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روزنامه صبح ایران

رئیس کل بانک مرکزی :

 کاهش نرخ دلار ادامه می یابد  

نصری: استیضاح ظریف تأثیر بدی بر موقعیت ایران دارد

پیامدهای خطرناک استیضاح وزیر خارجه 

تکذیب شایعه  خودکشی »نجفی«

تولید، اشتغال، کنترل تورم، حمایت از اقشار کم درآمد

محورهای  اصلی 
بودجه 98 از زبان روحانی

 استیضاح وزیرانی که در برابر دشمن ایستاده اند به صلاح نیست

حمایت آیت الله مکارم 
از ظریف 

به جز  راهی  اینکه هیچ  بر  تأکید  با  رئیس جمهور 
توسعه تولید، افزایش اشتغال، کنترل تورم، حمایت از 
اقشار ضعیف و کم درآمد و تأمین کالاهای مورد نیاز مردم، 
نداریم، تصریح کرد: این محورها برنامه اساسی و اصولی 
دولت در تنظیم بودجه سال آینده است تا مردم بتوانند 
احساس آرامش بیشتری داشته باشند.حجت الاسلام و 

المسلمین دکتر حسن روحانی روز چهارشنبه در جلسه 
هیات دولت با اشاره به انتخاب استانداران جدید برای 4 
استان مرزی آذربایجان شرقی، مازندران، خراسان جنوبی 
و خراسان شمالی از سوی هیأت وزیران، گفت: استان های 
مرزی کشور در شرایط تحریم مسئولیت و بار سنگین 

ویژه ای بر عهده دارند...

* مجلس از استیضاح های پی درپی صرفنظر کند 
*  نباید دولت در شرایط حساس کنونی تضعیف شود
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مدیر درمانگاه شبانه روزی البرز خواستار همکاری مسوولان  ادره کل راه وشهرسازی استان 
قم جهت واگذاری زمین برای توسعه خدمات درمانی درپردیسان شد.درمانگاه شبانه روزی البرز 
با مدیریتی قوی و کارآمد و پرسنل متخصص و مجرب براساس نیاز منطقه به خدمات درمانی و 
بهداشتی در اردیبهشت سالجاری رسماً در منطقه 8 شهر قم ودر پردیسان افتتاح و مورد بهره 
برداری قرار گرفت.این درمانگاه به عنوان مجموعه ای کارآمد تخصص های مختلف در بخش های 
دندانپزشکی، زنان، مامایی ، تغذیه و اطفال و نظایر آن را تدارک دیده ودرصدد راه اندازی بخش 
های دیگر همچون اعصاب و روان وپوست، داخلی، بینایی سنجی، شنوایی را با توجه به درخواست 
های مردمی و نیازهای منطقه با حمایت وهمکاری دانشگاه  علوم پزشکی قم در دست اجرا دارند. 

مدیریت این مجموعه  مسوولان ذیربط ازجمله استاندار محترم و...

مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم گفت: مهارت پرداختن به هنر صنایع دستی 
در میان ساکنین روستاهای استان وجود دارد که با رونق یافتن این بخش، درآمد قابل توجهی 
برای آنان ایجاد می شود.عطاء الله قاسمی ، بیان کرد: توجه به صنایع دستی علاوه بر اینکه موجب 
رونق اقتصاد در سطح روستاهای استان می شود، کاهش بیکاری و رفع آسیب های اجتماعی 
ناشی از آن را درپی دارد.وی افزود: یکی از مهمترین مزایای رونق صنایع دستی در مناطق 
روستایی قم، افزایش نشاط اجتماعی در میان روستائیان است، چرا که محصولات مرتبط با آن 
بیشتر به صورت گروهی و دورهمی در فضایی آرام و شاد، تولید می شود.وی ادامه داد: صنایع 
دستی تولید شده توسط روستائیان استان باید دربازارچه های محلی و دایمی برای علاقه مندان 

در معرض نمایش و فروش گذاشته شود تا گردش مالی این بخش ...

مدیریت درمانگاه شبانه روزی البرز خواستارشد

همکاری مسوولان جهت واگذاری زمین 
برای توسعه خدمات درمانی درپردیسان

مدیرکل امور اجتماعی استانداری قم:

رونق صنایع دستی موجب افزایش 
درآمد روستائیان قم می شود

رییس سازمان انرژی اتمی گفت: موفقیت یا عدم موفقیت برجام، 
یک آزمون جدی برای ارزیابی اعتبار آژانس و معاهده عدم اشاعه 
هسته ای است.علی اکبر صالحی، معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان انرژی اتمی کشورمان در سخنانی در کنفرانس وزیران علوم 
و فناوری آژانس بین المللی انرژی اتمی که از روز چهارشنبه به مدت 
سه روز در وین برگزار می شود، بر اهمیت برگزاری این نشست تأکید 

و ابراز کرد: جهان در یک مقطع حساسی قرار دارد...

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی ظهر دیروز 
)چهارشنبه( در دیدار فرماندهان و مسئولان نیروی دریایی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران، تکیه بر نیروی انسانی جوان، مؤمن و پُر انگیزه 
را کلید حل مشکلات در همه بخش های کشور از جمله نیروهای 
مسلح دانستند و با تأکید بر لزوم کار مضاعف و افزایش آمادگی ها، 
خاطرنشان کردند: هر چه می توانید توانایی ها و آمادگی های خود را 

افزایش دهید تا دشمنانِ ایران حتی جرأت تهدید این ملت بزرگ...

علی اکبر صالحی:

برجام آزمونی جدی 
برای ارزیابی اعتبار آژانس است

رهبر معظم انقلاب در دیدار فرماندهان نیروی دریایی ارتش:

کاری کنید دشمنان حتی جرأت 
تهدید ملت ایران را نداشته باشند
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 بنزین گران نمی شود
 طرحی برای سهمیه بندی وجود ندارد

آخرین اظهارات زنگنه درباره بنزین

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم
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مردم فقط یک زندگی 
عادی می خواهند 

فیلمی در فضای مجازی منتشر شد که جگر آدم را 
حال می آورد. کارگر شهرداری یا آبفای خوزستان به داخل 
فاضلاب فرورفته بود تا  گرفتگی آن را حل کند. به قول 
عادل فردوسی پور: جونم این کارگر، جونم به این غیرتش، 

جونم به این همتش.برای حل مشکل، زده بود به دل خطر. نمی دانم شما هم بعد از دیدن 
این فیلم این حس بهتون دست میده که کاش مسؤولان ما هم مثل کارگرانش اینجوری 
می زدن به دل مشکلات کشور؟خدایی اگر مشکل این فاضلاب حل هم نمی شد وآب 
همانطور گندیده آنجا می ماند، کسی به آن کارگر خرده نمی گرفت. او تمام تلاشش را 
کرده بود اما خوب مشکل بزرگ تر از توان دست های رنجور او بود.وضعیت مسؤولان هم 
همین است. اگر مردم ببیند آنها تلاش خود را کرده اند تا مشکلات کشور را حل کنند اما 
نشده است زیاد به آنها خرده نمی گیرند چون می بینند گاهی برای رفع بعضی مشکلات 
احتیاج به بیل مکانیکی است و با دست های خالی نمی شود کاری کرد.مثل همین آقای 
ترامپ. سنگی که او در مسیر ایران انداخته است بزرگ است و به تنهایی نمی شود آن 
را جابه جا کرد. مردم این را می دانند اما مسؤولان حداقل تلاش نکرده اند این سنگ را 
هل بدهند تا کمی دل مردم خوش باشد.ببیند دیگر، مجلس به عنوان قوه قانون گذاری 
در کشور به جای ارائه طرح هایی برای حل مشکلات اقتصادی مردم به دنبال استیضاح 
این وزیر، آن وزیر است.دولت بیشتر در حال نظاره وضعیت کشور است تا ببیند آیا 
دست غیبی شر ترامپ را از سر جهان کم می کند یا نه؟دیگر نهادها هم که اگر در مورد 
آنها و عملکردشان حرف نزنیم بهتر است.همین کارگر که با فیلمش به دل میلیون ها 
ایران نشست، قطعا در خرج زندگی اش مانده است. مثل میلیون ها ایرانی که این روزها 
با مشکلات بزرگ و کوچک دست و پنجه نرم می کنند.مردم چیز زیادی نمی خواهند. 
آنها فقط و فقط یک زندگی عادی می خواهند. زندگی که در آن شاهد بالا رفتن هر 
روزه قیمت ها نباشند. ارزش پولشان یک شب نصف نشود و اینکه ببیند مسؤولان کشور 
تلاش خود را برای رفع مشکلات می کنند.این کارگر عزیز نشان داد می شود برای رفع 
یک مشکل برای راحتی مردم، به دل فاضلاب زد و نترسید. مسؤولان عزیز که در زمان 
انتخابات خود را مانند این کارگر معرفی می کنید که حاضر هستید برای مردم به دل تمام 
خطرها بروید، لطف کنید بعد از انتخابات و رسیدن به مسؤولیت مثل این کاگر باشید و 
تلاش کنید مشکلات مردم را حل کنید.عزیز دل مردم شدن سخت نیست اگر کمی 

تدبیر و همت داشته باشید. به قول صائب:
در سد سکندر بتوان رخنه فکندن

گر داعیه همت مردانه زند موج

رسانه باسواد
و سواد رسانه ای

اکنون برخی اصطلاحات از فرط تکرار ملال آور شده اند 
به گونه ای که مخاطب اساساً از خیر منفعت یا ضرر دانستن 
معنا و مفهوم آن می گذرد، از جمله این وضع لفظ ها 

»سواد رسانه ای« است.جالب این که این اصطلاحات توسط خود رسانه ها تبیین و ترویج 
می شود. رسانه هایی که اغلب خود چندان باسواد نیستند! روشن است برای بهره بری از 
هر وسیله ای، فراگیری شیوه به کارگیری آن لازم است.رسانه هم مثل دیگر جلوه های 
تکنولوژی باید درک و چگونگی استفاده از آن فراگرفته شود. البته هر چه تکنولوژی 
پیچیده تر باشد رموز و شرایط شناخت آن سخت تر است. »رسانه« از آن جا که مهم ترین 
وسیله ارتباطی عصر حاضر است ابعاد و گستردگی متفاوتی یافته است که به لحاظ 
فنی، علمی، اجتماعی، فرهنگی و سیاسی بدان پرداخته می شود که شناخت هر بعد آن 
مستلزم تلاش مستمر در نهادهای علمی، دانشگاهی و حرفه ای است به همین دلیل بیش 
از ۲۵ سال پیش رشته »مدیریت رسانه« در  مراکز علمی دنیا پدید آمد که تمام مقولات 
کنترل، ساماندهی، هماهنگی و هدایت پیام را مدیریت کند و این در حوزه سازمان های 
رسانه ای تحقق یافت. بدین اعتبار جذب مخاطب درحوزه صنعت و بازار قرار گرفت تا 
به رشد تبادل اقتصادی کمک کند.بنگاه های بین المللی با اهداف سیاسی-اقتصادی و 
اجتماعی با تخصص های ویژه علوم انسانی پدید آمدند تا به ۲ هدف مهم دست یابند: پول 
و اعتبار. بنابراین، ابزار رسانه اگر خوب درک، تحلیل و ارزیابی شود به رشد آگاهی در زمینه 
شناخت رسانه می انجامد و این مختص رسانه نیست ما به افزایش مدام مهارت، تجربه و 
دانش در همه عرصه های زندگی نیازمندیم تا به تأثیر و تأثرات حقیقی جلوه های  مختلف 
فناوری از جمله رسانه واقف شویم و این با تکرار اصطلاحات هرگز به چنگ نمی آید.برای 
استفاده از غذای مفید، پرکالری و سالم لازم نیست آحاد مردم از تمام فنون آشپزی و 
غذایی مطلع باشند، مهم آن است که مدیریت علمی و تجربی کافی خود از سواد، دانش 

و تجربهٔ لازم بهره مند گردند تا قادر به اداره، نظارت و کنترل امور باشند.

غلامرضا ظریفیان:

ناتوانی دولت در مدیریت نارضایتی ها
 بر میزان رای مردم تاثیر مستقیم دارد

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: با شرایطی که امروز با آن روبرو هستیم 
اگر بخواهیم وارد فضای انتخابات شویم قطعا با کمترین سطح مشارکت مواجه می 
شویم؛ دلسردی ها، دل مردگی ها و دلخوری ها مخصوصا از شخص آقای روحانی 
حتی در جامعه طرفداران جریان اصلاحات نیز به شدت افزایش پیدا کرده و زمینه 

مساعد انتخابات نیست.
عالی  شورای  سازوکار  دانستن  انتخاباتی  به  اشاره  با  ظریفیان  غلامرضا 
سیاستگذاری که شروع به کار آن را به معنای آغاز فضای فعالیتهای انتخاباتی تلقی 
می کنند، گفت: انتخاباتی دانستن سازوکار شورای عالی سیاستگذاری ارائه تصویر 
ناقصی از این نهاد است. شورای عالی در ابتدا به این منظور شکل گرفت تا طیف 
گسترده احزاب اصلاح طلب را که در چهارچوب اصلی اصلاحات اما با سلیقه های 
مختلف شکل گرفته بودند،  در یک مجموعه گرد هم آورد. این سازوکار شورای عالی 
سیاستگذاری در واقع به این دلیل بود که در عین تنوع و تکثر در ارتباط با مسائل 
مختلف که یکی از مهمترین آنها انتخابات است یا در خصوص موارد مبتلابه جامعه 
در جلسات شورای عالی به جمع بندی برسند و در موارد مهم بتوانند یک سیاست 

واحدی را اتخاذ کنند.
وی ادامه داد: بنابراین کارکرد شورای عالی سیاستگذاری فراتر از انتخابات است 
و به نظر می رسد با همین دید انتخاباتی شکل گیری آن با تاخیر صورت گرفته 
است. جبهه اصلاحات نیازمند این است که در مسائل مهمی که کشور با آن روبرو 
است بتواند در عرصه سیاست ورزی واکنش پخته و متناسب با نیاز کشور را نشان 
دهد. به نظر من هم می رسد که اگر الان را به اینکه فضای انتخاباتی باید آغاز شود 

معطوف کنیم؛ 
وی افزود: نوع مکانیزم انتخابات در ایران به گونه ای است که تنها پس از 
درصدی  کرد چه  ارزیابی  می توان  تایید صلاحیت شده  افراد  مشخص شدن 
از مردم به صحنه خواهند آمد. مخصوصا در انتخابات مجلس که شکل ملی 
نداشته و محلی است انگیزه ها کاملا با انتخابات های ملی متفاوت بوده و در هر 
استانی ممکن است با استان دیگر متفاوت باشد. چراکه انتخابات در این مناطق 
جنبه های محلی و قومیتی هم پیدا می کند و فقط عرصه سیاست نیست که مردم 
را به صحنه می آورد. بنابراین الان برای اینکه بتوانیم مسیر روشنی از انتخابات 

مجلس داشته باشیم، خیلی زود است.
با  البته  معاون پیشین وزیر علوم در دولت اصلاحات همچنین تاکید کرد: 
شرایطی که امروز با آن روبرو هستیم اگر بخواهیم وارد فضای انتخابات شویم قطعا 
با کمترین سطح مشارکت مواجه می شویم؛ دلسردی ها، دل مردگی ها و دلخوری ها 
مخصوصا از شخص آقای روحانی حتی در جامعه طرفداران جریان اصلاحات نیز به 

شدت افزایش پیدا کرده و زمینه مساعد انتخابات نیست.
وی ادامه داد: با این وجود اما تجربه انتخاباتی به ما می گوید باید نخست به صحنه 
برویم و آن فضای هماوردی ها تاحدودی موثر خواهد بود. البته اگر میزان کارآمدی 
دولتی که مردم به آن رای دادند در این مدت باقی مانده تا انتخابات افزایش پیدا 
کرده، ثبات نسبی اقتصادی در جامعه حاکم شود و تا حدی بر مشکل اشتغال فائق 
بیاییم؛ طبیعتا این هم تاثیر مستقیمی بر بحث انتخابات خواهد داشت، اگر نه دولت 
ضعف های جدی از خودش نشان دهد و نتواند بر نارضایتی ها مدیریت داشته باشد 

طبیعتا بر میزان رای مردم تاثیر مستقیم خواهد داشت.
* جریان اصلاحات گفت و گوی جدی با رقبا را در دستور کار قرار دهد

وی ادامه داد: بنابراین همه این موارد دست به دست هم می دهند و اقبال یا عدم 
اقبال را ایجاد می کنند.  اصلاح طلبان نیز باید در این فرصت پیش رو به یک بازبینی 
نسبت به برخی از رویه ها دست بزنند و ارتباط بهتری را با افراد جامعه تبیین کنند. 
همچنین باید تصویر درستی از اینکه چرا مردم باید در عرصه انتخابات حضور داشته 
باشند به آنها ارائه شود. معتقد هستم جریان اصلاحات باید گفت و گوی جدی با رقبا 
را نیز در دستور کار قرار دهد چرا که جامعه امروز ما از تنازعات و درگیری هایی که 
حاصلی برای آنها ندارد خسته شده است. این جامعه در عین حال که می خواهد 
عزتش در فضای داخلی و خارجی حفظ شود مایل است زندگی کند و کسی که به 

زندگی او پاسخ درخور بدهد طبیعتا سبد رای را به سمت خود می کشد.

استیضاح وزیرانی که در برابر دشمن ایستاده اند به صلاح نیست

حمایت  آیت الله مکارم  از ظریف 
آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید گفت:اگر بخواهیم وزیری را تغییر 
دهیم آن هم وزیرانی که در مقابل دشمنان ایستاده اند، کار درستی نیست و نباید در 

این موقعیت دولت ضعیف شود.
وی روز چهارشنبه در ابتدای درس خارج فقه خود در مسجد اعظم قم، افزود: در 
شرایطی که ما باید در برابر دشمن خارجی قوی و متحد باشیم، برادران و خواهرانی 
در مجلس شورای اسلامی به دنبال استیضاح وزرا هستند که این کار به صلاح نیست.

وی با اشاره به لزوم قوی بودن دولت در برابر دشمن، بیان کرد: باید از این استیضاح 
های پشت سر هم در این شرایط صرف نظر کرد و نمایندگان مجلس ایرادها و اشکال 
های خود به وزیران را به صورت انتقاد و سوال مطرح کنند.وی ادامه داد: خود استیضاح 
به معنای تضعیف پایه فعالیت های وزیر است و در این شرایط باید ملاحظات لازم 

را داشت.
آیت الله مکارم شیرازی گفت: وزیران بی عیب نیستند اما باید به مصالح نظام توجه 
کرد و لازم نیست فورا برای تغییر وزیران اقدام شود، این اقدام ها دردسر دارد، باید 
نسبت به عملکرد وزیران انتقاد و از آنان سوال کرد اما استیضاح در شرایطی که مقابل 

دشمنی به ظاهر قوی هستیم، به صلاح نیست.
*  زندانی مهریه شایسته نظام اسلامی نیست

این مرجع تقلید در بخش دیگری از سخنان خود با تشکر از اقدام های انجام شده 
برای تسهیل آزادی زندانیان مهریه در کشور، گفت: در رسانه ها آمده است که هنوز 
چهار هزار تن به خاطر مهریه در زندان هستند و دولت هم برای تامین هزینه آنان، 
ماهیانه 700 میلیون تومان هزینه می کند، در حالی که بیشتر این افراد بی گناه 
هستند و نباید این همه بی گناه در زندان باشند، آن هم زندان نظام جمهوری اسلامی.

وی بیان کرد: برای آزادی آنان راه های شرعی خوبی وجود دارد که می توان با استفاده 
از آن بسیاری از زندانیان مهریه را آزاد کرد.وی ادامه داد: زندان عوارض بسیاری دارد و 
مشکلات خانوادگی و اجتماعی به دنبال می آورد، همچنین شاید عده ای از جوانان از 
ترس زندان افتادن به خاطر مهریه، به دنبال ازدواج نمی روند؛ در حالی که باید شرایطی 
فراهم کرد که جوانان به سمت ازدواج تشویق شوند.آیت الله مکارم شیرازی گفت: از 
نظر قوانین ممکن است مشکلاتی در این موضوع باشد که برای رفع آن نمایندگان 
مجلس آماده اند این قوانین دست و پا گیر را اصلاح کنند تا این همه زندانی بی دلیل 
برای مهریه محبوس نباشند.وی بیان کرد: شایسته نظام جمهوری اسلامی ایران نیست 
که در خارج بگویند چهار هزار تن در ایران به خاطر مهریه زندانی هستند، این مساله 
باید برطرف شود چرا که راهکارهای شرعی و قانونی آن هم وجود دارد.وی ادامه داد: 
از جمله کارهایی که برای اصلاح این وضعیت صورت گرفت، ثبت نشدن مهریه های 
بالا در دفتر خانه ها بود که از این نمونه راهکارها موجود است و می توان مشکل تعداد 

بالای زندانیان مهریه در ایران را حل کرد.

آخرین اظهارات زنگنه درباره بنزین

 بنزین گران نمی شود
طرحی برای سهمیه بندی وجود ندارد 

از شنبه سوم آذر ثبت نام برای صدور کارت سوخت برای خودروها و موتورسیکلت 
ها آغاز شده است. اقدامی که موجب بروز شایعه های فراوانی در میان مردم مبنی بر 

احتمال افزایش قیمت بنزین شد. 
در این مدت مسوولان و نمایندگان مجلس بارها تاکید کردند که بازگشت مجدد 
کارت سوخت فقط به دلیل ممانعت از قاچاق فراوان سوخت به کشورهای همسایه 
است. اما این اظهارات نیز نتوانست از میزان نگرانی های مردم نسبت به احتمال 
افزایش قیمت بنزین بکاهد و دامنه این نگرانی ها نیز تاجایی گسترده شد که برخی 
از اقتصاددانان و کارشناسان نسبت به تبعات هرگونه افزایش احتمالی نرخ سوخت و 
فشار مضاعف بر اقشار مختلف جامعه در شرایط کنونی و بحرانی اقتصاد هشدار دهند. 

* موضع گیری وزیر نفت 
 ماجرا تا آنجا پیش رفت که سرانجام وزیر نفت راجع به این موضوع اعلام موضع 
کرد و در حاشیه جلسه امروز )چهارشنبه(هیات دولت اظهار کرد:  فعلا بحث سهمیه 
بندی مطرح نیست. بیژن زنگنه گفت: اعداد و ارقامی که در مورد سهمیه بندی بنزین 
اعلام می شود، درست نیست.وی تاکید کرد: هنوز در مرحله ثبت نام کارت سوخت 
هستیم و وقتی این مرحله تمام شد، تاریخ اجرای طرح تحویل بنزین با کارت سوخت 
را اعلام می کنیم. فعلا بحث سهمیه بندی مطرح نیست، بلکه بحث استفاده از کارت 
سوخت در تحویل بنزین مطرح است.زنگنه همچنین در پاسخ به سوالی در مورد 
کاهش قیمت جهانی نفت تا زیر ۴0 دلار گفت: اینها پیش بینی و حرف است، زیرا 
قیمت نفت را عرضه و تقاضا مشخص می کند، البته دخالت برخی کشورها برای اشباع 
بازار و ضربه زدن به ایران را نیز نباید نادیده گرفت.وزیر نفت در پایان در پاسخ به سوالی 
در مورد روند فروش نفت ایران بیان کرد: در زمینه تحریم ها صحبت نمی کنم چون 

آمریکا از این صحبت ها استفاده می کند.
* چرایی بازگشت مجدد کارت های سوخت 

دولت یازدهم در آغاز کارش تصمیم گرفت کارت هوشمند سوخت را کنار بگذارد 
و این موضوع با توجه به قیمت ارزان بنزین در ایران، نوسانات نرخ ارز و مشکلات 
اقتصادی سبب شد تا میزان قاچاق سوخت به کشورهای همجوار افزایش یابد و به 
گفته مسوولان حجم قاچاق بنزین  از ۲0 تا ۴0 میلیون لیتر در روز افزایش یابد و 
اوضاع را به حدی بحرانی کرد که دولت برای کنترل و ممانعت از قاچاق سوخت دوباره 
به استفاده مجدد کارت سوخت و احتمالا سهمیه بندی بنزین اندیشید و این پروژه را 
در مرحله راه اندازی مجدد قرار دهد. به گفته مسوولان برای کنترل و ممانعت از قاچاق 
بنزین دولت دو راه برای این کار می توانست اتخاذ کند؛ یک راه حل افزایش قیمت 
سوخت بود که با مخالفت های فراوانی در میان مردم و مسوولان و کارشناسان مواجه 
شد و راه دیگر احیای کارت هوشمند سوخت بود که به اعتقاد دولتی ها و مجلس 
نشینان راه اندازی مجدد سامانه کارت هوشمند سوخت می تواند انتخاب بهتری نسبت 

به افزایش نرخ سوخت برای مقابله با قاچاق باشد. 
با گفته های وزیر نفت به عنوان بالاترین مقام در حوزه سوخت و انرژی می توان 
به گران نشدن بنزین حداقل تا پایان سال ۹7 امیدوار بود هرچند احتمال گران شدن 

بنزین در سال ۹۸ هنوز وجود دارد. 

علیرضا رحیمی:

شکایت از رئیس مجلس
 به معنای استیضاح نیست  

یک عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: شکایت از رئیس مجلس به 
معنای استیضاح نیست.

علیرضا رحیمی درباره درخواست تعدادی از نمایندگان برای پاسخگویی رییس 
مجلس در مورد ارسال مصوبات مجلس)لوایح پولشویی و پالرمو( به مجمع تشخیص 
مصلحت اظهار کرد: نمایندگان هر اعتراض و هر شکایتی از هر کدام از اعضای هیئت 
رئیسه داشته باشند، براساس آیین نامه داخلی مجلس به کمیسیون تدوین آیین نامه 
ارائه می شود. در این کمیسیون هیئتی به نام هیئت رسیدگی به اعتراض تشکیل 
می شود که مرکب از کمیسیون تدوین آیین نامه و روسای همه کمیسیون هاست.

وی ادامه داد: تاکنون طرح شکایت علیه رئیس مجلس در این زمینه سابقه نداشته، 
ولی برای اعضای هیئت رییسه در مجلس دهم، سال گذشته این تجربه اتفاق افتاد 
و علیه سه عضو هیئت رئیسه بخاطر دیدار با آقای خاتمی شکایت شد که از ۱۹ نفر 

حاضر سه رای آورد.
رحیمی در پایان با تایید کاهش تعداد امضاهای شکایت از رییس مجلس گفت: این 

فرایند استیضاح نیست بلکه خود متقاضیان نام استیضاح را بر آن گذاشتند.  

رئیس کل بانک مرکزی :

 کاهش نرخ دلار ادامه می یابد  
رئیس کل بانک مرکزی گفت: کاهش قیمت دلار تا جایی که فعالان اقتصادی و 
بازار اراده کنند، ادامه دارد و امیدواریم با تعادل بین عرضه و تقاضا این روند تداوم یابد.

»عبدالناصر همتی« روز چهارشنبه در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع 
خبرنگاران گفت: پایه و اساس بازار نشان می دهد که ارز به سمت تعادل حرکت می 
کند و این روند خوب است.وی ادامه داد: کشور باید وارد رونق شود و با روندی که در 

نرخ تورم و نرخ ارز می بینیم، امیدوارم مسائل بهتر شود.
رئیس بانک مرکزی با بیان اینکه روند بازار ارز خوب است، افزود: صادرکنندگانی 
که به آنها معافیت دادیم ارزهای خود را عرضه می کنند که این کار در بازار تاثیر دارد 
و ان شاء الله بازار به تعادل واقعی می رسدهمتی از مردم خواست به ارز به عنوان یک 

دارایی و ابزار سرمایه گذاری نگاه نکنند.
*  سال آینده پیش بینی خوبی برای بخش مسکن داریم

رئیس بانک مرکزی درباره وام مسکن گفت: وام مسکن یکی از مسائل مهمی است 
که در بخش مسکن باید مورد توجه قرار گیرد زیرا نقش مهمی در توسعه اقتصادی 

دارد.
وی افزود: به خصوص در سال آینده باید پیش بینی خوبی برای بخش مسکن 
کنیم و این جزو برنامه های دولت است.همتی اظهارداشت: منابع مالی مورد نیاز بخش 
مسکن را نیز مورد توجه قرار می دهیم و در بانک مرکزی مطالعه می کنیم و در آینده 

ابعاد آن را مشخص می کنیم. 

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم 
انقلاب اسلامی ظهر دیروز )چهارشنبه( در 
دیدار فرماندهان و مسئولان نیروی دریایی 
ایران، تکیه بر  ارتش جمهوری اسلامی 
نیروی انسانی جوان، مؤمن و پُر انگیزه را 
کلید حل مشکلات در همه بخش های 
کشور از جمله نیروهای مسلح دانستند 
و با تأکید بر لزوم کار مضاعف و افزایش 
چه  هر  کردند:  خاطرنشان  آمادگی ها، 
می توانید توانایی ها و آمادگی های خود را 
افزایش دهید تا دشمنانِ ایران حتی جرأت 

تهدید این ملت بزرگ را نداشته باشند.
در این دیدار که به مناسبت 7 آذر روز 
فرمانده کل  برگزار شد،  نیروی دریایی 
قوا با اشاره به صف آرایی جبهه ای وسیع 
مقابل جمهوری  در  رقبا  و  از دشمنان 
در  واقعیت  این  وجود  گفتند:  اسلامی، 
عقب ماندگی ها،  جبران  ضرورت  کنار 
نشان دهنده لزوم کار مضاعف و فوق العاده 
در همه بخشهای نظام از جمله در نیروی 

دریایی است.
بویژه  و  ارتش  پیشرفت های  ایشان 
نیروی دریایی از ابتدای انقلاب اسلامی 
تا به امروز را عظیم و شگفت آور خواندند 
و افزودند: نسل کنونی نیروی دریایی به 
ایمان  عمیقاً  توانایی های خود  و  ابتکار 
دارد و تحقق پدیده هایی همچون الحاق 

ناوشکن سهند و زیردریایی های فاتح و 
بشارت دهنده  دریایی،  ناوگان  به  غدیر 

امکان پیشرفت های روزافزون است.
افزایش  خامنه ای  الله  آیت  حضرت 
موجب  را  مسلح  نیروهای  آمادگی 
بازدارندگی و ترس دشمنان دانستند و 
گفتند: جمهوری اسلامی قصد آغاز جنگ 

با کسی را ندارد اما باید آنچنان توانایی های 
خود را افزایش دهید تا دشمن نه تنها از 
حمله به ایران بیمناک و هراسان باشد 
بلکه به برکت همبستگی، اقتدار و حضور 
سایه  میدان،  در  مسلح  نیروهای  مؤثر 

تهدید نیز از سر ملت ایران دور شود.
پیش از سخنان فرمانده کل قوا، امیر 
دریادار خانزادی فرمانده نیروی دریایی 
ارتش جمهوری اسلامی ایران در گزارشی 
ناوشکن سهند،  آماده سازی  به  اشاره  با 
احیای ناوشکن دماوند و ساخت زیردریایی 
فاتح به دست جوانان و متخصصان نداجا و 
صنعت، گفت: نیروی دریایی ارتش تلاش 
می کند ضمن ارائه بنایی نو از این نیرو، 
مظهر اقتدار ملت ایران در دریا باشد و 
با الهام بخشی به ملت های آزاده جهان، 
روند رو به افول استکبار در دریا را سرعت 

بخشد.
به  عصر  و  ظهر  نماز  دیدار،  این  در 

امامت رهبر انقلاب اسلامی اقامه شد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت در واکنش به انتشار برخی اخبار درباره احتمال قیمت 
گذاری جدید خودروها پنج درصد زیر قیمت های کنونی بازار گفت: این موضوع صحت 
ندارد.»رضا رحمانی« روز )چهارشنبه( در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران 
افزود: در این زمینه در ماه های گذشته نظرهای زیادی مطرح شده، اما در برخی موارد 
اطلاعات افراد دقیق نیست و برپایه حدس و گمان است.به گفته این مقام مسئول، 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در حال بررسی کارشناسانه قیمت 
هاست و به زودی گزارش آن نهایی می شود.وی بیان داشت: آنچه در بحث خودرو به 
دنبال آن هستیم فقط موضوع افزایش قیمت ها نیست، بلکه ساماندهی صنعت خودرو 
را در برنامه داریم که همکاران در حال تدوین آن هستند و از خودروسازان نیز برنامه 
خواسته ایم.رحمانی تاکید کرد: خودروسازان باید چند برنامه را مد نظر داشته باشند 
و تعهد در آنها ایجاد شود؛ در این راستا تعیین قیمت خودرو فقط یکی از موارد است 
و علاوه بر آن داخلی سازی خودروها، ارتباط با قطعه سازان، کیفیت خودروها و عمل 

به برنامه ها و تعهدات نیز باید مدنظر باشد.وی درخصوص قراردادهای خودروسازان نیز 
گفت: خودروسازان درخصوص پیش فروش های قطعی باید به تعهداتشان عمل کنند و 
هیچ تردیدی در آن نیست.وزیر صنعت، معدن و تجارت در عین حال خاطرنشان کرد: 
آن دسته از خودروهایی که قیمت جدید دارند و مشمول قیمت گذاری اند نیز در دست 
بررسی هستند و دیروز نیز در جلسه کارگروه تنظیم بازار مورد بررسی قرار گرفت که 
به زودی نهایی می شود و بطور قطع »افزایش معقولی« تصویب خواهد شد.وی ابراز 
امیدورای کرد بسته ای که برای صنعت خودرو در حال تدوین است، به نفع مردم و 
صنعت باشد.رحمانی درباره بازار تلفن همراه نیز گفت: آن دسته از تلفن های همراه که 
در گمرک مانده، به زودی در بازار عرضه می شوند و فردا )پنجشنبه( جلسه ای به همین 
منظور برگزار خواهیم کرد.وی خاطرنشان کرد: موانعی بر سر راه ورود این تلفن های 
همراه به بازار وجود داشته که در حال برطرف شدن است و با ورود آنها به بازار قیمت ها 

کاهش خواهد یافت.

فرمانده معظم کل قوا در دیدار فرماندهان و مسئولان نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران:

کاری کنید دشمنان حتی جرأت تهدید ملت ایران را نداشته باشند

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

 نرخ گذاری خودرو به میزان 5 درصد زیر قیمت بازار کذب است

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به موضوع 
کولبران گفت: ما می توانیم با ایجاد تعاونی های مناسب 
و استاندارد این موضوع را ساماندهی کنیم و یک ظرفیت 

اقتصادی در این حوزه ایجاد کنیم.
بین المللی  اجلاس  در سیزدهمین  لاریجانی  علی 
تعاون- اقتصاد مقاوم تر و پایدارتر با کمک تعاون اظهار 
کرد: امیدوارم حاصل این اجلاس نتایج خوبی برای کشور 
ما و کشورهای آسیایی و اقیانوسیه در حوزه تعاون باشد. 
مساله تعاون حوزه بسیار مهمی است و قانون اساسی 

کشور ما این موضوع را مورد اشاره قرار داده است.
وی افزود: با توجه به این که قانون اساسی به این 
موضوع توجه کرده است فکر مهمی در پشت این موضوع 
وجود داشته است که بخش تعاون، بخش مهمی از اقتصاد 
باشد. این به این دلیل بوده است که شکلی عدالت خواهانه 
مورد توجه باشد و تجمیع بخش های خرد اقتصادی بتواند 
ظرفیت بزرگتری در حوزه اقتصاد ایجاد کند. از نظر قوانین 
و اسنادی در خصوص رشد تعاون در کشور کم و کاستی 
وجود ندارد. در سیاست های اصل ۴۴ تاکید شده است که 
۲۵ درصد از اقتصاد کشور در حوزه تعاون مورد توجه قرار 
گیرد. در حوزه تعاون اهداف کیفی و کمی خوبی در نظر 
گرفته شده است. قانون برنامه ششم هم به این موضوع 

توجه کرده است.
رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری از 
صحبت های خود، اظهار کرد: شکل گیری اتاق تعاون 
موضوع مهمی بود تا این اتاق بتواند فعالیت در این حوزه 
را پیگیری کند. این گونه تبیین شده که اعضای اتاق 
بتوانند در کمیسیون های مجلس شورای اسلامی شرکت 
کنند و نظر کارشناسی خود را ارائه دهند. آنها می توانند در 
صحن مجلس شورای اسلامی هم حضور پیدا کنند و در 
مسائل اظهار نظر کنند. فراکسیونی هم در این خصوص 
در مجلس شورای اسلامی تشکیل شده است که بسیار 

فعال مسائل را پیگیری می کنند.
لاریجانی ادامه داد: با توجه به مساله تعاون در بعد 
قانون اساسی و قوانین باید این موضوع را مورد توجه قرار 
دهیم که آیا به آن جایگاهی که قوانین و برنامه ها مورد 
نظر دارند، رسیده ایم یا خیر؟ خیلی باید در این موضوع کار 
شود تا به جایگاه مناسب برسیم. ما در این حوزه حمایت 

می کنیم دولت هم نظر مثبتی به این موضوع دارد.
لاریجانی در ادامه  تاکید کرد: فکر می کنم در حوزه 
فرهنگی تعاونی ها باید بیشتر کار شود. در این زمینه 
باید موارد در جامعه به خوبی تبیین شود. این موضوع 
در کشور ما ضعیف است. رسانه ها و سازمان صدا و سیما 
باید در این حوزه مسائل را تبیین کنند تا فرهنگ تعاونی 
ها در کشور به جایگاه مناسبی برسد. توصیه صرفا در 
این حوزه کفایت نمی کند. مدل های موفق در این حوزه 

معرفی شوند تا از تجربیات آنها استفاده شود. ما از بعد 
نیروی اشتغال جوان هستیم. باید از این ظرفیت استفاده 

کنیم. رسانه ها هم در این موضوع کمک کنند.
رییس مجلس گفت:  آقای شریعتمداری گفتند که در 
این خصوص قرار است در آموزش و پرورش و دانشگاه ها 
برنامه هایی طراحی شود و به این موضوع پرداخته شود 
پس در دولت هم در این خصوص اهتمام وجود دارد. 

رسانه ها هم کمک کنند تا کار مستمر پیگیری شود.
وی اضافه کرد: زمانی برخی تعاونی ها به دلیل رعایت 
نکردن قوانین علمی موفق نبودند، این موضوع در افکار 
عمومی اثر منفی گذاشت آنها استانداردها را رعایت نکردند 
اگر آنها استانداردها را رعایت می کردند موفق بودند. در 
برخی زمینه ها در ایران تعاونی ها به خوبی کار کرده اند. 
برای مثال تعاونی مصرف و تعاونی های روستایی فعالیت 
خوبی داشتند، اما در برخی از حوزه های دیگر در ابتدای 
کار قرار داریم. در حوزه تولید روش صنعتی و کشاورزی 
باید اهتمام بیشتری باشد و مدل های موفق نشان داده 
شوند. همچنین باید آموزش های لازم را داشته باشیم. 
یکی از دلایل عدم موفقیت برخی از تعاونی ها این بود که 
آموزش لازم در این حوزه وجود نداشته اگر ما این آموزش 

را داشته باشیم، به مشکل بر نمی خوریم.
کرد:  خاطرنشان  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
یکی از مشکلات ما در بحث اراضی این است که اراضی 
خرد می شوند. یکی از مسائلی که می تواند جلوی خرد 
شدن اراضی را بگیرد، همین موضوع تعاونی هاست تا 
از خرد شدن اراضی جلوگیری به عمل آید و با اراضی 
این  باشیم.  داشته  بیشتری  وری  بهره  عظیم تر  های 
موضوع و جلوگیری از خرد شدن اراضی در قانون برنامه 
هم مورد توجه قرار گرفته است. در بخش دیگری که 
می توانیم موضوع تعاون را مورد تاکید قرار دهیم در حوزه 
تکنولوژی های نو مانند IT و ICT است و ما باید در این 
حوزه وارد شویم چرا که جوانان ما در این حوزه کارآفرین 
هستند. اگر مدل هایی در این خصوص ایجاد کنیم 

سرمایه زیادی ایجاد می شود.
از  یکی  گفت :  اسلامی،  شورای  مجلس  رییس 
های  تعاونی  ایجاد  با  می توان  که  دیگری  موضوعات 
استاندارد ساماندهی کرد، موضوع ته لنجی و کوله بران 
است. این موضوع می تواند ساماندهی شود. صادرات و 
واردات آنها تسهیل شود. یک ظرفیتی با تعاونی ها ایجاد 
شود تا یک منفعتی هم برای خودشان داشته باشد چرا 
که آنان که از موضوع کوله بری منفعت می برند در خود 
صحنه کوله بری نیستند،  بلکه پشت آنها هستند. این 
موضوع می تواند در تبادل با کشورهای مختلف مدل های 
مفید ایجاد کند. در این بخش مجلس شورای اسلامی و 
دولت کمک خواهند کرد ما می توانیم و می خواهیم که 

این موضوع را ساماندهی کنیم. تعاونی ها می توانند ظرفیت 
اقتصادی بزرگی در این زمینه  ایجاد کنند.

لاریجانی گفت: در حوزه ساختمان هم تعاونی های 
زیادی تشکیل شده است  ولی برخی از آنها ناموفق 
بوده اند. دلیل آن هم این بود که استانداردهای صحیح 
در نظر گرفته نشده است. یکی از مشکلات این بود که 
افرادی متخصص مورد توجه نبودند چرا که باید از تجربه 
در این خصوص استفاده کرد. از تعاونی هایی که در این 
خصوص ناموفق بودند به من مراجعه می کردند و من 
متوجه می شدم که موارد گاها سوء ظن بوده است و 
استانداردهای لازم مورد توجه نبوده است و به همین دلیل 
به مشکل بر می خوردند. رییس جمهور هم تاکید داشته 
است که در این حوزه توجهات لازم در این زمینه  انجام 
شود. شما می توانید در این حوزه در خصوص بافت های 
فرسوده نیز وارد شوید و زمینه های مناسبی را ایجاد کنید. 
می توانید تعاونی هایی توسط اعضای محلی خود محلات 
در این زمینه  ایجاد کنید. دولت هم تدابیری در این حوزه 
اندیشیده است. آقای شریعتمداری این موضوع را پیگیری 
کند که موضوع بافت های فرسوده در چارچوب تعاونی ها 
پیگیری شود. تمام شهرهای ما بافت فرسوده دارد. دولت و 
مجلس شورای اسلامی  این موضوع را پیگیری می کنند.

لاریجانی در بخش دیگری از صحبت های خود، تاکید 
کرد: یکی دیگر از موضوعاتی که بر آن تاکید دارم درباره 
مسائل بانکی و صندوق ها است. تعاونی ها می توانند با 
جذب سرمایه های خود سرمایه های کلانی را ایجاد کنند 
و تسهیلاتی در این خصوص ارائه دهند. مساله ای در مرکز 
پژوهش ها مطرح شده بود مبنی بر این که اکثر معوقات 
بانکی برای کسانی بود که وام های سنگینی را دریافت 
کرده بودند. آنها که وام های کمتر اخذ کرده بودند، سر 
موعد وام خود را پرداخت کرده بودند. بانک ها می توانند با 
ارائه تسهیلات ارزان در این حوزه موفق باشند. این موضوع 
در کشور ما این گونه بوده که تسهیلات ارزان به موقع و 

برگشت داده می شود.
لاریجانی در پایان، بیان  کرد: در حوزه توزیع باید 
بگوییم که در توزیع خرد در محلات کارهای مفیدی انجام 
می شود تعاونی های بزرگ در توزیع داریم که خوب است. 
این را می توانیم گسترش دهیم. دولت می تواند از این 
بستر استفاده کند و می شود خلاءها را در این خصوص 
پر کرد. در شرایط  کنونی هم دولت به این موضوع کمک 
می کند و هم مجلس شورای اسلامی تا بتوانیم به آن 
۲۵ درصدی که از بخش اقتصاد برای تعاونی ها مورد 
نظر است، برسیم. استفاده از تجارب سایر کشورها در این 
خصوص مفید است. برخی از کشورها ۱00 سال است 
که در حوزه تعاونی ها کار می کنند و موفق هستند. این 

موضوع ظرفیت خوبی دارد و باید از آن استفاده کنیم.

علی لاریجانی:

می توانیم و می خواهیم که کوله بران را ساماندهی کنیم

گفت:  اتمی  انرژی  سازمان  رییس 
برجام، یک  یا عدم موفقیت  موفقیت 
آزمون جدی برای ارزیابی اعتبار آژانس و 

معاهده عدم اشاعه هسته ای است.
رئیس  معاون  صالحی،  اکبر  علی 
اتمی  انرژی  سازمان  رئیس  و  جمهور 
کنفرانس  در  سخنانی  در  کشورمان 
وزیران علوم و فناوری آژانس بین المللی 
به  چهارشنبه  روز  از  که  اتمی  انرژی 
مدت سه روز در وین برگزار می شود، 
بر اهمیت برگزاری این نشست تأکید و 
ابراز کرد: جهان در یک مقطع حساسی 
قرار دارد؛ از یک سو شاهد روند اجتناب 
کاربردهای  برای  تقاضا  افزایش  ناپذیر 
به  تمایل  افزایش  کنار  در  ای  هسته 
اتکاء به منابع ایمن و پاک واقعیت های 
زندگی امروزی هستیم و از سوی دیگر، 
چالش های آب و هوایی و بیماری های 
غیرقابل کنترل همانند سرطان در حال 
گسترش هستند. اینها در حالی است 
که گرسنگی و سوء تغذیه نیز همانند 
منابع آب و بهداشت و سلامت عمومی، 
رسیده اند. حساسی  بسیار  مرحله  به 

وی افزود: به طور کلی ظهور چالش ها 
در جهان امروز از ظهور اشکال مختلف 
مشارکت و همکاری برای دست و پنجه 
نرم کردن با این چالش ها از طریق به 
تکنولوژیکی،  پیشرفت های  کارگیری 
در حال سبقت و پیشی گرفتن است، 
لذا برداشتن گام های مشترک و دسته 
این چالش  به  برای رسیدگی  جمعی 

های نوظهور، از ضرورت بسیار بالایی 
جمهور  رئیس  است.معاون  برخوردار 
این  به  بستن  چشم  افزود:  کشورمان 
مسائل چالش برانگیز، گزینه کارآمدی 
جهان  در  کشورها  از  یک  هیچ  برای 
نیست.وی ابراز امیدواری کرد با تلاش 
هایی که به ابتکار و هماهنگی سازمانهای 
بین المللی از جمله آژانس بین المللی 
اتمی صورت می گیرد، عناصر  انرژی 
فرسایشی کیفیت زندگی بر روی زمین 
کنترل و یا حداکثر کاهش یابد.رییس 
سازمان انرژی اتمی در ادامه افزود: آژانس 
مطابق با اساسنامه اش موظف به کمک 
به کشورهای عضو در توسعه استفاده 
بدون  ای  هسته  انرژی  از  آمیز  صلح 
اعمال هرگونه تبعیضی می باشد، و باید 
زمینه های همکاری فنی را با توجه لازم 
به نیازها و اولویت های کشورها تقویت 
کند و از این طریق، به حصول اهداف 
دانش،  تبادل  طریق  از  پایدار  توسعه 
کمک  تجهیزات  و  فناوری  تجربیات، 
نماید.صالحی ایجاد یک »شبکه همکاری 
تحت  اطلاعات«  و  داده ها  اشتراک  و 
نظارت آژانس به عنوان ابزاری مناسب 
برای برآوردن نیازهای کشورهای عضو 
از طریق ارتقای همکاری های هسته ای 
یا منطقه ای و بین المللی در زمینه های 
فناوری  و  علوم  با  مرتبط  مختلف 
اهمیت  دارای  را  هسته ای  صلح آمیز 
رئیس جمهور  دانست.معاون  بالایی 
کشورمان تاکید کرد: داشتن یک نقشه 

برای شناسایی  می تواند  راه مشخص، 
نیازها و چالش ها و تعریف ابزارهای لازم 
اجرایی، بسیار مهم باشد.وی در ادامه 
برخی عناصر تشکیل دهنده این نقشه راه 
را برشمرد؛ شناسایی نیازها و اولویت های 
کشورهای عضو، شناسایی چالش های 
فنی، حقوقی و تجاری، لزوم تغییر در 
دیدگاه غالب از »همکاری مبتنی بر دید 
محدود کننده« به »همکاری مبتنی بر 
از سیاسی کردن  اجتناب  هم افزایی«، 
موضوعات فنی، جداکردن مسائل مرتبط 
شرط  هرگونه  از  هسته ای  ایمنی  با 
بین  های  همکاری  توسعه  شروط،  و 
المللی؛ تسهیل انتقال فناوری و دانش 
به کشورهای در حال توسعه، تقویت 
کشورهای  بین  همکاری  های  شبکه 
عضو، لغو موانع استفاده ایمن و مقرون به 
صرفه از علوم و فناوری هسته ای، ایجاد 
یک پلتفورم اطلاعاتی در رابطه با نیازها، 
توانایی ها و قابلیت های کشورها در رفع 
این نیازها و تقویت منابع  مورد نیاز از 
جمله منابع مالی، فنی، نیروی انسانی 
و غیره.صالحی در ادامه به تلاش های 
ایران در رابطه با گذر از سوخت فسیلی 
به سوخت پاک و احداث و راه اندازی 
نیروگاه بوشهر یک و برنامه ریزی برای 
احداث دو نیروگاه مشابه در بوشهر با 
همکاری شرکت روس اتم اشاره کرد و 
افزود که علاوه بر برنامه های کشور برای 
تولید انرژی پاک، برای برآوردن نیازهای 
جمله  از  دیگر  های  زمینه  در  کشور 

بهداشت، پزشکی، آب، غذا، کشاورزی و 
صنعت نیز در دست برنامه ریزی است.

وی ابراز اطمینان کرد روند پیشرفتی 
علوم  زمینه  در  حال  به  تا  ایران  که 
است،  کرده  طی  هسته ای  فناوری  و 
می تواند در سال های آینده نوید بخش 
پیشرفت های مهمی برای کشور باشد.

معاون رئیس جمهور گفت: نشست ما 
در وین درخصوص موضوعی با ماهیت 
چندجانبه و مهم برای جامعه بین المللی، 
و  خاص  کاملا  بین المللی  شرایط  در 
است.  برگزاری  حال  در  پیچیده ای 
اساس شناخته شده چندجانبه گرایی که 
دستاورد رضایت بخش جامعه بین المللی 
سوی  از  جدی  حملات  تحت  است، 
آمریکا قرار دارد و چنین هجمه ای در 
طول دو سال گذشته علیه تلاش های 
چندجانبه و هنجارهای شناخته شده 
بین المللی نه تنها اشتباه، بلکه خطرناک 
است.صالحی افزود: جمهوری اسلامی 
ایران قویا باور دارد که وضعیت اجرایی 
برجام، یک آزمون جدی برای ارزیابی 
قابلیت اجرایی بودن اساسنامه آژانس، 
به ویژه بندهای ۲ و 3 آن، و نیز اعتبار 
معاهده عدم اشاعه هسته ای است.رییس 
سازمان انرژی اتمی کشورمان در پایان 
تأکید کرد که جمهوری اسلامی ایران 
به نوبه خود آمادگی دارد تا تجربیات 
انرژی  حوزه  در  خود  دستاوردهای  و 
هسته ای را با سایر کشورهای عضو، به 

ویژه کشورهای همسایه، سهیم شود.

صالحی در کنفرانس وزیران علوم و فناوری آژانس بین المللی انرژی اتمی:

برجام آزمونی جدی برای ارزیابی اعتبار آژانس است

محمود  اسعدی

مصطفی داننده
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اقتصادی

گزارشی از قیمت های کنونی بازار لوازم خانگی

اینروزهاجهیزیهچهقدرآبمیخورد؟
حامد حیدری

بستگی به میزان قناعت عروس و داماد و بودجه آن ها، می توان چند قلم اصلی جهیزیه 
شامل تلویزیون، یخچال و فریزر، ماشین لباسشویی، اجاق گاز و جاروبرقی را با قیمت هایی 

بین 9 تا 53 میلیون تومان تهیه کرد.
بنا بر سنتی که از گذشته وجود داشته با فرا رسیدن ماه ربیع الاول، تعداد ازدواج ها نیز بیش تر 
می شود و بسیاری از زوج ها به گونه ای برنامه ریزی می کنند که مراسم ازدواج آن ها در این ماه 
انجام شود. تأمین جهیزیه و اسباب زندگی نیز یکی از مواردی است که زوج ها باید برای آن 
برنامه ریزی کنند. خبری از این روزهای بازار لوازم خانگی دارید؟ برای برآورد هزینه تقریبی 
جهیزیه، سه دسته کالا را با قیمت هایی متفاوت در نظر گرفتیم. دسته ای که از قیمت نسبتاً 
ارزانی برخوردارند، عمدتاً تولید داخل بوده و حداقل های لازم را دارند. دسته ای که شامل 
کالاهایی با قیمت متوسط بازار است و در بین آن کالاهای تولید داخل و همچنین کالاهای 
خارجی یافت می شود و نسبت به دسته اول از کارایی و قابلیت های بیشتری برخوردارند. 
دسته آخر نیز کالاهایی که قیمت بالایی نسبت به کالاهای هم رده خود داشته، تقریباً همگی 
خارجی بوده و البته قابلیت های مختلفی را نیز در برمی گیرند. از تلویزیون آغاز می کنیم؛ یک 
LED 32 اینچ با قیمت 2 میلیون و 200 هزار تومان، یک LED هوشمند 43 اینچ با قیمت 
چهار میلیون و 400 هزار تومان و یک LED هوشمند 55 اینچ با امکانات مختلف و قیمت 9 
میلیون و 500 هزار تومان کالاهای منتخب ما بودند. هر چند می توان تلویزیون هایی با ابعاد 
بزرگ تر و امکانات بیش تر نیز پیدا کرد که البته قیمت گران تری هم دارند. یخچال و فریزری 
ایرانی که ابعادش اندکی کوچک تر از حد معمول است، یک میلیون و700 هزار تومان قیمت 
دارد، خرید یک یخچال و فریزر دوقلوی ایرانی نیز 6 میلیون و 500 هزار تومان هزینه دارد. 
این در حالی است که یخچال فریزهای سایدبای ساید خارجی قیمت های بیش تری دارند و 
برای مثال نمونه مورد نظر ما قیمتی معادل 22 میلیون و 900 هزار تومان دارد. البته می توان 
یخچال های ساید بای  ساید را با قیمت هایی کم تر نیز پیدا کرد، همچنان که نمونه های بسیار 
گران تری نیز در بازار موجود است. ماشین لباس شویی های موجود در بازار نیز نمونه های 
مختلف ایرانی و خارجی را شامل می شود. یک ماشین لباس شویی ایرانی 6 کیلوگرمی سه 
میلیون و 875 هزار تومان قیمت دارد. یک ماشین لباس شویی خارجی هشت کیلوگرمی از 
قیمتی معادل هفت میلیون و 650 هزار تومان برخوردار است و یک نمونه خارجی دیگر با 
همین ظرفیت و قابلیت های بیش تر 13 میلیون و 650 هزار تومان برای عروس و داماد آب 
می خورد. اجاق گاز یکی از اقلام نسبتاً ارزان جهیزیه است که از نوع رومیزی سه شعله با 
قیمت 590 هزار تومان تا نمونه ایرانی فردار با قیمت یک میلیون و950 هزار تومان و نمونه 
خارجی با دو فر و قیمت چهار میلیون و 650 هزار تومان را شامل می شود. جاروبرقی های 
خارجی نیز شامل مواردی از نوع سطلی با قیمت 850 هزار تومان و نمونه های جدیدتر با 
قیمت یک میلیون و 55 هزار تومان و 2 میلیون و 890 هزار تومان است. اگر عروس و داماد 
بخواهند یک تخته فرش ماشینی 12 متری در خانه خود داشته باشند، باید بین سه میلیون 
و 830 هزار تومان تا چهار میلیون و 680 هزار تومان برای آن هزینه کنند. هر چند می توان 
انواع دیگر فرش را با قیمتی نازل تر و همچنین مواردی گران تر را در بین انواع دست بافت آن 
جست وجو کرد. یک دست مبل هفت نفره ایرانی، پنج میلیون و 755 هزار تومان قیمت دارد 
و نمونه های خارجی قیمت هایی حدود 10 میلیون تومان را شامل می شود. البته می توان 
مبل های ایرانی که اندکی ارزان تر باشد و مبل هایی با قیمت های بسیار بیشتر را نیز در بازار 
یافت. سرویس ظروف چینی 102 پارچه ایرانی یک میلیون و 140 هزار تومان و 121 پارچه 
ایرانی نیز سه میلیون و 700هزار تومان قیمت دارد. همچنین سرویس قابلمه و تابه از 255 
هزار تومان تا یک میلیون و 660 هزار تومان در بازار پیدا می شود. اگر تنها تلویزیون، یخچال 
و فریزر، ماشین لباسشویی، اجاق گاز و جاروبرقی را در نظر بگیریم؛ در صورتی که بخواهیم 
تمام اقلام را با رویکرد اقتصادی و صرف  هزینه اندک خریداری کنیم به عدد 9 میلیون و 215 
هزار تومان می رسیم. برای خرید همین اقلام از نوع متوسط باید 21 میلیون و 555 هزار 
تومان هزینه کنیم. خرید نمونه گران تر همین اقلام با رویکرد دست  و دل بازانه نیز 53 میلیون 
و 590 هزار تومان هزینه دارد. مشخص است که این هزینه، تمام جهیزیه مورد نیاز عروس و 
داماد را برای اینکه بتوانند در خانه مستقل خود زندگی کنند در بر نمی گیرد و موارد بسیاری 
در این محاسبه منظور نشده است. همچنین تمام قیمت های یادشده با تقریب کم تر از 
پنج هزار تومان گرد شده اند. برآوردهای مسعود موسوی، کارشناس لوازم خانگی قدری 
متفاوت است؛ وی می گوید: یخچال سایدبای ساید خارجی تا 60 میلیون تومان نیز در بازار 
موجود است و یخچال و  فریزر معمولی خارجی در حدود هشت میلیون تومان نیز در بازار پیدا 
می شود. اکنون برای یک جهیزیه با قیمت متوسط که شامل ماشین لباس شویی، یخچال 
سایدبای ساید، ماشین ظرفشویی، جارو برقی و تلویزیون است، به طور متوسط باید 50 
میلیون تومان هزینه کرد. البته اگر قیمت های کم تری مد نظر باشد، می توان از نمونه های 
ایرانی استفاده کرد و برای همان اقلام یاد شده حدود 25 میلیون تومان هزینه کرد. موسوی 
درباره وضعیت بازار لوازم خانگی می گوید: اکنون خرید و فروش کم  شده و بازار کساد است. 
می توان گفت که وضعیت در چند ماه گذشته بدتر شده است. بازار لوزام خانگی نسبت به 
تابستان نیز دچار رکود بیشتری شده است. قیمت ها در این بازار همچنان نوسان دارد، اما 

نوسان نسبت به ماه های قبل که نوسانات نرخ ارز بیش تر بود، قدری کاهش یافته است.

موضوعی  که با گذشت نزدیک به 6 سال هنوز حل و فصل نشده است

نبشقبربرداشتشبانهبانکمرکزی
ازحساببانکها

انتشار اسامی بانک های بدهکار به بانک مرکزی از سوی خزانه داری کل کشور بار دیگر 
داستان »برداشت شبانه از حساب بانک ها« در روزهای پایانی اسفند سال 1390 را زنده 
کرد زیرا نشان داد هنوز این موضوع با گذشت نزدیک به 6 سال هنوز حل و فصل نشده 

است.
به گزارش ایرنا، خزانه داری کل کشور پنجم آذرماه »اسامی بانک های دارای بدهی و فاقد 
بدهی به بانک مرکزی مشمول تسویه با صدور اوراق تسویه خزانه« را منتشر کرد که براساس 
آن بانک های ملی ایران، سپه، کشاورزی، مسکن، صنعت و معدن، توسعه تعاون، توسعه 
صادرات، تجارت، رفاه کارگران، صادرات ایران، ملت، قوامین، انصار، آینده، گردشگری، 
پارسیان، سرمایه، پاسارگاد و موسسه اعتباری ملل در فهرست بانک های بدهکار قرار 
گرفتند. اما امروز)چهارشنبه( بانک پاسارگاد در اطلاعیه ای اعلام کرد: مبلغی که بابت 
بدهی این بانک به بانک مرکزی منظور شده، »بابت برداشت های شبانه و بدون مجوز توسط 
بانک مرکزی از حساب بانک ها، تحت  عنوان ما به التفاوت نرخ ارز در تاریخ 29 اسفند سال 
1390« است. به باور این بانک، »این اقدام از وجاهت قانونی و پشتوانه مقرراتی برخودار 
نبوده و بانک  پاسارگاد بارها اعتراض خود را به صورت کتبی درباره بازگرداندن مبلغ ذکر شده 

به بانک مرکزی اعلام کرده است.«
* ماجرای برداشت از حساب های بانک ها چه بود؟

اسفندماه 1390 و در هیاهوی بروز نوسان ارزی ناشی از تحریم ها، برخی بانک ها اعم 
از دولتی و خصوصی که عامل فروش ارز دولتی در بازار بودند، به یکباره متوجه شدند بانک 
مرکزی مبالغی را بدون اجازه از حساب آنها برداشت کرده است؛ همان زمان این شائبه 
بوجود آمد که این برداشت برای تامین نقدینگی مورد نیاز پرداخت یارانه های نقدی در 
دولت دهم بوده است. اختلاف بانک ها و بانک مرکزی، ضمن ورود دیوان محاسبات کشور 
و مجلس به موضوع، حتی حکم یکسال انفصال از خدمت رئیس کل وقت بانک مرکزی در 
دیوان محاسبات کشور نیز صادر شد. آن زمان بانک مرکزی به بانک ها اعلام کرده بود که 
برداشت از حساب بانک ها به استناد مصوبه هیات وزیران و به دلیل اختلاف ناشی از قیمت 
ارز دولتی و بازار آزاد بوده است؛ مصوبه هیات وزیران مقرر کرده بود که 87 هزار میلیارد 
ریال )8700 میلیارد تومان( از حساب بانک ها بابت این اختلاف برداشت کند که به گفته 
مسئولان وقت بانک مرکزی فقط حدود 30 هزار میلیارد ریال )سه هزار میلیارد تومان( 
برداشت شد. بررسی های مجلس نیز نشان می داد: »روش بانک مرکزی برای محاسبه 
دریافت مابه التفاوت ارز رسمی و بازار آزاد این گونه بوده است که بانک مرکزی میانگین 
موزون نرخی که ارز را به بانک ها فروخته است و میانگین نرخ غیر رسمی ارز در بازار را نیز از 
ابتدای سال 1390 تا 18 دی ماه همان سال محاسبه و در ارز فروخته شده به بانکها ضرب 
و رقم 87561 میلیارد ریال را به عنوان مابه التفاوت از بانک ها در نظر گرفته و معادل 50 
تا 55 درصد آن یعنی حدود 48159 میلیارد ریال را به صورت علی الراس از حساب بانک 
ها برداشت و در حساب بستانکاران موقت نگهداری کرده است. این در حالی است که 
فروش ارز خریداری شده از بانک مرکزی توسط بانک ها به متقاضیان ارز در کشور براساس 
قراردادهای رسمی و قطعی انجام می شود و نباید از روش های تخمینی و مبتنی بر حدس 
و گمان استفاده کرد که متاسفانه این اتفاق رخ داده است.« براساس این بررسی »این 
برداشت از بانک های صنعت و معدن، ملت، رفاه، مسکن، سپه، کشاورزی، ملی، تجارت، 
صادرات، سرمایه، کارآفرین، پارسیان، اقتصاد نوین، سامان، پاسارگاد، سینا و پست بانک 
برداشت شده اما ارقام آن متفاوت است. بیشترین ارقام برداشت شده به ترتیب به بانک ملی 
با حدود 13 هزار میلیارد ریال، بانک توسعه صادرات با حدود پنج هزار میلیارد ریال و سامان 

با 4.8 هزار میلیارد ریال باز می گردد.«
* ماجرای اختلاف حساب ها همچنان لاینحل مانده است

22 تیرماه سال 96، »غلامعلی کامیاب« معاون اسبق ارزی بانک مرکزی در نامه ای به 
مدیران عامل بانک های توسعه صادرات ایران، مسکن، سپه، تجارت، صادرات ایران، ملت، 
ملی، سرمایه و پست بانک ایران بانک مرکزی از آنها خواست تا گزارش حسابرسی ویژه 
منابع و مصارف ارزی مربوط به سال های 1390 و 1391 خود را تا پایان آذر همان سال به 

بانک مرکزی ارسال کنند.
پیگیری خبرنگار ایرنا از بانک های درگیر این برداشت شبانه، نشان می دهد که هنوز 
این مشکل حل نشده است؛ »محمدرضا جمشیدی دبیرکل کانون بانک های خصوصی 
و موسسه های اعتباری در این خصوص به ایرنا گفت: هنوز پرونده این برداشت از حساب 
بانک ها مفتوح بوده و هیچ اقدامی برای تعیین تکلیف آنها نشده است. وی افزود: بانک ها 

بارها از بانک مرکزی خواسته اند که این مشکل را حل کند و حسابرسی مجدد انجام دهد.
ارقام دقیق،  تعیین  با  و  بانک مرکزی پیش قدم شود  باید  جمشیدی اظهار داشت: 
محاسبات را انجام دهد تا اگر به بانک ها بدهکار شد، با بدهی بانک ها تهاتر کند و اگر 

طلبکار بود، به حساب بدهی بانک ها منظور شود که البته هنوز پاسخی نگرفته اند.

یک اقتصاددان با یادآوری عملکرد مثبت چهره های فن سالار در عرصه اقتصاد 
کشور گفت تغییرات مطلوب با جابجایی افراد شکل نخواهد گرفت و نیاز به تحول 

در رویکردها است.
تغییر و تحولات اخیر در تیم اقتصادی دولت و خروج اعضایی چون »مسعود نیلی« 
و »عباس آخوندی« که به عنوان طرفداران آزادسازی اقتصادی شناخته می شوند، 
سبب شده تا برخی از گرایش تیم کنونی به سوی دیدگاه کنترل بازار در شرایط تحریم 

و افزایش نرخ تورم سخن بگویند.
از این منظر، اگر چهره هایی چون »محمدباقر نوبخت«،  «علی طیب نیا« و » فرهاد 
دژپسند« را نهادگرا بدانیم، با ورود دژپسند به وزارت اقتصاد،  ادامه کار طیب نیا در 
شورای پول و اعتبار و نوبخت در سازمان برنامه و بودجه می توان گفت دولت قصد 

تغییر رویکردهای اقتصادی و گردش به سمت اقتصاد نهادگرایانه را دارد. 
با استعفای نیلی کرسی وی در شورای پول و اعتبار به طیب نیا رسید. با رفتن 
آخوندی هم »محمد اسلامی« که سابقه فعالیت در استانداری مازندران و وزارت دفاع 

را دارد، جایگزینش در وزارت راه و شهرسازی شد. 
برخی ناظران می گویند آخوندی در ماه های اخیر از حلقه تصمیم گیران اصلی 
اقتصادی خارج شده بود در نهایت هم در نامه ای به رئیس جمهوری با گله مندی از 

تغییر رویکردهای اقتصادی از کابینه دولت دوازدهم جدا شد. 
این تغییر سیاست های اقتصادی در حالی است که دولت یازدهم در سال 92 با 
شعار ترمیم فضای اقتصادی با رویکرد آزادسازی اقتصاد بر سر کار آمد و توانست 
دستاورد هایی مانند مهار تورم و خروج نسبی بازار از رکود را به ارمغان بیاورد اما با 
نابسامان شدن شرایط اقتصادی ناشی از هجوم نقدینگی به بازارها و اعمال تحریم 

ها، تیم اقتصادی با حفظ قوانین بازار آزاد، اعتقاد به مداخله هدفمند و مدیریت  شده 
دولت در اقتصاد دارد. 

حال این سوال مطرح می شود که آیا در روزهای آینده شاهد گردش به سمت چپ 
در سیاست های اقتصادی دولت خواهیم بود و آیا تغییر مدیران اقتصادی منجر به 
تغییر رویکردها و ساختارهای اقتصادی می شود و این جابه جایی مدیران اقتصادی 

چه تاثیری در اقتصاد خانوار خواهد گذاشت. 
*میدان را به تکنوکرات ها بدهید 

»بهمن آرمان« کارشناس اقتصادی در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا درباره تغییرات در 
تیم اقتصادی دولت و تاثیرگذاری آن در فضای اقتصادی کشور گفت: اقتصاد ایران 
دچار مشکلات ساختاری است و نیاز به جراحی عمیقی دارد و رفع این مشکلات یک 

اراده جدی در سطح کلان مدیریت اقتصاد می خواهد. 
به گفته وی، نظام سیاسی کشور باید خواهان توسعه اقتصادی باشد، در غیر این 
صورت با جابه جایی چند مسئول نمی توان مشکلی را حل کرد. به نظر نمی رسد 
تغییر وزیر اقتصاد و ورود آقای طیب نیا به تیم اقتصادی دولت تغییرات چندانی را در 

ساختار اقتصادی کشور ایجاد کند که تاثیر آن را در معیشت مردم ببینیم. 
این کارشناس اقتصادی افزود: در تغییرات اخیر مدیران اقتصادی در برخی از 
وزارتخانه ها شاهد بودیم که از افرادی استفاده شده که پیش از این عملکرد قابل 
قبولی در پست های مدیریتی نداشتند. به همین خاطر این نقد به دولت وجود دارد 
که چرا پست و مقام های مهم اقتصادی را به افرادی واگذار کرده که در گذشته هم 

نتوانستند عملکرد موفقی داشته باشند. 
آرمان بیان داشت: از رفتارهای ساختار سیاسی برمی آید که اجازه استفاده از نقطه 

نظرات مشورتی عده ای از اقتصاددان ها که با جهان سیاست در ارتباط نیستند، 
وجود ندارد و نمونه آشکار آن دعوت اخیر رییس جمهوری از برخی از اقتصادددان 
ها و کارشناسان اقتصادی بود که دیدیم در این جلسه کارشناسان اقتصادی مستقل 

دعوت نشده بودند. 
وی این پرسش را مطرح کرد که چرا در نظام تصمیم ساز و تصمیم گیر کشور نباید از 
افرادی که از دانش اقتصادی غنی برخوردارند اما عضو جناح و گروه سیاسی خاصی 
نشده اند استفاده کرد و گفت: در این شرایط اقتصادی کشور باید از تکنوکرات ها در 

سطوح عالی مدیریتی استفاده کرد و اصلاح ساختار اقتصاد را به این افراد سپرد.
این کارشناس اقتصادی با یادآوری ویژگی های دوره به کارگیری تکنوکرات ها در 
سطوح مدیریتی بیان داشت: موثرترین عامل در موفقیت دوره هشت ساله دولت 
سازندگی در شرایطی که کشور به تازگی جنگ تحمیلی را پشت سر گذاشته بود و با 
مشکلات و محدودیت های بسیار متعددی مواجه بود، استفاده از مدیران تکنوکرات 

بود. 
به گفته آرمان، در آن دوره فضا برای به کارگیری مدیران از هر طیف و از هر جناحی 
و گروه های مستقل باز بود و منافع ملی در نظر گرفته می شد اما امروز شاهد آن 
هستیم که تنها حلقه بسیار محدودی مورد اعتمادند هستند و تنها مشاوره های این 

افراد به کار گرفته می شود. 
این کارشناس اقتصادی با اشاره به اولویت هایی که مدیران جدید اقتصادی باید در 
دستور کار خود قرار بدهند، گفت: اعمال تحریم ها به طور قطع باعث ایجاد فشار و 
محدودیت هایی برای اقتصاد کشور به ویژه فضای کسب و کار و بنگاه های مولد می 
شود بنابراین اصلاح قانون مالیات، استفاده از بازار سرمایه برای تامین مالی پروژه 
ها، اجرای قانون رفع موانع تولید، تعیین تکلیف هر چه زودتر تصویب لوایح پیوستن 
به کارگروه ویژه اقدام مالی )FATF( و اصلاح نظام بانکی باید در دستور کار مدیران 
و وزرای اقتصادی کشور قرار بگیرد در غیر این صورت شاهد تغییراتی در شرایط 

اقتصادی کشور نخواهیم بود. 
* ضرورت اجرای فراجناحی اقتصاد مقاومتی 

در میان مباحث سیاسی در ستاد اقتصادی دولت و اینکه فرمان سیاست های 
اقتصادی در دست چه گروهی باشد، عده ای بر این باورند که اجرای سیاست های 
اقتصاد مقاومتی باید در راس سیاست های اقتصادی قرار بگیرد و مدیران این عرصه 
از هر گروه و با هر تفکری باید سیاست های اقتصاد مقاومتی را در اولویت قرار دهند. 
همچنین، برخی کارشناسان اقتصادی تاکید دارند آزادسازی اقتصاد و نرخ گذاری 
براساس سازوکار بازار در شرایط مطلوب باید به اجرا برسد و در اقتصاد لیبرال فضا باید 
به گونه ای باشد که همه عوامل اقتصادی به راحتی بتوانند در حالت رقابتی، عدم 
انحصار و دخالت های سیاسی بازیگری کنند اما بنا به دلایل مختلف همچون چالش 
های خارجی، مشکلات تولید، شفافیت ناکافی و ... امروز نمی توان در ایران بازار را 

آزاد گذاشت که قیمت ها براساس نرخ عرضه و تقاضا مشخص شوند. 
در این شرایط تهدیدها و تحریم های آمریکا می تواند توفیق اجباری و فرصتی برای 

عملیاتی کردن اقتصاد مقاومتی و خودکفایی در بخش های مختلف باشد. 
در این شرایط آنچه که بیش از تغییر مدیران و افراد می تواند به اقتصاد ایران کمک 
کند، تغییر رویکردها در راستای ایجاد ثبات و پیش بینی پذیر کردن فضای اقتصادی 
کشور است. در غیر این صورت تغییرات حداقلی ایجاد می شود که بیشتر شکل 

مُسکن را می تواند داشته باشد. 

یک اقتصاددان :

مُسکنِ تغییر مدیران اقتصاد، درمان تغییر رویکردها است

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: در لایحه بودجه سال 
آینده افزایش 20 درصدی حقوق کارکنان دولت پیش بینی 

شده که برابر یک پنجم حقوق آنان است.
»محمدباقر نوبخت« روز چهارشنبه در جلسه هیات دولت در 
جمع خبرنگاران افزود: یکی از ویژگی بودجه سال آینده این 
است که با وجود قرار داشتن در شرایط تحریم، به معیشت مردم 

به ویژه کارکنان دولت از طریق دستمزد توجه ویژه شده است.
وی درباره روند رسیدگی به پیش نویس لایحه بودجه در دولت 
اظهار داشت: در جلسه روز گذشته هیات دولت کار رسیدگی 
به 24 تبصره پیشنهادی سازمان برنامه و بودجه برای این لایحه 

به تصویب رسید.
وی افزود: لایحه بودجه فقط محدود به احکام نیست بلکه 
ارقام آن هم مهم است که این ارقام در قالب جداول تفصیلی به 
دولت ارائه شد و در جلسه نهایی دولت که یکشنبه آینده )11 
آذر( برگزار می شود، ارقام و جداول تصویب نهایی می شود و 

می توانیم بگوییم لایحه برای تقدیم به مجلس آماده است. 
رئیس سازمان برنامه و بودجه تاکید کرد: سال 1398، سال 
ویژه ای است که باید در شرایطی که به گفته آمریکایی های 
بی رحمانه ترین تحریم ها علیه ایران وضع شده است، کشور 

را اداره کنیم.
وی با اعلام اینکه تحریم بر منابع، مصارف و اهداف بودجه 
سایه می افکند، اظهار داشت: هنر ما این است که از تجربه 
های گذشته و امکاناتی که تجهیز کردیم، بتوانیم در خصوص 

منابع، مصارف و اهداف شرایط تحریم را دور بزنیم. 
های  راه  که  است  مستقر  آمریکا  در  بزرگی  تیم  افزود:  وی 
گذشته را مطالعه کرده و می خواهد بداند ایران ممکن است چه 
راه های جدیدی برای دور زدن تحریم ها به کار بگیرد و از این 
رو نمی توان جزئیات بیشتری از برنامه های دولت برای عبور از 

تحریم ها ارایه کرد.
نوبخت با بیان اینکه بودجه سال آینده شفاف است، گفت: 

صندوق بین المللی پولی در آخرین گزارش شفافیت بودجه 
ایران را تحسین برانگیز اعلام کرد.

وی افزود: تلاش کردیم منابع بودجه را به دقت انتخاب کنیم 
و اینگونه نباشد که بی جهت منابع واهی معرفی کرده و برای آن 

هزینه بتراشیم و بعد در تحقق آن با مشکل روبرو شویم.
امسال،  بودجه  برای  گفت:  بودجه  و  برنامه  سازمان  رئیس 
دولت سال گذشته 320 هزار میلیارد تومان منابع پیش بینی 
کرد که همین رقم تحصیل شد. امسال این عدد با توجه به 
اینکه باید در جلسه نهایی دولت تصویب شود، دوشنبه هفته 

آینده اعلام می شود.

به طرح های عمرانی  تومان  میلیارد  اختصاص 70 هزار   *
دربودجه سال آینده

نوبخت با اعلام اینکه در بخش هزینه های عمرانی بودجه 
سال آینده به رشد تولید، اشتغال و کاهش فقر مطلق توجه 
شده است، توضیح داد: برای اینکه به رشد اقتصادی دست 
یابیم، 70 هزار میلیارد تومان برای اجرای طرح های عمرانی 

اختصاص داده ایم.
به گفته وی، البته طرح های عمرانی در بودجه سال آینده به 
شکلی اولویت بندی شده اند که بتوان بسیاری از طرح ها را در 

سال 98 به بهره برداری رساند.
رئیس سازمان برنامه و بودجه اضافه کرد: اختصاص اعتبار به 
طرح هایی که در سفر رهبر معظم انقلاب و رییس جمهوری 
به تصویب رسیده اند، در اولویت قرار دارد تا اشتغال را در این 

سطح، پایدار کنیم.
وی گفت: اقدام دیگری در بودجه 1398 به منابع دولت برای 
طرح های دولتی باز می گردد که می توانیم از منابع بانکی و 
صندوق برای واحدهای تولیدی در بخش خصوصی استفاده 

کنیم. 
»قرار است منابعی نیز به صورت بلاعوض و بخشی به صورت 

اختیار  در  شده  اداره  وجوه  قالب  در  قیمت  ارزان  های  وام 
واحدهای تولیدی قرار گیرد تا در شرایطی که آنها دچار افزایش 
هزینه ناشی از قیمت ارز و هزینه های تولید شده اند، از کمک 

دولت برخوردار شوند.«
نوبخت گفت: این دو روش تنها منحصر به طرح های عمرانی 
بلکه بخش  نیست  تولیدی خاص حوزه صنعت  واحدهای  و 

کشاورزی و خدمات را نیز شامل می شود.
بودجه  و  برنامه  سازمان  کرد:  بیان  جمهوری  رییس  معاون 
تلاش می کند، نقش نظارتی، برنامه ریزی و پشتیبانی مالی را 
برای طرح ها انجام دهد هرچند باید گفت منابع بودجه محدود 
بوده و طبیعی است که هر دستگاه تلاش می کند بیشترین 

منابع را بگیرد. 
وی توضیح داد: برای نمونه در حوزه گندم اگر فقط بحث 
تامین مالی گندمکاران بود، باید شورای اقتصاد به جای اینکه 
قیمت خرید تضمینی هر کیلو گندم را 1470 تومان تعیین 
کند، باید 2 تا سه در نظر می گرفت اما بحث ما تنها کشاورزی و 
گندم نیست باید در عین حال باید به بازنشستگان، فرهنگیان و 

دانشگاهیان نیز توجه کنیم. 
نوبخت یادآور شد: امسال برای اینکه مطالبه گندمکاران را 
زودتر بپردازیم، سه هزار میلیارد تومان با سود 20 درصد از بانک 
ها پول دریافت کردیم، حال یک تشکل کشاورزی تحریک می 
کند که این مقدار )نرخ خرید تضمینی 1470 تومانی گندم( 

کم است. 
رئیس سازمان برنامه و بودجه با قدردانی از تلاش تشکل های 
صنفی، آنها را از تحریک برحذر داشت و گفت: از مردم می 

خواهیم که شرایط حساس کشور را بدانند.
اظهار  نیز  مطلق  فقر  کاهش  برای  دولت  برنامه  درباره  وی 
پوشش  تحت  افراد  مستمری  اخیر  سال  چند  در  داشت: 
سازمان های حمایتی را سه تا پنج برابر افزایش دادیم و این 

اقدام را در بودجه سال آینده نیز ادامه می دهیم. 

نوبخت تاکید کرد: افرادی که مستحق دریافت یارانه نقدی 
هستند سال آینده نیز دریافت می کنند و علاوه بر آن به این 
بخش بسته های حمایتی نیز می پردازیم. البته این بسته ها 
در چارچوب بودجه نیست بلکه قالب سیاست های جبرانی 

ادامه دارد. 
به نحو شایسته  وی تصریح کرد: همه تلاش می کنیم که 
نسبت به این شرایط تحریمی عبور کنیم تا کمترین فشار به 

مردم بیاید. 
رئیس سازمان برنامه و بودجه درباره استیضاح »محمد جواد 
ظریف« وزیر امورخارجه گفت: »مطالبی که آقای ظریف گفتند 

براساس واقعیت است.« 
وی افزود: در شرایط حاضر که دکتر ظریف از حقوق ملت 
به وی  باید  کند، همه  دفاع می  المللی  بین  در عرصه  ایران 

کمک کنیم. 

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

حقوقکارکناندولتسالآینده20درصدافزایشمییابد

سخنگوی شرکت ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی با هشدار نسبت 
به برخی سوءاستفاده ها در زمان ثبت نام کارت سوخت، گفت: برای ثبت نام 
کارت سوخت از ورود به سایت ها و نرم افزارهای جعلی خودداری کرده و از 

پرداخت پول و افشای رمز بانکی پرهیز شود.
کد خبر: 83115532 | تاریخ خبر: 1397/09/07 - 12:40

زیبا اسماعیلی افزود: روند ثبت نام کارت سوخت طبق برنامه زمان بندی در 
حال انجام بوده و تاکنون هیچ مشکل فنی رخ نداده است.

»مالکان خودروهای فاقد کارت سوخت طبق جدول زمانبندی تا 24 آذر 
مهلت دارند از طریق دفاتر پلیس+10، سامانه اینترنتی، نرم افزار خدمات دولت 
همراه و وارد کردن کد دستوری #4* در گوشی تلفن همراه به صورت رایگان 

نسبت به ثبت نام اقدام کنند.«
* مراقب نرم افزارهای جعلی ثبت نام کارت سوخت باشید

سخنگوی شرکت ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی درباره تبلیغ نرم 
افزارهای موبایلی )اپلیکیشن( جعلی برای ثبت نام کارت سوخت، گفت: برای 
ثبت نام کارت سوخت، فقط نرم افزار موبایلی خدمات دولت همراه است که از 

چهار منبع اعلام شده می توان دانلود کرد.
با  افزار خدمات دولت همراه  نرم  از طریق  نام  ادامه داد: ثبت  اسماعیلی 
همکاری وزارتخانه های ارتباطات و فناوری اطلاعات و نفت در حال انجام است.
پس از آغاز ثبت نام کارت سوخت اعلام شد نسخه های Android و IOS نرم 

افزار خدمات دولت همراه از چهار منبع قابل دریافت است:
)mob.gov.ir( 1- سامانه خدمات دولت همراه

)iranapps.ir(2- ایران اپس
)cafebazaar.ir( 3- کافه بازار

)appstore.ir( 4- اپ استور
پس از تبلیغ و سوءاستفاده گسترده در شبکه های اجتماعی، مرکز مدیریت 
امداد و هماهنگی عملیات رخدادهای رایانه ای کشور نیز اعلام کرد: در پی آغاز 
ثبت نام کارت سوخت بانکی در سامانه خدمات دولت همراه و انتشار برنامه نرم 
افزاری موبایلی )اپلیکیشن( مربوطه، نسخه های جعلی متعددی از این برنامه 
با تبلیغات گسترده در کانال های تلگرامی و سایر شبکه های اجتماعی توسط 

سودجویان منتشر شده است.
امکان آلوده سازی تلفن همراه کاربر و انواع سوءاستفاده از اطلاعات وی توسط 
این برنامه های جعلی وجود دارد؛ بنابراین توصیه می  شود کاربران از دریافت و 

نصب نرم افزار خدمات دولت همراه از هرگونه منبع ناشناس خودداری کنند.
* وارد سایت ها نامعتبر نشوید

سخنگوی شرکت ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی با هشدار نسبت به 
فعالیت سایت های اینترنتی جعلی نیز گفت: سایت معتبر برای ثبت نام کارت 
سوخت فقط www.mob.gov.ir است بنابراین در زمان ثبت نام به آدرس 

سایت توجه شود.
این سایت اینترنتی به طرح دولت همراه تعلق دارد که خدمات مربوط به ثبت 

نام کارت سوخت را انجام می دهد.

* برای ثبت نام اینترنتی کارت سوخت، نباید پولی پرداخت شود
سخنگوی شرکت ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی درباره دریافت پول 
در زمان ثبت نام نیز گفت: ثبت نام کارت سوخت از طریق نرم افزار و سایت 

اینترنتی، رایگان است و هیچ وجهی دریافت نمی شود.
اسماعیلی افزود: البته دفاتر پلیس+10 براساس تعرفه های تعریف شده خود، 
در زمان ثبت نام وجهی را دریافت می کنند اما در سایر شیوه های ثبت نام، هیچ 

مبلغی نباید دریافت شود.
* دریافت پول های غیرمتعارف در کافی نت ها

اسماعیلی ادامه داد: در روزهای اخیر اخباری از برخی کافی نت ها مبنی بر 
دریافت پول های غیرمتعارف برای ثبت نام کارت سوخت مالکان خودرو منتشر 

شده که مراجع ذیصلاح باید با آنها برخورد کنند.
کافی نت ها برای انجام خدمات به مراجعان می توانند طبق تعرفه ها، وجهی 
را دریافت کنند اما در روزهای اخیر شماری از این کافی نت ها به علت ناآگاهی 
شهروندان در زمان ثبت نام کارت سوخت، مبالغ اضافی را از آنها طلب کرده اند.

* نیازی به اعلام رمز کارت بانکی نیست
سخنگوی شرکت ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی درباره افشای رمز 
کارت بانکی نیز گفت: مالکان خودرو در زمان ثبت نام اینترنتی یا مراجعه به 

دفاتر پلیس+10، رمز کارت بانکی خود را در اختیار هیچ فردی قرار ندهند.
وی اضافه کرد: روند ثبت نام به گونه ای طراحی شده که مالکان خودرو باید 
شماره سیم کارتی که به نام خودشان است را ثبت کنند که از طریق آن به سامانه 
بانک مرکزی متصل شده و شماره کارت های بانکی مالک خودرو مشخص می 
شود تا وی اقدام به انتخاب یکی از کارت ها کند؛ بنابراین هیچ نیازی با رمز 

کارت بانکی در مراحل ثبت نام نیست.
به گزارش ایرنا، شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران در روزهای اخیر با 
صدور اطلاعیه هایی، روند ثبت نام از افرادی که کارت سوخت خود را گم کرده 
اند را تشریح کرده که براساس آن ثبت نام حضوری از طریق دفاتر پلیس+10 از 
سوم آذرماه و ثبت نام اینترنتی از طریق سامانه و نرم افزار خدمات دولت همراه 

از پنجم این ماه آغاز شده است که تا 24 آذر تداوم دارد.
افرادی که کارت سوخت خودرو یا موتورسیکلت آنها مفقود شده است، می 
توانند به یکی از روش های اعلام شده و براساس جدول زمانبندی، درخواست 

خود را ثبت کنند.
قرار است بزودی و از تاریخی که در اطلاعیه های بعدی اعلام می شود، 

استفاده از کارت سوخت در جایگاه های عرضه بنزین، اجباری شود.
متقاضیان ثبت نام کارت سوخت از شیوه های زیر می توانند درخواست کارت 

سوخت را ارایه کنند:
- مراجعه حضوری به دفاتر پلیس+10

اینترنتی نشانی  به  همراه  دولت  خدمات  سامانه  به  مراجعه   - 
)www.mob.gov.ir(

- نرم افزار موبایلی خدمات دولت همراه
- استفاده از تلفن همراه با شماره گیری کد دستوری 4#* 

نایب رییس اتاق ایران:

90درصدمشکلبانکیواحدهایتولیدی
بایکقانونحلمیشود

نایب رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
بودجه  قانون  تبصره 16  'و'  بند  اجرای  گفت:  ایران 
97، موجب رفع 90 درصد مشکلات بانکی واحدهای 
تولیدی می شد اما بانک ها مجاب به اجرای این قانون 

نشدند.
حسین سلاح ورزی روز چهارشنبه در همایش تجلیل 
از صادرکنندگان نمونه لرستان در محل اتاق بازرگانی 
افزود: بر اساس این قانون، بانک ها باید سود جریمه 
های بانکی را بر مبنای قرارداد اولیه محاسبه کنند اما با 
نزدیک شدن به پایان سال جاری، واحدهای تولیدی از 
جمله فعالان اقتصادی لرستان موفق به استفاده از این 

قانون نشدند.
وی اظهار داشت: اکنون مشکل اصلی واحدهای 
اقتصادی لرستان بدهی انباشته معوقات بانکی است 
که عدم اجرای بند 'و' تبصره 16 امید فعالان اقتصادی 

برای بهبود شرایط را کمرنگ کرد.
کشاورزی  و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  رییس 
لرستان مشکل دوم واحدهای تولیدی استان را مشکل بازار عنوان کرد و گفت: چنانچه دستگاه های اجرایی مجاب به 

خرید تولیدات استان شوند 80 درصد مشکل فروش این واحدها حل می شود.
سلاح ورزی ادامه داد: در حالیکه دهها تولید کننده موفق تجهیزات پزشکی در استان وجود دارد اما تجهیزات 

بیمارستانی استان از محل دیگری خریداری می شود که باید در این خصوص تجدید نظر شود.
وی همچنین گفت: در حالیکه فضای کسب و کار استان سیر نزولی داشته اما از مجموع 10 شاخص سهولت کسب 

و کار، لرستان به ترتیب رتبه های 11 و پنجم شاخص های ثبت مالکیت و الزام اجرای قراردادها را کسب کرده است.
در این جلسه از پنج صادرکننده نمونه معدن، سه صادرکننده بخش کشاورزی و 10 صادرکننده صنعتی با اهدای 

لوح و هدایایی تجلیل شد.
صادرات استان در نیمه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته با رشد 12 درصدی به 159 میلیون دلار 

رسیده است.
هلند، پرتغال، ایتالیا، اسپانیا، آمریکا، بلژیک، کاندا، یونان، بلغارستان، کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس و 
کشورهای حوزه دریای خزر از جمله شرکای اقتصادی لرستان هستند که در این میان عراق و افغانستان بیشترین بازار 
هدف صادرات استان را به خود اختصاص داده اند و همچنین محصولات پتروشیمی، داروی انسانی و دامی و فروآلیاژ 

سه کالای نخست صادراتی این منطقه هستند.
بر اساس اعلام سازمان صمت لرستان پرداخت تسهیلات رونق تولید سال 97 از شهریور ماه آغاز شده و تا آبان ماه 
امسال متوسط این شاخص در استان بیش از میانگین کشوری بوده به نحوی که از مجموع 51 هزار میلیارد ریال این 
تسهیلات در کشور 3.28 درصد پرداخت شده در حالیکه تحقق این امر در لرستان 350 میلیارد ریال معادل 4.37 

درصد است.
سهم لرستان از تسهیلات رونق تولید امسال هشت هزار میلیارد ریال و مجموع واحدهای صنعتی استان یکهزار و 
655 باب با سرمایه ثبتی 30 هزار و 880 میلیارد ریال است که با توجه به ایجاد این واحدها از سال های گذشته تاکنون 

سرمایه اصلی این واحدها بیش از رقم ثبت شده می باشد.

سخنگوی شرکت ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی مطرح کرد:

4هشدارامنیتیدرزمانثبتنامکارتسوخت
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نکونام: تیم من یازده سرباز دارد نه ژنرالکی روش ایران را ترک کرد

ورزشی44

 مجیدی:

 آقای افشارزاده! تماس با من را فراموش کردید؟
پس از صحبت های مدیرعامل سابق استقلالی ها مبنی بر عدم اطلاع از مذاکره 
مسئولان این تیم با ستاره سابق آبی ها برای قبول مسند مربیگری، مجیدی در گفتگویی 

پاسخ بهرام افشارزاده را داد.
از مذاکرات  امروز مدعی شده  افشارزاده  بهرام  اینکه   فرهاد مجیدی در خصوص 
نماینده اش با وی بعد از دربی که منجر به شکست ۴ بر ۲ استقلال شده بی خبر بود، 
گفت: عجیب است که چطور آقای افشارزاده تماس تلفنی اش با من را فراموش کرده؟! 
فردای آن مسابقه ایشان از دفتر شخصی معاونش با من تماس گرفت و گفت استقلال 
باخت بدی داشته و هواداران خیلی ناراحت هستند. به همین خاطر در خارج از محل 
باشگاه تشکیل جلسه داده و حتی با وزیر ورزش )دکتر گودرزی( مشورت کرده و قصد 

تغییرات در استقلال را دارند.
و  فنی  مسئولیت  که  خواست  من  از  مکالمه  این  در  افشارزاده  افزود:  مجیدی 
سرمربیگری موقت تیم را قبول کنم. من هم از ایشان خواستم که فرصت فکر کردن به 
من بدهند چون تصمیم مهمی بود. در نهایت بعد از مشورت هایی که کردم فردای آن روز 

به آقای افشارزاده جواب منفی دادم.

حاجیلو:

 شفر به عملکرد کی روش اعتراض دارد
گوید  می  استقلال  سرپرست 
وینفرد شفر به برنامه سرمربی تیم 
ملی اعتراض دارد و به همین دلیل 
اجازه نمی دهد بازیکنان تیمش 
در تمرین ریکاوری این تیم شرکت 

کرد.
که  است  مدتی  شفر  وینفرد   
اجازه حضور بازیکنانش در تمرین 
ریکاوری تیم ملی را نمی دهد تا 
اینطور به نظر برسد او هم به جمع 

منتقدان کارلوس کی روش اضافه شده است.
اصغر حاجیلو در مورد دلیل این اتفاق گفت: اینکه تیم ملی طبق قوانین باید ۴8 یا 7۲ 
ساعت قبل از بازی های باشگاهی بازیکنان را در اختیار تیم ها قرار بدهد شکی نیست اما 
این اتفاق در ایران وجود ندارد و سرمربی تیم ملی هرطور که بخواهد اردو می گذارد و ۲0، 
30 یا ۴0 روز لیگ را تعطیل می کند. این به مذاق مربیان باشگاهی چه خارجی باشند 
و چه داخلی خوش نمی آید. در دوره پیش 6 بازیکنان مان به اردوی تیم امید دادیم و 7 
بازیکن هم در اردوی تیم ملی داشتیم و عملا 13 بازیکن مان را در اختیار نداشتیم. شما 
فکر کنید 10 روز این بازیکنان در اردوی تیم نباشد آن وقت سرمربی چطور تفکراتش را 
برای بازی پیش رو پیاده کند؟ در این اردوها ما مصدوم هم داده ایم و روزبه هنوز روزبه 
قبل نشده است. اینها خسارت هایی است که به باشگاه ها زده می شود و مسلماً مربی 
حرفه ای مانند شفر در مقابل این اتفاقات اعتراض هایی را به عملکرد سرمربی تیم ملی 

دارد.

برانکو ایوانکوویچ: 

شجاع را با خودمان می بریم 
حتی اگر بازی نکند

برانکو ایوانکوویچ، سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس اعلام کرد، شجاع خلیل زاده این تیم 
را در سفر به تبریز و رویارویی با ماشین سازی همراهی می کند.

دست برانکو ایوانکوویچ هر روز خالی تر از روز قبل می شود. تمرین روز )چهارشنبه( هم 
با آسیب دیدگی سیامک نعمتی و شجاع خلیل زاده همراه بود. نعمتی قطعاً در بازی فردا 
حضور ندارد و باید دید بعد از بررسی های دقیق تر، چه زمانی برای بازگشت او از سوی 

کادر پزشکی اعلام می شود.
برانکو ایوانکوویچ بعد از تمرین در گفت وگو با مسئولان باشگاه اعلام کرد؛ حتی اگر 
شجاع خلیل زاده در طول بازی کنار وی بایستد، این بازیکن را همراه تیم به تبریز می برد. 
در حال حاضر کل دارایی پرسپولیس از نظر بازیکن، با احتساب حضور خلیل زاده 19 
نفر است. کمال کامیابی نیا مشکل بدنی برای بازی ندارد، ولی از حضور در این دیدار 

محروم است. 
برانکو ایوانکوویچ باید در ۲۴ ساعت منتهی به بازی، آرایش و تاکتیک جدیدی را برای 
تیم خود طراحی کند. این در حالی است که این روزها، بعضی عوامل بیرونی تلاش 
کرده اند تا با ایجاد حاشیه ها آرامش و تمرکز ذهنی او را به عنوان یکی از عوامل اصلی 

موفقیت تیم در میادین به هم بریزند.

غیبت ۴ بازیکن کلیدی؛

بحرانی ترین شرایط برای پرسپولیس در بازی با 
ماشین سازی

تیم فوتبال پرسپولیس در بحرانی ترین شرایط ممکن از لحاظ داشتن بازیکن به مصاف  
ماشین سازی تبریز می رود.

 تیم فوتبال پرسپولیس در حالی از ساعت 1۵ پنجشنبه هفته جاری در تبریز به مصاف 
ماشین سازی تبریز می رود که نیمی از بازیکنان این تیم با مصدومیت روبرو شده اند.

حسین ماهینی و محمد انصاری که به دلیل پارگی رباط صلیبی پای خود دیگر توان 
بازی کردن برای این تیم در فصل جاری لیگ برتر را ندارند باید از خانه به تماشای دیدار 

هم تیمی های خود در تبریز بپردازند.
شایان مصلح وکمال کامیابی نیا نیز دیگر بازیکنان پرسولیس هستند که نمی توانند در 

این دیدار برای پرسپولیس بازی کنند.
سرخپوشان پایتخت که به دلیل محرومیت از حضور در دوپنجره نقل و انتقالاتی با 
مشکلات زیادی در این زمینه روبرو شده است به بحرانی ترین شرایط ممکن در طول 
فصل رسیده است. کادرفنی سرخپوشان پایتخت این بار هم مجبور است برای تکمیل 
لیست ذخیره های خود از بازیکنان رده امید استفاده کند تا بتواند یک بازی سخت دیگر 

در لیگ برتر انجام دهد.

رکورد عجیبی که جاوید در فوتسال 
به ثبت رساند

آقای گل دو دوره اخیر لیگ برتر فوتسال، رکوردی جدیدی از خود در سال 1397 به 
ثبت رسانده است.

مهدی جاوید ملی پوش تیم فوتسال گیتی پسند اصفهان در تمام ۲0 بازی که در سال 
1397 با تیم های مختلف به میدان رفته است، موفق شده گلزنی کند. جاوید آقای گل و 
بهترین بازیکن دو دوره اخیر لیگ برتر، ابتدا با تیم بانک بیروت لبنان در جام باشگاه های 
آسیا شرکت کرد و در 6 بازی موفق شد 1۲ گل به ثمر برساند و در نهایت نیز به عنوان 

بهترین بازیکن جام باشگاه ها انتخاب شد. 
او همچنین در هر سه بازی تورنمنت بین المللی تبریز گلزنی کرد و در ترکیب تیم ملی 

فوتسال ایران، سه بار پایش به گلزنی باز شد.
جاوید در لیگ برتر ایران نیز تاکنون در 11 بازی در ترکیب گیتی پسند حضور داشته 
که در مجموع 17 بار گلزنی کرده است. جاوید در حالی با 17 گل در رده دوم جدول 
گلزنان لیگ حضور دارد که تا هفته ششم لیگ به دلیل حضور در جام باشگاه ها، غایب 

بود.
موتور گلزنی این روزهای فوتسال ایران که به اعتقاد کارشناسان در دوران اوج خود 
قرار دارد، از سوی AFC در بین سه نامزد عنوان برترین بازیکن آسیا قرار گرفت اما 
با افشای نام اصغر حسن زاده پیش از برگزاری مراسم به عنوان برنده این جایزه، به 
بازیکن  برترین  معرفی  و  انتخاب  نحوه  در  آسیا  فوتبال  کنفدراسیون  سیاست های 

فوتسال اعتراض کرد.

نیکو خصال رفت،  شعبانلو مدیر "آزادی" شد
با حکم مدیر و رییس هیات مدیره شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی کشور، علی 

اکبر شعبانلو سرپرست مجموعه ورزشی آزادی شد.
با حکم کریمی مدیرعامل و رییس هیات مدیره شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی 

کشور، "علی اکبر شعبانلو" سرپرست مجموعه ورزشی آزادی شد.
 پس از اتمام حکم ۴ ماهه سرپرستی "فرهاد نیکو خصال" در مجموعه ورزشی 
آزادی، مراسم تودیع و معارفه سرپرست این مجموعه ظهر روز چهارشنبه 7 آذرماه در 
دفتر مدیریت مجموعه برگزار و "علی اکبر شعبانلو" به عنوان سرپرست جدید منصوب 
شد. شعبانلو پیش از این در معاونت عمرانی شهرداری کیش فعالیت داشته و مدیر 

عمرانی وزارت کشور بوده است.

دیدار تاج با رئیس فدراسیون فوتبال استرالیا
رؤسای فدراسیون های فوتبال ایران و استرالیا با هم دیدار کردند.

در حاشیه جلسه کمیته مسابقات کنفدراسیون فوتبال آسیا صبح دیروز مهدی تاج، 
رئیس فدراسیون فوتبال دیداری با  نیکو کریس، رئیس فدراسیون فوتبال استرالیا داشت.
در این دیدار، طرفین بر اجرایی شدن تفاهم نامه همکاری بین دو فدراسیون تأکید 

کردند.

 از وزیر ورزش انتظار حمایت داریم

دژاگه: امیدوارم مشکلاتی که با کی روش دارند حل شود

اشکان دژاگه هافبک تیم ملی فوتبال ایران تاکید کرد که اعضای تیم ملی انتظار 
دارند که وزیر ورزش از آنها حمایت کند.

دژاگه در مصاحبه با ورزش سه، در خصوص شرایط تیم ملی، وضعیت خودش بعد 
از مصدومیتی که پشت سر گذاشت و مسائل دیگر به سوالات پاسخ می دهد.

* بعد از مصدومیتی که داشتی، در بازی دوستانه تیم ملی مقابل ونزوئلا به 
میدان رفتی. در این خصوص چه صحبتی داری؟

فکر می کنم بازی خیلی پرفشاری بود. ونزوئلا پیشرفت کرده و تست خیلی خوبی 
برای بچه های تیم ملی بود. بازی دست ما بود، می توانستیم برنده مسابقه باشیم، 
شانس های خوبی هم برای رسیدن به گل داشتیم. موضوع مهم این است که ما باید 
در این مدت زمانی تا آغاز مسابقات جام ملت های آسیا خیلی روی استفاده از شانس 
های گلزنی کار کنیم یعنی از فرصت هایی که  جلوی دروازه حریف به دست می آوریم 

بیشتر گل بزنیم. در کل بازی با ونزوئلا خیلی برای تیم ملی خوب بود.
*فکر می کنی الان وضعیت ایده آلی داری؟

خدا را شکر شرایط خوبی دارم. در این ۲ بازی)دیدار دوستانه با ترینیداد و توباگو 
و ونزوئلا( زیاد نمی خواستیم ریسک کنیم که مصدومیتم بدتر شود ولی خدا را شکر 
شرایط خوب بود. با آقای کی روش هماهنگ کرده بودیم که بازی اول با ترینیداد و 
توباگو چند دقیقه بازی کنم و در بازی با ونزوئلا هم چند دقیقه به میدان بروم. حالا 
هم ۲ بازی تا پایان نیم فصل اول باقی مانده است. من تلاش می کنم تا بیشتر برای 

بازی های جام ملت ها آماده شوم.
* این روزها برخی از بازیکنان تیم ملی از عدم حمایت مسئولان از تیم ملی 
دلخور هستند. به عنوان یکی از بازیکنان باتجربه تیم، نظرت در این ارتباط 

چیست؟
از خیلی وقت پیش می خواستم در این ارتباط صحبت هایم را بگویم ولی جلوی 
خودم را می گرفتم. ما هیچ حمایتی از سوی هیچ کسی نداریم. البته تماشاگران 
هستند که از ما حمایت می کنند ولی ما از وزیر ورزش حمایت می خواهیم. نمی دانم 
آقای وزیر را چند بار از نزدیک دیده ام که بیاید از تیم ملی حمایت کند. مثلا به رختکن 
بیاید و به ملی پوشان انرژی دهد. واقعا نمی دانم مشکل چیست و ایشان با چه کسی 
مشکل دارد که نمی آید از تیم ملی حمایت کند. ما بازیکنان چه گناهی کردیم، تیم 
ملی چه گناهی کرده که باید ضربه بخورد؟ شما می بینید در تمام دنیا تیم های ملی 
چگونه حمایت می شوند ولی الان مسوولان دارند با تیم ملی ایران اینطور برخورد می 
کنند. من خودم خیلی وقت پیش برای آلمان بازی کردم. عضو تیم ملی نوجوانان 

آلمان بودم آن موقع وزیر ورزش آلمان به اردوی تیم ملی نوجوانان هم می آمد.
 درباره انتظارات ملی پوشان از مسئولان واضح تر صحبت می کنی؟

خیلی مواقع قول هایی می دهند که عملی نمی شود. انتظاری که داریم این است 
که به بازیکنان احترام بگذارند. بازیکنانی که دارند برای تیم ملی بازی می کنند. 
امیدوارم برای این جام ملت ها حداقل حمایت کنند. ما با عشق برای کشورمان 
بازی می کنیم. همچنین با عشق برای خانواده هایمان و برای تماشاگران بازی می 
کنیم، امیدوارم بیشتر از این از ما حمایت شود. امیدوارم یک روز این شرایط تغییر 
کند، تغییری که می گویم یعنی بیشتر از تیم ملی حمایت کنند. ما تیم ملی یک 
کشور هستیم و فکر می کنم هم به مردم و هم به مسئولان نشان دادیم که همواره 
برای موفقیت این کشور تلاش می کنیم. به نظرم باید بیشتر از این از ما حمایت شود.
* ممکن است اختلاف نظرهایی بین کی روش با وزارت ورزش وجود داشته باشد؟
باور کنید من این همه سال که در فوتبال هستم با مربیان بزرگی کار کردم ولی باید 
بگویم آقای کی روش جانش را برای این تیم ملی، برای بازیکنان جوان و برای ما می 
گذارد. از روز اولی هم که من به تیم ملی ایران آمدم این شرایط را احساس کردم. 
من واقعا می گویم اولین بار است در زندگی فوتبالی ام می بینم یک آدم که اینقدر 
زحمت برای یک تیم ملی و فوتبال یک کشور می کشد و این همه برای جوانان حاضر 
در تیم ملی کمک می کند. خیلی ها هستند که به او بی احترامی می کنند، آن هم 
با کارها و رفتارهای که انجام می دهند. کی روش فقط دارد به تیم ملی ایران کمک 
می کند. من می دانم او پیشنهادات دیگری هم برای مربیگری دارد ولی عشقش تیم 
ملی ایران و این بازیکنان هستند. خیلی از مربیان هستند که می گذارند و می روند، 
برای اینکه پیشنهاد بهتری از جای دیگر به دستشان می رسد و دردسر کمتری هم 
دارند ولی کی روش گفته نمی گذارم این بچه ها همینطور بمانند و می خواهم با آنها 
به جام ملت ها بروم. او برای کار کردن در تیم ملی آمده، برای اینکه فوتبال پیشرفت 
کند. من فکر می کنم فوتبال ایران در این هفت ، هشت سال خیلی پیشرفت کرده 
است. ما الان چند سال است که در رنکینگ آسیا اول هستیم و دو بار بدون استرس 
به جام جهانی رفتیم. در جام جهانی هم خوب کار کردیم، حالا من نمی دانم یکسری 

مشکل شان با کی روش چیست؟ امیدوارم که این مشکلات حل شود.

و  طارمی  با  مذاکره  هرگونه  تراکتورسازی  سرمربی 
احمدزاده برای پیوستن به این تیم در نیم فصل را رد کرد.

 محمد تقوی سرمربی تیم فوتبال تراکتورسازی تبریز 
در حاشیه تمرین روز )چهارشنبه( تیمش اظهار کرد: 
بعضی از بازیکنان که ملی پوش بودند مجبور بودند در 

تهران بمانند. دیروز استراحت داشتیم و امروز سر حال 
بودیم. من امروز کمی نگران بودم زیرا بعضی اوقات بعد 

بازی های بزرگ هیجان زیادی وجود دارد.
وی ادامه داد: بازی سخت تر ما این دیدار است نه بازی 
با پرسپولیس زیرا بازی با پرسپولیس انجام شده و هیجان 
و انگیزه لازم در آن دیدار وجود داشت. ما باید هیجانات 
را کنار بگذاریم. در این چند وقت، تمام مطبوعات درباره 
آن دیدار صحبت می کنند. از امروز تمرکزمان روی حریف 
پارس  زیرا  داریم  بازی  سرسختی  تیم  با  است.  بعدی 
جنوبی تیم فیزیکی است و در دو سه سال اخیر همیشه 
جزو پنج تیم ابتدایی بوده است. من همیشه گفته ام که 
هیچ گاه از بازیکنام راضی نیستم زیرا زمانی که بخواهم 
از عملکرد بازیکنانم تعریف کنم، آن روز، روز خودکشی 
ماست. من به بازیکنانم در دیدار مقابل پرسپولیس نمره 

16 می دهم و برای بازی بعد باید بهتر شویم.
تقوی درباره مذاکره با طارمی و احمدزاده اظهار کرد: 
به هیچ عنوان پیشنهادی در کار نبوده است. زمانی که 
من کارم را در تیم آغاز کردم فکر می کردم پنج بازیکن 
نیاز داریم اما الان به این نتیجه رسیده ام که با خروج 
تمرکز  داریم.  بازیکن دیگر  به یک  نیاز  تنها  بازیکن  دو 
به هم بخورد. فعلا مشخص نیست  نباید  بازیکنانمان 
چه کسی قرار است اضافه شود و در نیم فصل مشخص 
حرام  مسجد  به  رواست  خانه  به  که  چراغی  می شود. 

است، اگر بازیکن ایرانی خوب باشد، چرا هزینه را برای 
خارجی ها بپردازیم؟ اگر هم بازیکن خارجی بیاید، باید 

کیفیت فنی مناسب را داشته باشد.
تراکتورسازی درباره مهاجم بی نظم تیمش  سرمربی 
گفت: استوکس در اختیار کمیته انضباطی باشگاه است 
و بعد از این باشگاه تصمیم می گیرد که چه عملکردی 
داشته باشد. او فعلا به تمرین نیامده و هر موقع به جمع 
بازیکنان اضافه شد، من نظر می دهم که آیا شرایط بدنی 

بازی برای تیم را دارد یا خیر.
او درباره اعتصاب بازیکنان پارس جنوبی عنوان کرد: 
را  سیاست ها  این  فریب  نباید  ما  انگلیسی ها  قول  به 
بخوریم. تقوی درباره سیاست شفر مبنی بر اجازه ندادن 
ملی پوشان برای شرکت در ریکاوری تیم ملی و روندی که 
او می خواهد در پیش بگیرد توضیح داد: من جای آقای 
شفر نیستم اما به بازیکنان خودم این اجازه را دادم. به 
غیر از این سه بازیکن یک دو بازیکن دیگری بودند که 
خواستند خودشان ریکاوری کنند و چون من تشخیص 
این را دادم که آن یکی دو بازیکن هم اجازه دهم زیرا آن 
دو بازیکن نشان دادند که این قابلیت را دارند. ما باید این 
نکته را در فوتبال ایران جا بیندازیم. شاید خیلی ها به من 
بگویند مربی بی نظم اما من به بازیکنان اعتماد دارم و اگر 
احساس کنم که به نفع بازیکن است، با مرخصی هایشان 

موافقت می کنم.

علی پروین:
 برای خرید پرسپولیس اعلام آمادگی کردیم

با  می گوید  ایران  فوتبال  پیشکسوت 
شرایطی که علی اکبریان دارد، به دنبال 
این است بازیکن پیشین فوتبال را از زندان 
پروین که روز گذشته در  آزاد کند. علی 
مجلس شورای اسلامی حاضر شده بود، 
امروز درباره دلیل جلسه اش با نمایندگان 
اشاره  اکبریان  علی  موضوع  به  مجلس 
کرد. اکبریان بازیکن پیشین پرسپولیس 
و استقلال به جرم حمل مواد مخدر  به 
اعدام محکوم شده بود که با رایزنی های 
علی پروین طی سالهای اخیر، این حکم 
به حبس ابد تقلیل پیدا کرد و حتی آن 

نیز به 16 سال رسید. حالا پروین به دنبال این است که این هشت سال هم بخشیده 
به  زندان  از  اکبریان  نجات علی  پیگیری  برای  این خصوص گفت:  در  پروین  شود. 
دیدن آقای کمالی پور از کمیسیون قضایی مجلس آمدم. سئوال دیگر از علی پروین 
درباره جدی بودن واگذاری استقلال و پرسپولیس است که اخیرا از سوی وزیر ورزش 
مطرح شده است. پروین در این خصوص گفت: چندین مزایده برگزار شده ولی قبل 
از برگزاری آخرین مزایده اعلام کردند دستور رسیده و دیگر این کار انجام نمی شود. وی 
درباره امنیتی کردن موضوع واگذاری این دو باشگاه به بخش خصوصی خاطرنشان 
کرد: اینها بهانه است. هیچ مورد امنیتی وجود ندارد. این پیشکسوت فوتبال با اشاره به 
تصمیم جدید وزارت ورزش برای واگذاری سرخآبی ها به فعالیت شرکت »پیـشکسوتان 
کهن پرسپولیس« اشاره کرد و به »خانه ملت« گفت: در این شرکت، حدود 100 نفر از 

پیشکسوتان پرسپولیس حضور دارند و ما اعلام آمادگی کردیم باشگاه را بخریم.

تقوی:
 طارمی و احمدزاده را نمی خواهیم

وینفرد شفر، سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت که فدراسیون 
فوتبال باید بین مربیان تیم ملی و باشگاه ها جلسه بگذارد.

 وینفرد شفر در نشست خبری پیش از دیدار تیمش برابر صنعت 
نفت آبادان در هفته سیزدهم لیگ برتر فوتبال اظهار داشت: فردا 
بازی مهمی در پیش داریم. هر بازی را باید با برد به پایان برسانیم. 
متاسفانه در دیدار برابر استقلال خوزستان فقط یک گل زدیم که 
این گل کمی با شانس بود اما در فوتبال بدون شانس نمی توانید 
گل بزنید. در این دیدار مهم ترین چیز برای من پاس های متعدد 

وینگرها به مهاجمان بود.
وی افزود: پس از بازی با سایپا فشار زیادی به بازیکنانم وارد شد. 
برخی ها در مورد بازیکنان و تیم صحبت کردند و تصور داشتند که 
فوتبال را درک می کنند. فوتبال یک موضوع عمومی است که در 

اتوبوس و تاکسی در مورد آن صحبت می کنند.
سرمربی تیم فوتبال استقلال تصریح کرد: فردا آماده بازی با 
صنعت نفت هستیم.  سال گذشته سه بار با این تیم بازی کردیم 
که یکبار در نیمه نهایی جام حذفی بود. آنها تیم سختکوشی دارند 
و در دیدار قبلی شاهد بودیم چند نفر روی نیمکت کارت گرفتند.  
به هواداران مان نیاز داریم و امیدوارم فردا بیایند و حمایت مان کنند 

تا نتیجه خوبی کسب کرده و به پیروزی برسیم.
شفر در رابطه با استفاده از بازیکنان جوان در ترکیب استقلال 
گفت: این مسئله آینده استقلال است و با مدیرعامل باشگاه در 
حال صحبت هستم. امیدوارم زبانم به اندازه کافی خوب باشد 
که این بخش را توضیح دهم. بازیکن جوان چه زمانی پیشرفت 
می کند؟ زمانی که در خانه یا روی نیمکت بنشیند نمی تواند 
پیشرفت کند. اللهیار صیادمنش پتانسیل بالایی دارد اما باید 
یاد بگیرد که یک مهاجم چطور در یک لحظه حرکت کند. بازی 
تیم امید ایران و عمان را دیدم، صیادمنش خیلی دوید و نیاز به 
استراحت داشت. به همین دلیل در دیدار قبل استراحت کرد. 
صیادمنش برای آینده است. سجاد آقایی مصدوم شده و رضا 

کریمی در عمان مصدوم شد و نمی دانم چرا به ایران برنگشت.
سرمربی تیم فوتبال استقلال خاطرنشان کرد: آژاکس هلند با 
تعدادی از بازیکنان جوان در اروپا نتایج خوبی کسب کرده است. 
هواداران و رسانه ها باید به بازیکنان جوان کمک کنند که به تیم 
ملی برسند. بازیکن جوان باید اشتباه کند تا دفعه بعد بتواند 
کارش را به درستی انجام دهد. اشتباه کردن یک بازیکن طبیعی 
است. من همیشه مثل پدر پشت بازیکنانم هستم در صورتی که 
شخصیت خوبی داشته باشند. صیادمنش در این سن یکی از 

بهترین استعدادهای دنیاست و همیشه با او در تمرینات و آنالیز 
صحبت می کنم که چه کار کند. شما نمی توانید بدون بازیکن 
هواداران  از  پیام هایی  خودم  تلفن  در  بسازید.  را  آینده  جوان 
می بینم که در رابطه با بازیکنان جوان صحبت می کنند. امروز با 

صیادمنش در تمرین صحبت کردم که چه کار کند.
شفر ادامه داد: روزنامه ای در آلمان اشاره کرده که بایرن مونیخ 
در حال حاضر شماره ۵ آلمان است چرا که این تیم تنها دو بازیکن 
جوان دارد. در صورتی که دورتموند بازیکنان جوان و خوبی دارد 
و در صدر جدول بوندس لیگا قرار گرفته است بازیکنان جوان باید 
قدم به قدم به ترکیب تیم اضافه شوند. اینطور نمی شود بگویند 
این بازیکن و آن بازیکن بروند و بدوند. فوتبال یک کار گروهی 

است و نیاز به تمرین و تکرار و انگیزه دارد.
وی در واکنش به این سوال که چرا ملی پوشانش در تمرین 
ریکاوری تیم ملی فوتبال شرکت نکردند گفت: همیشه از تیم ملی 
حمایت کرده ام. خودم در کشورهای تایلند، کامرون و جامائیکا 
سرمربی تیم ملی بودم و مشکلات مربیان تیم ملی را می دانم اما 
شرایط اینجا سخت تر است. بازی با بولیوی را دیدید که فقط من 
در ورزشگاه بودم و دلیل این موضوع را نمی دانم و نمی دانم چرا 
انگیزه و علاقه داشتم که بازی تیم ملی و همچنین بازیکنانم را 
ببینم. قصد داشتم این پیام را به فدراسیون فوتبال برسانم که تیم 

ملی با اهمیت است.
سرمربی تیم فوتبال استقلال افزود: پیش از اینکه تیم ملی به 
جام جهانی برود در سالن بزرگی که برای مراسم بدرقه تیم ملی بود 
شرکت کردم. اگر فرصت داشتم به قطر می رفتم و بازی با ونزوئلا 
را نیز می دیدم. تیم ملی نیاز به حمایت دارد و فدراسیون و باشگاه 
باید با هم کار کنند. برای مربیان تیم ملی مهم است که بازیکنان 
سپاهان، ذوب آهن، پرسپولیس و تیم های دیگر در چه شرایطی 
قرار دارند و بتوانند با آنها صحبت کنند. در آلمان سالی دو بار 
مربی تیم ملی و مربیان باشگاهی جلسه گذشته و با هم صحبت 
می کنند. اولیور کان و مهمت شول بازیکنان من بودند و طبیعی 

است که بخواهم با مربی تیم ملی صحبت کنم.
سرمربی تیم فوتبال استقلال با بیان  اینکه باید همکاری نزدیک 
داشته باشند، خاطرنشان کرد: من در حال حاضر در ایران حضور 
داشته و ایرانی هستم. خیلی خوشحالم که سیدمجید حسینی 
که بعنوان بازیکن زیر ۲3 کمتر در استقلال بازی می کرد الان 
برای تیم ملی بازی می کند. حسینی در باشگاه ما خوب کار کرد 
و همان وضعیت را دیگر بازیکن جوان ما امید نورافکن داشت. 

زمانی که به استقلال آمد بازیکن بزرگی نبود و بعدها به تیم ملی 
دعوت شد.

شفر عنوان کرد: بهتر است بازیکنان در اردوی ریکاوری تیم 
خودشان کنند. ما پزشک و امکانات کاملی داریم قبل از بازی با 
السد قطر 6 بازیکن ما در تیم ملی حضور داشتند که یک بازیکن 
بیرون  بقیه  بازیکن روی نیمکت نشستند و دو  بازی کرد، سه 
بودند. شرایط نباید اینطور باشد. ما باید صحبت کرده و در ارتباط 
باشیم. نباید صحبت های مان در رسانه ها باشد و این صحبت باید 
رودررو صورت بگیرد. چیزی که الان باید اتفاق بیفتد این است که 
فدراسیون جلسه ای بین کادر فنی تیم ملی و مربیان باشگاهی 
برگزار کند. همه تیم های ملی در دنیا همین کار را می کنند. کاری 
که در تایلند جامائیکا انجام دادم. شماره فدراسیون آلمان را به 
شما می دهم تا بپرسید که آیا مربیان تیم ملی و باشگاهی سالی 

دوبار جلسه دارند یا نه. 
وی گفت: امیدوارم تیم ملی قهرمان جام ملت های آسیا شود. 
ما در تیم ملی بازیکنان چون روزبه چشم منتظری، وریا غفوری 
و آرمان سهرابیان و سیدحسین حسینی را داریم بنابراین برای ما 

هم خوب است که اینها در تیم ملی حضور داشته باشند.
شفر در واکنش به سوالی مبنی بر اینکه آیا لیست بازیکنان 
مدنظرش را برای نیم فصل دوم به باشگاه داده است یا نه گفت: 

در رابطه با این موضوع با مدیرعامل باشگاه صحبت خواهم کرد.
وی در رابطه با اینکه آیا پیش از بازی استقلال با اعضای کمیته 
فنی مشورت خواهد کرد، گفت: هیچ مشکلی با کمیته فنی ندارم. 
چه کسی گفته با کمیته فنی مشکل دارم؟ شایعات در صفحات 
مجازی را باور نکنید. من مربی جوانی نیستم و متوجه می شوم 
چه افرادی در باشگاه علیه ما هستند و و چه کسانی می خواهند 
کمک کنند. استقلال باشگاه کوچکی نیست و یک باشگاه بزرگ 
دنیا داشته  میلیون هوادار در سراسر  و شاید ۴0  ویژه است  و 
باشد. استقلال تنها محل تمرین و برگزاری تمرین نیست. ما در 
قبال هوادارانمان مسئولیت بزرگی داریم. در خوزستان هواداران 
مقابل هتل، فرودگاه و ورزشگاه دوست داشتند کنار ما باشند. 
این موضوع برای فوتبال خیلی مهم است می دانم مدیرعامل 
باشگاه به خاطر اشتباهات گدشته باید خیلی کار کند. شما تیم 
آژاکس یا تیم ملی هلند را می توانید مثل بزنید که آرین روبن و فن 
پرسی را بیرون گذاشته و از بازیکنان جوان استفاده می کنند. شما 
بدون شکست نمی توانید پیشرفت کنید شاید برخی ها طرفدار 
پرسپولیس بوده وانتقاد می کنند اما ما با هم هستید. مطمئن 

باشید با بازیکنان جدید تیم قدرتمندی می سازیم.
سرمربی تیم استقلال درپاسخ به سوال خبرنگاری مبنی براینکه 
آمار گلزنی استقلال خوب نیست، اظهار داشت: در بازی مقابل 
استقلال خوزستان روح الله باقری دو موقعیت 70 و 80 درصدی 
از الحاجی گرو گرفت و آن را از دست داد. موقعیتی که او به گل 
تبدیل کرد 10 درصد برای گل زدن داشت شاید اگر زمین خیس 
نبود و مدافع استقلال خوزستان سر نمی خورد توپ گل نمی شد. 
که  می کنیم  تمرین  همیشه  ما  باشد.  فوتبال  در  باید  شانس 
بازیکنان اعتماد به نفس داشته باشند که گرو با یک پرس توپی را 
گرفت که اگر اعتماد به نفس بیشتری داشت می توانست به داخل 
محوطه جریمه برود و به گل تبدیل کند یا کاری کند که بازیکن 
آنها را دوازه بان  از  خطا کنند. فرشید باقری شوت زد که یکی 
حریف را گرفت. این کارها را در تمرینات همیشه انجام می دهم 
و به باقری می گویم که گل تو در راه و خودش علاقه مند است 

که به گل برسد.

وینفرد شفر: 

سرمربی تیم ملی با مربیان باشگاهی جلسه بگذارد

سرمربی تیم نساجی مازندران می گوید تیمش بدون توجه به مسائل داوری برابر 
سپیدرود رشت به میدان می رود.

جواد نکونام سرمربی تیم نساجی مازندران در نشست خبری پیش از بازی تیمش 
برابر سپیدرود رشت در چارچوب هفته چهاردهم لیگ برتر اظهار کرد: بازی سختی 
داریم. سپیدرود خوب بازی می کند. شرایط این تیم در چند هفته اخیر خوب بوده 
است. آن ها بازیکنان با کیفیتی دارند. ما مقابل هواداران خود در استادیوم سعی 
می کنیم تا بهترین بازی خود را انجام دهیم تا به نتیجه دلخواه برسیم. من به تقابل و 
این دست موارد اعتقادی ندارم. فردا یک بازی داریم که نود دقیقه است و بعد از آن 

هم تمام می شود.
او در مورد مصدوم و محرومان تیم گفت: حامد شیری را در اختیار نداریم. علی 
شجاعی به بازی فردا می رسد. محروم نداریم و همه بازیکنان آماده هستند. البته این 
اتفاق کار من را سخت می کند چون همه آمادگی لازم را دارند و در انتخاب بازیکنان 

مشکل داریم. همه آماده هستند تا بهترین عملکرد خود را داشته باشند.
او در مورد داور بازی که علیرضا فغانی قضاوت آن را بر عهده دارد گفت: در مورد 
داوری صحبت های لازم انجام شده است. به گذشته نمی خواهم برگردم. آقای فغانی 
یکی از بهترین داوران جهان است. هر موقع هم قضاوت کردند قضاوت خوبی بوده 
است. ما از این نظر مشکلی نداریم. تمرکز ما روی بازی است. فردا به داوری فکر 

نمی کنیم و تمرکز ما روی بازی است.
او در مورد کارت های بی دلیلی که بازیکنانش در هفته های اخیر گرفته اند، اظهار 
کرد: در بازی گذشته ده نفره شدن با یک کارت اشتباه بود. اما این مساله به بازیکنان 

گوشزد شده تا با گرفتن کارت زرد اشتباه دیگر شاهد چنین اتفاقاتی نباشیم.

او در پاسخ به این سوال که آیا تیم یک ژنرال کم دارد گفت: نه ما دنبال این چیزها 
نیستم. من دنبال یازده سرباز هستم که برای تیم نساجی تلاش کنند. من دنبال 

سرباز هستم تا ژنرال.

سرمربی تیم ملی شب گذشته ایران را ترک کرد و قرار است تا پیش از پایان هفته پانزدهم 
به ایران بازگردد.

کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی فوتبال ایران  )سه شنبه شب( ایران را ترک کرد و قرار 
است تا پیش از پایان هفته پانزدهم لیگ برتر، به ایران بازگردد.

بر این اساس، برنامه تیم ملی ۲6 آذر از تهران به قطر اعزام می شود و 1۲ دی از قطر با پرواز 
چارتر به ابوظبی خواهد رفت. محل تمرینات و اقامت تیم ملی کمپ اسپایر قطر است. سه 
بازی دوستانه در برنامه اردوی تیم ملی در قطر پیش بینی شده است که دیدار با قطر در 10 
دی نهایی شده و دو بازی برابر لبنان و فلسطین هنوز نهایی نشده است. کادر تیم ملی دو روز 

پیش و طبق دستور رئیس فدراسیون فوتبال، بازدید نهایی خود را از قطر انجام داده است.
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علمی و سلامت 

چند واقعیت درباره ی نقاط تیره رنگ روی ناخن

خطوط سیاه روی ناخن؛ دلایل و درمان
ناخن هایش  روی  بر  فردی  که  زمانی 
خطوط یا نقاط تیره و سیاه رنگ ظاهر 
می شود؛ تفسیر آن می تواند از بی خطر 
یا  ملانوما  مانند  جدی  مشکلات  تا 
ملانوم یا تومور سیاه رنگ سطح عمیق 
پوست باشد. ناخن های هر فرد می تواند 
درباره ی  ارزشمندی  و  جالب  اطلاعات 
وضعیت سلامت فرد به صورت کلی بیان 
کند. زمانی که فردی بر روی ناخن هایش 
خطوط یا نقاط تیره و سیاه رنگ ظاهر 

می شود؛ تفسیر آن می تواند از بی خطر تا مشکلات جدی مانند ملانوما یا ملانوم یا تومور 
سیاه رنگ سطح عمیق پوست باشد. پس ضروری است هر فرد به ظاهر ناخن هایش 

توجه کند خصوصاً اگر آن ها دردناک بوده یا بی دلیل دچار خون ریزی شوند.
دلایل

دلایل متعددی برای ایجاد چنین حالتی وجود دارد، اعم از دلایل غیر مهم و دلایل 
جدی و درمان این مسئله بستگی به عامل ایجاد آن دارد؛ پس هر فرد با مشاهده ی 
تغییری غیرقابل توضیح که تروماتیک نبوده و در اثر حادثه ای رخ نداده است باید به 
به  نوارهای تیره ی روی ناخن ها مربوط  این  پزشک مراجعه کند. معمول ترین دلیل 
سندرمی است به نام ملانونیچیا )melanonychia(. این خطوط در جوانان بیست ساله 
یا مسن تر با نژاد آفریقایی-آمریکایی به وجود می آید. به طور کلی این مسئله برای این 
نژاد طبیعی محسوب می شود و در واقع نوعی رنگ ناخن طبیعی است. مطالعات نشان 
می دهد که پنجاه درصد از جمعیت این نژاد این شرایط را دارند و برای آن ها کاملًا طبیعی 
بوده و نشانه ی بیماری محسوب نمی شود. اما سایر دلایل به وجود آمدن این حالت در 

سایر نژادها به ترتیب زیر است:
* دریافت درمان های خاص مانند مصرف داروهای شیمی درمانی، مسدودکننده های 

بتا، داروهای ضد مالاریا، یا داروی آزیدوتیمیدین )azidothymidine( * اچ آی وی
* سندروم لاگیِر-هونزیکر )Laugier-Hunziker syndrome( * لوپوس

.)scleroderma( بیماری تصلب پوست * Peutz-Jeghers سندروم *
دلیل دیگر، خون ریزی است و زمانی رخ می دهد که رگ های خونی زیر ناخن ها در اثر 

جراحتی مانند ضربه تخریب می شوند.
دلیل مهم و جدی دیگر خطوط تیره، نوعی سرطان خطرناک از انواع سرطان های 
پوست به نام ملانوم است. ملانومای زیر ناخن به عنوان ملانوم سابونگوال شناخته 
 )ALM( می شود که به عنوان یکی از انواع ملانوما به عنوان ملانوم آتلانتیک آکروال
شناخته می شود. مطابق گزارش مجله ی پژوهش های پا و زانو، حدود نیمی از ملانوم 

های روی دست ها و پاها مربوط به ملانوم آتلانتیک آکروال است.
تشخیص

به طور معمول، حتی ناخن های سالم نیز رگه های کوچک عمودی روی خود دارند 
که به راحتی از بین نمی روند. اما این خطوط تیره مشخص و واضح هستند و تشخیص 

حضور آن ها آسان است.
)Linear melanonychia( ملانونیچیای خطی

هنگامی که فردی ملانونیچای خطی دارد، خطوط تیره ای را در ناخن هایش می بیند. 
که به رنگ های تیره از سیاه گرفته تا درجاتی از قهوه ای یا خاکستری است. این خطوط 

معمولًا در دو یا پنج ناخن به وجود می آید اما لزوماً در همه ی ده انگشت دیده نمی شود.
)Subungual melanoma( ملانوم سابونگوال

در این بیماری، فرد بدون آنکه به ناخنش آسیبی رسیده باشد، خط تیره ای روی فقط 
یک ناخنش می بیند. همین خط تیره احتمالًا به مرور زمان تیره تر یا پهن تر شده و امکان 
خون ریزی یا دردناک شدن آن وجود دارد. رنگدانه نیز ممکن است به ناحیه ی بشره 
برسد و گسترش یابد. این فقط یک علامت است و اغلب نشان دهنده ی ملانوما است. 
نوار می تواند بر روی ناخن های دست یا پا رخ دهد. به گزارش مجله ی مدیریت پادیتری 
)تخصص پا(، حدود چهل تا پنجاه و پنج درصد از موارد ملانوم سابونگوال، پاها را درگیر 

می کند.
خون ریزی رگه ای

خون ریزی رگه ای زمانی رخ می دهد که خط تیره کوچک یا خط قرمز عمیق در اثر 
جراحت یا رگ های ظریف ریز زیر بستر ناخن دچار خونریزی شود. این مشکل معمولًا به 
خودی خود طی چند روز رفع می شود. اگر کسی چند بار در ناخن هایش چنین حالتی 
را مشاهده کرد، لازم است علت زمینه ای آن را به کمک پزشک کشف کرده و در پی درمان 

آن باشد.
مراحل پیش از درمان

مراحل درمان خطوط تیره روی ناخن ها معمولًا با مراجعه به پزشک و دریافت شرح 
حال بیمار آغاز می شود. پرسش هایی که ممکن است پزشک از فرد بپرسد شامل موارد 

زیر است:
* چند وقت است که این خطوط تیره ظاهر شده اند؟

* اولین بار چه زمانی متوجه وجود این خطوط شدید؟
* آیا اخیراً تغییری در ظاهر خطوط تیره ایجاد شده است؟

* آیا حادثه ای برای ناخن های شما رخ نداده است؛ حادثه ای مانند ضربه یا جراحت؟
همچنین پزشک احتمالًا درباره ی داروهایی که مصرف کرده اید سؤال خواهد پرسید. 
اگر فرد داروهای رقیق کننده ی خون مانند آسپرین یا وارفارین مصرف می کند می تواند 

همین دلیل خون ریزی های زیر ناخن باشد.
آسیب شناس  تا  کند  نمونه برداری  ناخن شما  از  پزشک  که  دارد  وجود  امکان  این 

تشخیص دهد که آیا سلول های ناخن سالم هستند یا سرطانی شده اند.
چه درمان هایی برای خطوط تیره وجود دارد؟

بسیاری از علل ایجاد خطوط تیره اصلًا مهم نبوده و نیازی به درمان ندارند. اما بیماری 
ملانوم استثناست. در این بیماری، پزشک در مرحله ی اول بافت آلوده را برمی دارد و 
احتمالًا پس از آن، درمان های جراحی برای بهبود ظاهر ناخن انجام می شود. اگر ملانوم 
به قسمت های دیگر بدن مانند استخوان ها پخش شده باشد، پزشک دستور قطع 

انگشت را می دهد تا از گسترش بیماری به سایر نقاط جلوگیری کند.
چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم؟

اگر ناخن دچار خون ریزی شد یا دردناک بود یا تغییراتی بی دلیل در خطوط تیره ایجاد 
شد لازم است با پزشک مشورت شود. در صورت ایجاد هر نوع تغییر در کیفیت ناخن 
مانند نازک شدن، شکستگی یا تغییراتی در شکل و ظاهر ناخن به وجود آمد، به پزشک 

مراجعه کنید.
بدانید

بیشتر خطوط تیره، روی ناخن های پا و دست بی ضرر هستند. ولی اگر فرد دچار ملانوم 
باشد؛ هرچه سریع تر بیماری تشخیص داده شود بهتر است. همچنین ملانوم در پاها یا 

شست پا راحت تر و سریع تر از سایر نقاط بدن درمان می شود.

فوق تخصص بیماری های عفونی کودکان:

تبخالی که شیرخوران را گرفتار می کند
فوق تخصص بیماری های عفونی کودکان با اشاره به علائم ابتلا به ویروس »روزئولا« 
در کودکان گفت: این بیماری درمان خاصی ندارد و تنها کنترل تب در کودک برای 

پیشگیری از تشنج بسیار ضروری است
پرویز طباطبایی استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران در گفت وگو با خبرنگار سلامت 
خبرگزاری فارس، در ارتباط با بیماری روزئولا اظهار داشت: این بیماری که در نوزادان 
و شیرخواران بروز می یابد نوعی مشکل ویروسی بوده و با تب بالا و گاهی تشنج همراه 
است.  وی افزود: کودکان مبتلا به این ویروس 5 تا4 روز دچار تب شده و پس از کاهش 

درجه حرارت بدن دانه های ریزی در بدن آنها بروز می یابد. 
فوق تخصص بیماری های عفونی کودکان ادامه داد: این بیماری درمان خاصی ندارد و 
تنها کنترل تب در کودک و نوزاد حائز اهمیت بوده تا کودک دچار مشکل خاصی نشود. 

طباطبایی با اشاره به اینکه روزئولا ویروس آن از خانواده تبخال است، گفت: برخی 
از والدین با مشاهد بثوراتجلدی فکر می کنند فرزندشان دچار آبله یا سرخک شده در 
صورتی که ابله ضایعات تاول مانند دارند. همچنین سرخچه به دلیل واکسیناسیون، زیاد 
دیده نمی شود از طرفی سرخچه در گروه سنی نوجوان، و روزئولا در کودکان شیرخوار 
است. استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: این بیماری در برخی از فصول یا در یک 
بازه زمانی تعداد بیشتری را مبتلا می کند، اما به طور کلی در تمام فصول سال و در همه 

جای دنیا این بیماری وجود دارد.

قرار گرفتن طولانی مدت در برابر پرتوافشانی الکترومغناطیسی یونیزه می تواند 
موجب تغییرات سلولی شود که خطرات سلامت مانند سرطان، بیماری قلبی عروقی، 

و آسیب ژنتیکی را افزایش می دهد.
برخی پژوهش ها نشان داده اند که پرتوافشانی الکترومغناطیسی می تواند برخی 
خطرات سلامت، مانند افزایش خطر سرطان، سقط جنین و افسردگی را به همراه 
داشته باشد. این در شرایطی است که ما روزانه در معرض پرتوافشانی الکترومغناطیسی 

قرار داریم.
پرتوافشانی الکترومغناطیسی به انرژی تولید شده از یک  منبع مانند نور خورشید، 

امواج مایکرو یک فر، یا سیگنال تلفن همراه ارجاع می شود.
شما احتمالا به طور مداوم در معرض برخی انواع پرتوافشانی الکترومغناطیسی قرار 
دارید، با این وجود، همچنان می توان اقداماتی را به منظور محافظت از خود در برابر 

آثار منفی بالقوه آنها انجام داد.
پرتوافشانی الکترومغناطیسی چیست؟

پرتوافشانی الکترومغناطیسی شامل جریان ذراتی به نام فوتون می شود که در 
الگوهای موج مانند با سرعت نور حرکت می کنند. هر فوتون دارای مقدار انرژی 

مشخصی است، اما جرم فیزیکی ندارد.
فوتون های امواج رادیویی نسبتا کم انرژی هستند و در طول موج های طولانی 
حرکت می کنند که آنها را در انتهای پایینی طیف الکترومغناطیسی قرار می دهد. 
با حرکت به سمت بالا در این طیف، امواج مایکرو انرژی بیشتری دارند و پس از آنها 
نور فرابنفش و مرئی خورشید، پرتوهای اکس و پرتوهای گاما بالاترین میزان انرژی را 

دارا هستند.
پرتوافشانی الکترومغناطیسی به دو گروه مختلف دسته بندی می شود:

پرتوافشانی یونیزه شامل انواع پرتوها با فرکانس متوسط تا بالا، مانند پرتوهای 
فرابنفش، اکس و گاما می شود. پرتوافشانی یونیزه از انرژی کافی برای حذف الکترون 

ها از اتم ها و مولکول های هوا، آب و بافت زنده هنگام عبور از آنها برخوردار است.

پرتوافشانی غیر یونیزه شامل انواع پرتوافشانی با فرکانس پایین تا متوسط، مانند 
امواج رادیویی، امواج مایکرو و سیگنال های تلفن همراه می شود. آنها قادر به حذف 
الکترون ها از اتم ها یا مولکول ها نیستند، اما به اندازه کافی قدرت دارند تا مواد را گرم 

کرده و اثر بیولوژیکی آنها بر سلول های بدن انسان اثبات شده است.
پرتوافشانی الکترومغناطیسی چگونه می تواند به سلامت انسان آسیب وارد کند؟

قرار گرفتن طولانی مدت در برابر پرتوافشانی الکترومغناطیسی یونیزه می تواند 
موجب تغییرات سلولی شود که خطرات سلامت مانند سرطان، بیماری قلبی عروقی، 

و آسیب ژنتیکی را افزایش می دهد.
از آنجایی که پرتوافشانی غیر یونیزه ضعیف تر از پرتوافشانی یونیزه است، آثار آن به 
طور معمول طی مدت زمان طولانی تری شکل می گیرند. اما قرار گرفتن چند ساله در 

معرض این نوع نیز می تواند به بروز آسیب منجر شود.
پژوهش های بسیاری طی سه دهه گذشته پرتوافشانی غیر یونیزه را با افزایش خطر 
ابتلا به برخی انواع سرطان، بیماری آلزایمر، اختلال سیستم ایمنی و آسیب رادیکال 

های آزاد به DNA پیوند داده اند.
روش های محافظت از خود در برابر پرتوافشانی الکترومغناطیسی

حفظ فاصله
برخوردار  قدرت  بیشترین  از  خود  منبع  نزدیک  در  الکترومغناطیسی  پرتوهای 
هستند. به عنوان مثال، تلفن های همراه، اجاق های مایکروویو، دستگاه های نظارت 
بر نوزادان، مترهای هوشمند و مودم های وای فای همگی به طور فعال پرتوهای 
الکترومغناطیسی را تولید و منتشر می کنند. پس هرچه از منابع فعال فاصله داشته 

باشید، پرتوهایی با قدرت کمتر را دریافت می کنید.
تا حد امکان هنگام استفاده از تلفن همراه یا تلفن بی سیم گوشی را از سر خود 
دور نگه داشته یا از هندزفری یا بلندگو استفاده کنید. در بیشتر راهنماهای تلفن 
همراه حفظ فاصله 15 میلی متری گوشی از سر هنگام استفاده توصیه شده است. 

همچنین، شما می توانید در صورت امکان پیام متنی ارسال کنید.

لپ تاپ را روی بدن خود قرار ندهید. از یک صفحه کلید و ماوس دوم برای کار با لپ 
تاپ استفاده کنید.

مودم را از فضاهای نشیمن دور نگه دارید. در صورت امکان مودم را در مکانی که 
کمترین تردد از آن صورت می گیرد قرار دهید.

هنگام روشن بودن فر مایکروویو از آن فاصله بگیرید. برخی دستگاه ممکن است 
هنگام کار نشت اندک پرتوافشانی داشته باشند، از این رو، تا زمانی که غذا آماده شود 

بهتر است از این دستگاه ها فاصله بگیرید.
استفاده از سیم

سیگنال های بی سیم منبع دائمی پرتوافشانی الکترومغناطیسی را فراهم می 
کنند، از این رو، تا حد امکان از دستگاه های دارای سیم استفاده کنید. استفاده از 
محصولات دارای سیم شاید مقداری آزاردهنده باشد، اما اگر مجبور هستید روزانه 
چندین ساعت را با این دستگاه ها سر و کار داشته باشید، به طور قابل توجهی قرار 

گرفتن در معرض میدان های الکترومغناطیسی را کاهش می دهند.
هنگام صحبت با تلفن همراه از هدست های سیم دار استفاده کنید، از کابل اترنت 
به جای اتصال به وای فای برای رایانه استفاده کنید یا از هدفون سیم دار برای پخش 

کننده موسیقی خود استفاده کنید.
توجه به زمان

هرچه زمانی بیشتری را در معرض تجهیزات الکتریکی سپری کنید، به معنای قرار 
گرفتن هرچه بیشتر در معرض پرتوافشانی الکترومغناطیسی است. پرهیز از حضور 
در اطراف دستگاه های الکترونیکی دشوار است، اما در زمان های آزاد خود برخی 

دستگاه ها که نیازی به آنها ندارید را از برق بکشید.
قطع کردن

حتی اگر از دستگاه های الکترونیکی بسیاری استفاده نمی کنید، آنها همچنان 
پرتوهای الکترومغناطیسی تولید می کنند. مودم های وای فای به طور مداوم در حال 
انتشار سیگنال ها هستند و حتی رایانه ها در حالت خواب یا اسلیپ نیز می توانند در 
اطراف خود میدان الکترومغناطیسی ضعیفی ایجاد کنند. زمانی که به دستگاه های 

خود نیازی ندارید، به عنوان مثال هنگام شب، آنها را خاموش کنید.
خارج کردن دستگاه های الکترونیکی از اتاق خواب

مردم زمان زیادی را در اتاق خواب سپری می کنند، از این رو تا حد امکان باید 
دستگاه های الکترونیکی را از این اتاق خارج کنید تا میزان قرار گرفتن در معرض 
پرتوافشانی الکترومغناطیسی کاهش یابد. پرتوافشانی الکترومغناطیسی نشان داده 
است که می تواند در ترشح ملاتونین و خواب انسان اختلال ایجاد کند. هرگونه 
دستگاه الکترونیکی که نیازی به آن ندارید را از اتاق خواب خارج کرده و دستگاه هایی 

مانند تلفن همراه یا تبلت را با خود به تختخواب نبرید.
حفظ سلامت

پرتوافشانی الکترومغناطیسی می تواند موجب استرس اکسیداتیو در بدن انسان 
شود و تراکم رادیکال های آزاد را افزایش دهد. در شرایط عادی، بدن باید قادر به ترمیم 

این آسیب باشد.
اما اگر از شرایط سلامت مناسب و خوب برخوردار نباشید، بدن نمی تواند به خوبی با 
آثار قرار گرفتن بلند مدت در برابر پرتوافشانی الکترومغناطیسی مقابله کند. با گذشت 

زمان، این استرس اکسیداتیو می تواند سلامت شما را هرچه بیشتر تضعیف کنید.
با دنبال کردن یک رژیم غذایی سالم و سرشار از آنتی اکسیدان ها و مواد مغذی 
از پرتوافشانی  با آسیب احتمالی ناشی  توانایی بدن خود برای مقابله  توانید  می 

الکترومغناطیسی را افزایش دهید.

پرتوهاییکهسلامتشماراتهدیدمیکنند

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 139704030011002275/1
بدینوسیله به حسین ابراهیمی فرزند: صدراله به شماره ملی 1219348759 بدهکار پرونده کلاسه 9702393 که  برابر 
گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد بانکی بین شما و بانک سپه شعبه 19 دی مبلغ 
39/843/488 ریال که روزانه از تاریخ 1397/07/24 مبلغ 24/574 ریال )که طبق مندرجات قرارداد محاسبه شده و 
تا یوم الاداء به آن اضافه می گردد( بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده 
است و پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و به شماره کلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده 19 /18 
آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد. از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب می شود 
فقط در یک نوبت چاپ در روزنامه چاپ درج و منتشر می گردد ظرف مدت 10 روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و 

در غیر اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرایی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. )م الف 16890( 
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  

--------------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 139704030011001782/1

بدینوسیله به 1( آقای محمد خورشیدی فر ، نام پدر : رضا تاریخ تولد: 1365/06/28 شماره ملی 0386543951 شماره 
شناسنامه : 9361 بدهکار پرونده کلاسه فوق با شماره بایگانی 9701883 که برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید 
ابلاغ می گردد که برابر قرارداد بانکی شماره 119487135 بین شما و بانک سپه شعبه مبلغ 28/526/378/377 ریال که 
روزانه از تاریخ 1397/6/17  مبلغ 22/596/055 ریال )که طبق مندرجات قرارداد محاسبه شده و تا یوم الاداء به آن اضافه 
می گردد( بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده است و پس از تشریفات 

قانونی اجرائیه صادر و به شماره کلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده 18 آئین نامه اجرائی مفاد اسناد 
رسمی بشما ابلاغ می گردد. از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب می شود فقط در یک نوبت چاپ در 
روزنامه چاپ درج و منتشر می گردد ظرف مدت 10 روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر اینصورت بدون انتشار 

آگهی دیگری عملیات اجرایی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. )م الف 16890( 
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  

--------------------------------------------
رونوشت آگهی حصر وراثت 

خانم طاهره قزاقی فرزند غلامعباس دارای شناسنامه شماره 6  صادره از قم به شرح دادخواست به کلاسه 120/1/97 
از این شورا گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان مجید زینلی فرزند علی به شناسنامه شماره 2154 
صادره از قم در تاریخ 96/07/19 در اقامتگاه دائمی خود شهر دستجرد بدرود زندگی گفته و ورثه حین الفوت آن مرحوم 

منحصر است به: 
1- طاهره قزاقی فرزند : غلامعباس شماره شناسنامه 6 صادره از قم - همسر متوفی

2- علی زینلی فرزند : مجید شماره ملی 0371869684 صادره از قم -  فرزند متوفی
3- مبینا زینلی فرزند : مجید شماره ملی 0372184677 صادره از قم -  فرزند متوفی

4- امیر محمد زینلی فرزند : مجید  شماره ملی  0374948631صادره از قم -  فرزند متوفی
5- فاطمه زینلی فرزند : اسمعیل شماره شناسنامه 38 صادره از قم -  مادر متوفی
6- علی زینلی فرزند : احمد شماره ملی شناسنامه 11 صادره از قم -  پدر متوفی

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک مرتبه آگهی می نماید تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه 
از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یکماه به این شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد . )م الف 

)16900
دبیر شورای حل اختلاف بخش خلجستان قم 
مددی

--------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت 

نظر به اینکه نماینده بانک ملت با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک 
ثبتی 101/400 اصلی واقع در بخش 3 ثبت قم که در صفحه 551 دفتر 18 ذیل ثبت 15568 بنام بانک ملت قم ثبت 
و سند مالکیت به شماره مسلسل 062401 الف 93 صادر و تسلیم گردیده است سپس ایشان اعلام نموده که به علت 
سهل انگاری سند مالکیت مزبور  مفقوده گردیده است . لذا به استناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون 
در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند 
مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا" به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ تا 
مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدورسند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام 

خواهد شد. )م الف 16883( 
محمدرضا ادیبان
رئیس ثبت منطقه یک قم

اگر به بیماری قلبی مبتلا هستید، مصرف سبزی های برگدار، 
مانند کیل، کاهو، جعفری و اسفناج یکی از بهترین اقداماتی 

است که می توانید مد نظر قرار دهید.
اگر به بیماری قلبی مبتلا هستید، دنبال کردن یک رژیم غذایی 
مبتنی بر گیاهان یکی از بهترین تغییراتی است که می توانید 
 Progress in در زندگی خود ایجاد کنید. پژوهشی که در نشریه
Cardiovascular Diseases منتشر شد، نشان داد که یک رژیم 
غذایی مبتنی بر گیاهان خطر مرگ ناشی از بیماری قلبی را به 

میزان 40 درصد کاهش می دهد.
حتی اگر یک رژیم غذایی مبتنی بر گیاهان را دنبال می کنید، 
باید توجه داشته باشید که برخی مواد غذایی بهتر از بقیه هستند، 
از این رو، باید توجه ویژه ای به مصرف آنها داشته باشید. در ادامه 
با برخی از بهترین مواد غذایی برای مقابله با بیماری قلبی بیشتر 

آشنا می شویم.
چغندر

پژوهشی که در نشریه پزشکی Nitric Oxide منتشر شد، نشان 
داد که مصرف هرچه بیشتر نیترات ها که در چغندر به وفور یافت 
می شود برای درمان پرفشاری خون مفید است. نیترات های 
طبیعی در بدن انسان به اکسید نیتریک تبدیل می شوند که این 

ترکیب به بهبود فشار خون کمک می کند.
بلوبری

بلوبری در میان مواد غذایی با بالاترین تراکم فلاونوئیدهایی به 
نام پروآنتوسیانیدین ها قرار دارد. پروآنتوسیانیدین ها عامل رنگ 
آبی بلوبری هستند و به عنوان آنتی اکسیدانی قوی نیز عمل کرده 

و رادیکال های آزاد مرتبط با بیماری قلبی را از بین می برند.
دانه های چیا

تنها یک اونس )28 گرم( از دانه های چیا حاوی 4,915 میلی 
گرم از اسیدهای چرب امگا-3 است که این مواد مغذی به بهبود 
سلامت قلب و کاهش التهاب کمک می کنند، از این رو، گزینه 

غذایی خوبی برای افراد مبتلا به بیماری قلبی هستند.
دارچین

مطالعه ای که در نشریه Annals of Family Medicine منتشر 
به  دارچین  گرم  میلی  روزانه 120  مصرف  که  داد  نشان  شد، 
کاهش سطوح کلسترول و تری گلیسیرید در بدن انسان کمک 
می کند، از این رو، یک ماده غذایی مفید برای تقویت سلامت 

قلب است.
دانه های کتان

دانه های کتان سرشار از فیبر هستند که به کاهش سطوح 
کلسترول کمک می کند. همچنین، یک اونس )28 گرم( از دانه 

های کتان حاوی 6,388 میلی گرم اسیدهای چرب امگا-3 است 
که این مواد مغذی به تقویت سلامت قلب با کاهش التهاب در رگ 
های خونی کمک کرده و از تشکیل پلاک در آنها پیشگیری می 

کنند.
سبزی های برگدار

اگر به بیماری قلبی مبتلا هستید، مصرف سبزی های برگدار، 
مانند کیل، کاهو، جعفری و اسفناج یکی از بهترین اقداماتی 
است که می توانید مد نظر قرار دهید. پژوهشی که در نشریه 
Atherosclerosis منتشر شد، نشان داد که برخی سبزی ها 
نسبت به بقیه عملکرد بهتری در پیشگیری از بیماری قلبی دارند. 
سبزی های سرشار از لوتئین، مانند سبزی های برگدار، به طور 
ویژه در کاهش خطر بیماری قلبی و درمان این شرایط مفید 

هستند.
انار

انار از محتوای آنتی اکسیدانی جالب توجهی سود می برد. این 
آنتی اکسیدان ها به محافظت از دیواره شریان ها در برابر آسیب 
رادیکال های آزاد و کاهش احتمال تشکیل پلاک در شریان ها 
کمک می کنند. مصرف انار می تواند آثار پیشگیرانه و بهبود 

دهنده ارائه کند.
تربچه

پژوهشی که در نشریه Journal of Food Science منتشر شد، 
نشان داد که بسیاری از انواع تربچه ها و جوانه های تربچه سرشار 
از مواد مغذی، به ویژه آنتوسیانین ها، هستند. آنتوسیانین ها 
گروهی از مواد مغذی گیاهی هستند که از خواص ضد التهابی 
و آنتی اکسیدانی برخوردار بوده و همچنین به تنظیم کلسترول و 

آرامش رگ های خونی کمک می کنند.
میکرو گرین کلم قرمز

 Journal of Agriculture and Food نشریه در  که  پژوهشی 
کلم  های  میکروگرین  که  داد  نشان  شد  منتشر   Chemistry
قرمز ممکن است خطر بیماری قلبی عروقی را کاهش دهند. 
پژوهشگران دریافتند که میکروگرین های کلم قرمز میزان لیپیدها 
و ترکیبات التهابی به نام سیتوکین ها که با بیماری قلبی پیوند 

خورده اند را کاهش می دهند.
رزماری

پژوهشی که در نشریه Journal of Medicinal Food منتشر 
شد، نشان داد که افزودن گیاه دارویی رزماری به رژیم غذایی می 

تواند به درمان بیماری قلبی کمک کند. پژوهشگران دریافتند 
ترکیباتی که به طور طبیعی در رزماری وجود دارند از آثار ضد 
التهابی چشمگیری برخوردار هستند که عاملی کلیدی برای 

مقابله با بیماری قلبی است.
جو دوسر

از  جو دوسر می تواند به کاهش نشانگرهای بیماری قلبی، 
جمله کاهش کلسترول، کمک کند. مطالعه ای که در دانشگاه 
واشنگتن انجام شد، نشان داد که مصرف غلات کامل می تواند 
خطر بیماری قلبی را کاهش دهد. آنها دریافتند افرادی که غلات 
کامل را به میزان کم مصرف می کنند، احتمال بیشتری دارد مرگ 

ناشی از بیماری قلبی را تجربه کنند.
انگورهای بنفش

انگورهای قرمز و بنفش سرشار از ترکیبی به نام رزوراترول هستند 
که یک ضد التهاب قوی محسوب می شود و این میوه ها را به 
انتخابی عالی برای بیماری قلبی تبدیل می کند. رزوراترول به 
گشاد شدن رگ های خونی کمک می کند که می تواند جریان 
راحت تر خون در رگ ها را به همراه داشته باشد. همچنین، این 
ترکیب به آرامش دیواره رگ های خونی کمک می کند که ممکن 

است به کاهش فشار خون کمک کند.
کینوا

کینوا دانه ای با فواید سلامت جالب توجه است. این محصول به 
کاهش خطر بیماری قلبی کمک می کند. کینوا سرشار از منیزیم 
است که برای حفظ سلامت قلب عنصری کلیدی محسوب می 

شود.
گوجه فرنگی

لیکوپن موجود در گوجه فرنگی می تواند به کاهش کلسترول 
کلی، کلسترول LDL و تری گلیسیرید کمک کند. همچنین، 
لیکوپن از بروز توده در خون پیشگیری می کند که یک عامل خطر 
آفرین برای آترواسکلروز )سخت شدن دیواره رگ ها( محسوب می 

شود.
گردو

مطالعه ای که در دانشگاه واشنگتن انجام شد، نشان داد که یک 
رژیم غذایی سالم می تواند خطر مرگ ناشی از بیماری قلبی را 
به نصف کاهش دهد. همچنین، دانشمندان دریافتند که مصرف 
آفرین غذایی  دانه های خوراکی یک عامل خطر  و  کم مغزها 
برای مرگ ناشی از بیماری قلبی عروقی بوده است. گردو یکی 
از بهترین مغزهای خوراکی است که محتوای اسیدهای چرب 
امگا-3 آن می تواند به کاهش التهاب در بدن، از جمله شریان 

ها، کمک کند.

فرمول غذایی برای مقابله با بیماری قلبی

یک کارشناس تغذیه مصرف چای کهنه دم را برای سلامت دستگاه گوارش بسیار مضر 
دانست.

فرزاد بابایی ، با اشاره به وجود انواع چای، گفت: انواع چای از جمله چای سیاه، سبز 
و سفید در سطح بازار عرضه می شود که چای سیاه به صورت معمول بیشترین مصرف 

کننده را دارد.
بابایی چای تازه دم را عنوان یکی از سالم ترین نوشیدنی ها دانست و افزود: چای 
نوشیدنی سالمی است که مصرف آن در جامعه ما طرفداران زیادی هم دارد، اما اگر این 

نوشیدنی به شکل صحیح مصرف نشود می تواند برای سلامتی مضر باشد.
این کارشناس تغذیه با اشاره به وجود اسید تانیک و اگزالات در چای، گفت: این دو 
ماده در چای باعث عدم جذب آهن می شوند و مقدار آنها در چای کهنه و پررنگ بیشتر 

است.
وی افزود: در همین راستا افراد باید از مصرف چای کهنه و نیز چای پررنگ که حاوی 

مقدار زیادی اسید تانیک و اگزالات است خودداری کنند.

بابایی تصریح کرد: همچنین برای جذب بهتر آهن توصیه می شود، افراد از مصرف 
چای بلافاصله بعد از وعده غذایی خودداری کنند.

وی در خصوص نحوه مصرف چای هم یادآور شد: طبق مطالعات انجام شده چای داغ 
یکی از عوامل ایجاد سرطان معده و مری است، بنابراین افراد باید اجازه دهند چای کمی 

خنک شده و بعد آن را مصرف کنند.
بابایی افزود: همچنین مصرف زیاد چای کهنه باعث ایجاد ریفلاکس می شود، بنابراین 
زیاده روی در مصرف چای داغ و کهنه دم می تواند اثرات مخربی بر دریچه معده و مری 

داشته باشد.
وی با تاکید بر اینکه چای که در اثر کهنه دم بودن غلیظ شده باشد اصلا قابلیت مصرف 
ندارد، گفت: چای پررنگ یا کهنه می تواند موجب کم خونی های شدید شده و مشکلات 

دستگاه گوارش ایجاد کند که توصیه می شود اکیدا از مصرف آن خودداری شود.
دارند  گوارشی  مشکلات  که  افرادی  برای  را  چای  مصرف  تغذیه  کارشناس  این 
مضر دانست و اظهار کرد: افرادی که بیماری هایی مانند زخم معده دارند لازم است 

مصرف چای را محدود کنند، همچنین افرادی که مبتلا به کم خونی هستند و یا انواع 
سرطان های دستگاه گوارش را دارند و نیز برای زنان باردار مصرف چای توصیه نمی شود.
بابایی مصرف مواد شیرین همراه با چای را عامل خطری برای سلامتی دانست و افزود: 
برخی افراد عادت دارند چای را با مواد دیگر مخلوط کنند یا اینکه چای را همراه با مواد 
شیرین مصرف  کنند که این کار علاوه بر ازبین بردن خواص چای، موجب افزایش قند و 
چربی خون می شود، بنابراین توصیه می شود افراد حتی المقدور از مصرف مواد شیرین 
همراه چای خودداری کرده و چای را همراه با تعداد کمی توت خشک، مویز یا خرمای 

خشک مصرف کنند.

یک کارشناس تغذیه :

چای "کهنه دم" نخورید
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اجتماعی

نقاط عطفی  از خشونت  و دوری  بردباری، گذشت 
هستند که در تعاملات روزمره نیاز به پررنگ شدن آنها 
داریم، که این امر در زندگی فردی و اجتماعی زمینه ساز 

فضای امن و آرام تری می شود.
طبق گفته های کارشناسان حجم بالای جمعیت و 
تنوع فرهنگی و اجتماعی زیاد به ویژه در شهرهای بزرگ 
کشور مانند تهران پیدایش شرایطی را به دنبال داشته 
است که ساختار و شیوه تعاملات اجتماعی روزمره را 
به شدت تحت تأثیر قرار داده است. جامعه بیش از هر 
زمان دیگری متشکل از افرادی است که دارای اندیشه 
های  موقعیت  در  و  هستند  متفاوت  رفتارهای  و  ها، 
مختلف بر اساس این تفاوت ها واکنش نشان می دهند. 
ما در طول شبانه روز و در محیط های مختلف با آدم 
های گوناگونی رو به رو می شویم. به بهانه های مختلفی 
تاکسی  در  روزمره، سوار شدن  مایحتاج  مانند خرید 
و اتوبوس و پرداخت کرایه، مراجعه به بانک ها و سایر 
نهادهای مختلف با آنها تعامل می کنیم، حرف می 
زنیم، و احیاناً چیزهایی مثل پول، کالا و اطلاعات بین 
ما رد و بدل می شود. آنچه که در این تعاملات و دادن 
و ستاندن ها مهم و قابل توجه به نظر می رسد، کیفیت 

رابطه و چگونگی تعامل است. 
بدون شک برای بسیاری از ما پیش آمده است که 
هنگام رانندگی، موقع استفاده از تاکسی و اتوبوس و یا 
هنگام پیاده روی در کوچه ها، خیابان ها و بازارها و مراکز 
خرید شاهد دعوای دو یا چند نفر بوده باشیم. در نگاه 
اول این سؤال به ذهن می رسد که چرا باید آدم ها سر 
موضوع و یا مشکلی که بینشان پیش می آید به جای 
گفتگو، سریع کارشان به جر و بحث و دعوا بکشد. چرا 
میزان تحمل و بردباری ما پایین آمده است. چرا با وجود 
تأکید زیادی که در باورها و فرهنگ جامعه بر گذشت 
آید  و بردباری می شود آنچه که بیشتر به چشم می 

نابردباری و عدم تساهل است.
بر اساس گزارش هایی که از رسانه ها و سازمان ها 
به ویژه سازمان پزشکی قانونی منتشر شده است نزاع 
و درگیری خیابانی و پایین آمدن آستانه تحمل افراد و 
افزایش نابردباری اجتماعی خود به یکی از عمده ترین 

مسائل اجتماعی در سراسر کشور بدل شده است. آمار 
موجود نشان می دهد روزانه 1600 پرونده نزاع خیابانی 
منجر به جرح در سازمان پزشکی قانونی تشکیل می 
شود. واضح است که آمار رسمی تنها بیانگر آن دسته 
از درگیری هایی است که منجر به شکایت و تشکیل 
پرونده در این سازمان شده است. به گفته صاحبنظران 
بسیاری از درگیریها و نزاع ها با وساطت اطرافیان و بدون 

تشکیل پرونده قضایی خاتمه می یابد. 
البته این نابردباری ها منحصر به نزاع های خیابانی 
به  مربوط  قضایی  های  پرونده  از  بسیاری  و  نیست 
انواع مختلف دعواهای حقوقی و کیفری نیز می تواند 
نشانه کاهش بردباری اجتماعی باشد. همچنین موارد 
دیگری همچون آمار بالای پرونده ها در دادگاه خانواده 
که بسیاری از آنها به طلاق ختم می شود نیز از جمله 
علائم نابردباری و عدم تساهل در جامعه به شمار می 
به گفته حجت الاسلام حمید شهریاری رئیس  رود. 
مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه در سال 1396 
دادگاه خانواده با افزایش مراجعات روبرو بوده است.در 
این سال 534 هزار و 341 پرونده به دادگاه خانواده 
وارد شده است. بنابر این می توان گفت که نابردباری 
در تعاملات روزمره و به طور کل در زندگی هم برای افراد 
و هم برای جامعه و نظام هزینه های مادی و معنوی به 

دنبال دارد. 
بردباری و گذشت در  در چنین شرایطی که میزان 
جامعه کم به نظر می رسد یافتن راه ها و شیوه های 
کانالیزه نمودن روابط و تعاملات اجتماعی در جهت 
بهبود تعاملات و تقویت گفت وگو و مفاهمه بین گروه 
ها و افراد مختلف از بزرگترین چالش های دولت و مردم 
است. درواقع امروزه بیش از هر زمان دیگری مسئله 
پذیرش  بر  که  اجتماعی  به عنوان فضیلتی  بردباری 
تنوع و تکثر عقاید، ارزش ها و... تأکید دارد و امکان 
همزیستی مسالمت آمیز همه گروه های مختلف در 
کنار یکدیگر را فراهم می سازد امری اجتناب ناپذیر 
است.  به گفته کارشناسان ضرورت توجه به امر بردباری 
اجتماعی شاید به این دلیل که تنوع و تکثر اجتماعی 
همراه شده است با فشارهای اقتصادی ناشی از رشد 

و افزایش بیکاری، تورم، فقر و در نتیجه پیدایش سایر 
مسائل و مشکلات اجتماعی از جمله، حاشیه نشینی، 
زمان  هر  از  بیش  و...  فحشا  فروشی،  دست  اعتیاد، 

دیگری احساس گردد. 
بالا یا پایین بودن گذشت و بردباری در جوامع مختلف 
دلایل و علت های مختلفی دارد. بنابر این کارشناسان 
مختلف بر این باورند که افزایش بردباری و گذشت در 
و  خشن  برخوردهای  از  دوری  و  اجتماعی  تعاملات 
تنبیه آمیز نیازمند توجه به جنبه های مختلفی از زندگی 

اجتماعی است. 
سوای اینکه ویژگی های روحی و شخصیتی افراد در 
این مورد از اهمیت برخوردار است و کسی نمی تواند 
منکر آن شود، شرایط زندگی فرد و میزان فشاری که 
برای گذران امور و معیشت خود با آن رو به رو است از 
حوزه  متخصصان  است.  برخوردار  شایانی  اهمیت 
مسائل اجتماعی بر این بتورند که کاهش فشارها و تنش 
های ناشی از رفع نیازمندی های اولیه همچون خوراک 
و پوشاک و مسکن و به ویژه امنیت در تقویت بردباری در 

تعاملات اجتماعی عاملی بسیار مهم و تأثیرگذار است.
بعلاوه، حاکمیت قانون و برخورد مراجع قضایی در 
سریع ترین زمان ممکن با عاملان خشونت می تواند 
تأثیر بسزایی در کاهش نابردباری داشته باشد. به گفته 
متخصصان زمان بر بودن و هزینه بر بودن شکایت در 
نزاع های خیابانی منجر به گذشت اجباری قربانیان 
و تشدید انگیزه عاملان برای ادامه رویه خشونت زای 
آنها است. در صورتی که با عاملان خشونت در جامعه 
مجازات  از  ترس  گیرد  صورت  قضایی  سریع  برخورد 

انگیزه ارتکاب جرم را کاهش خواهد داد. 
سوای اقداماتی که دولت و نهادهای ذی ربط باید در 
این زمینه انجام دهند جامعه شناسان و روان شناسان به 
لزوم مشارکت مردم در بالا بردن بردباری جامعه اذعان 
دارند. مردم قبل از هرچیز نباید نسبت به خشونت در 
جامعه بی تفاوت باشند. البته در این مورد می توان 
گفت که هنوز در جامعه امیدهایی وجود دارد و مردم 
کاملًا در مقابل این قضیه بی تفاوت نشده اند. معمولًا 
در نزاع هایی که چه در خانواده و چه در جامعه رخ می 
دهد افرادی هستند که پا پیش می گذارند و میانجی 
گری می کنند. اما مشارکت مردم می تواند صورت های 
دیگری نیز به خود بگیرد. از جمله فعالیت در سمن های 
مختلف که می توانند به آموزش و فرهنگ سازی در این 

زمینه بسیار کمک کنند. 
در زمینه آموزش بردباری و تساهل قبل از هرچیز باید 
مردم یاد بگیرند که با انتقام شخصی نه تنها نمی توانند 
به حق خود برسند بلکه دچار زیان نیز می شوند. دست 
کم برای انتقام باید از راه قانونی وارد شد. باید یاد بگیریم 
و به این قناعت برسیم که قانون و مجریان قانون تنها 
راه درست گرفتن حق و حقوقمان است. بعلاوه این راه 
یکی از مصادیق رفتار شهروندی است که با ویژگی های 
یک جامعه قانونمند نیز همخوانی دارد. البته همانطور 
که گفته شد راه قانون باید سهل و آسان گردد و پیچ و 
خم های اداری و کاغذ بازی های زمان بر از بین برود و یا 

دست کم از آن کاسته شود.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

25 درصد منشأ گرد و غبار در استان قم 
خارجی است 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: وضعیت گرد و غبار در استان قم مناسب 
نیست و در این میان منطقه قمرود دارای بیشترین حجم گرد و غبار و منطقه کهک دارای 

کمترین حجم است.
سید رضا موسوی مشکینی در جلسه کارگروه مخاطرات زیست محیطی استان قم با بیان 
اینکه عمده گرد و غبار در مرکز کشور، از کانون های داخلی سرچشمه می¬گیرد، اظهار 
داشت: حداکثر 25 درصد منشأ گرد و غبار در استان قم خارجی است که نیمی از آن 

مربوط به کشور عراق است.
وی با بیان اینکه دشت مسیله از مهمترین کانون های گرد و غبار در مرکز کشور بشمار می 
رود و اگر احیای دریاچه نمک مورد غفلت واقع شود، زندگی در قم و تهران سخت خواهد 
بود، خاطرنشان کرد: وضعیت گرد و غبار در استان قم مناسب نیست و در این میان منطقه 

قمرود دارای بیشترین حجم گرد و غبار و منطقه کهک دارای کمترین حجم است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به تراکم بالای جمعیتی و صنعتی و 
موقعیت ویژه سیاسی و جغرافیایی استان، تصریح کرد: با توجه به تجربه های تلخ خشک 
شدن تالاب ها در سراسر کشور و مصوبه هیأت وزیران برای مقابله با پدیده گرد و غبار، 
وظایف و تکالیف دستگاههای اجرایی در این رابطه مشخص شده و امکانات و اعتبارات لازم 

برای مقابله با مخاطرات زیست محیطی در استان قم باید اختصاص یابد.
*وضعیت نامناسب سایت پسماند صنعتی در بخش سلفچگان

موسوی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به وضعیت بسیار نامناسب سایت 
پسماند صنعتی در بخش سلفچگان، گفت: در این سایت 18 هکتاری، تخلفات زیست 
محیطی متعددی از جمله تغییر در نوع پسماندها، افزایش میزان پسماندها و عدم اجرای 
ضوابط و استانداردهای دفع پسماندها صورت گرفته که به لحاظ فنی و حقوقی در حال 
پیگیری این تخلفات هستیم. وی با بیان اینکه دفع پسماندهای ویژه و صنعتی کار بسیار 
فنی و پیچیده ای است و باید به افراد باصلاحیت واگذار شود، گفت: محل مجاز دفع 
پسماندهای صنعتی در استان قم باید هرچه سریعتر انتخاب شود و ما با انتقال پسماندهای 

رها شده در برخی نقاط استان به سایت پسماند سلفچگان موافق نیستیم.
وی همچنین با اشاره به قانون هوای پاک، بر ضرورت استفاده از سوخت استاندارد و عدم 
استفاده از مازوت در تمامی بخش¬ها تأکید کرد و گفت: از ابتدای مهرماه سال جاری در 
تمامی جایگاههای سوخت استان قم، بنزین یورو چهار در حال توزیع است، اما توزیع نفت 
گاز یورو چهار با کندی مواجه است که امیدواریم این مشکل نیز در سراسر کشور برطرف 

شود.

شهردار اصفهان خبرداد

معرفی تخت فولاد در مرکز اسناد و کتابخانه 
ملی ایران 

شهردار اصفهان بیان اینکه تخت فولاد و وادی السلام از لحاظ وجود انسان های معنوی و 
علما قابل مقایسه با یکدیگر هستند، گفت : وادی السلام با تمام شهرت جهانی خود، تک 
بعدی است در حالیکه تخت فولاد به جز فقها، فلاسفه و علما مدفن بسیاری از هنرمندان، 

دانشمندان بزرگ، شعرا و موسیقی دانان است.
 قدرت الله نوروزی در آیین افتتاح اولین نمایشگاه تاریخ محلی ایران با موضوع معرفی 
تخت فولاد اصفهان در مرکز اسناد و کتابخانه ملی ایران و به مناسبت روز اصفهان گفت: 
بسیاری از مردم، اصفهان را با میراث به جای مانده همچون میدان امام)ره(، مسجد 
شیخ لطف الله، کاخ عالی قاپو، چهلستون، پل های تاریخی مثل پل خواجو و سی و سه 
پل می شناسند، البته این میراث بسیار با اهمیت است به طوری که در هیچ کجای دنیا، 
میدانی مانند میدان امام)ره( وجود ندارد، اما مراکزی مانند تخت فولاد اصفهان نیز در 
اصفهان وجود دارد که دارای ویژگی های فرهنگی، عرفانی، معنوی و هنری زیادی است و 

ارزش میراثی و گردشگری دارد.
وی با بیان اینکه تخت فولاد و وادی السلام از لحاظ وجود انسان های معنوی و علما 
قابل مقایسه با یکدیگر هستند، تصریح کرد: وادی السلام با تمام شهرت جهانی خود، تک 
بعدی است در حالیکه تخت فولاد به جز فقها، فلاسفه و علما مدفن بسیاری از هنرمندان، 

دانشمندان بزرگ، شعرا و موسیقی دانان است.. 
شهردار اصفهان تخت فولاد را دارای نقشی هدایتگر و آگاهی بخش دانست و افزود: 
تخت فولاد مدفن 850 فقیه و مجتهد و 120 هنرمند است که در آن آرمیده اند. تخت فولاد 
تنها آرامگاه مردان هنرمند و علمای دین نیست بلکه زنانی بزرگ مانند بانو امین و بی بی 
مریم بختیاری در آن آرمیده اند که این زنان به بزرگی و عظمت این مجموعه اضافه کرده اند.
شهردار اصفهان با بیان اینکه اصفهان به عنوان یک جهان شهر است و با این حجم از 
میراث و داشته ها می تواند تولید ثروت در کشور داشته باشد، افزود: آرمیدن 23 هزار  
شهید و 220 سردار بزرگ دوران هشت سال دفاع مقدس و همچنین شهدای انقلاب در 

کنار تخت فولاد اهمیت این مجموعه را بسیار بالاتر برده است.
وی تاکید کرد: برای رسیدن شهر اصفهان به جایگاه واقعی خود لازم است محله ها و 
اماکن تاریخی اصفهان مانند تخت فولاد را در پایتخت به نمایش گذاشت. با توجه به اینکه 
از بزرگترین نمایندگان هر علم و هنری در این مکان دفن شده اند تخت فولاد می تواند 
محل بازدید همه دانشجویان هنر و محل سر زدن به مزار و مدفن هنرمندان و موسیقی 
دانان باشد.این نمایشگاه تا ١٤ آذر ٩٧ از ساعت ٨ الی ١٦ در مرکز اسناد و کتابخانه ملی 

ایران برپا است .
 

مدیرکل میراث فرهنگی استان قم  خبرداد

نمایشگاه صنایع دستی قم در لبنان
مدیرکل میراث فرهنگی استان قم از برپایی نمایشگاه صنایع دستی این استان در کشور 

لبنان خبر داد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان 
قم، حمید یزدانی مدیرکل میراث فرهنگی این استان در جلسه هماهنگی نمایشگاه مذکور 
که با حضور محمد مهدی شریعتمدار، رایزن فرهنگی ایران در لبنان و جمعی از هنرمندان 
مطرح استان قم برگزار شد، گفت:  امیدوار هستیم که نمایشگاه صنایع دستی قم در 
لبنان که در اواخر آذرماه برپا می گردد، مقدمه همکاری های بیشتر در زمینه گردشگری، 
فرهنگی و آموزشی میان ایران و کشور لبنان را فراهم سازد. مدیرکل میراث فرهنگی استان 
قم ادامه داد: هنرمندان قم در برخی از رشته های صنایع دستی  مانند قالی دستبافت، 
معرق کاری، منبت کاری، کاشی و سفال، خرمهره سازی، سنگ تراشی، خراطی چوب، 
تراش سنگ های قیمتی و انگشتر سازی در کشور سرآمد هستند و توانایی بالایی در 
برگزاری نمایشگاه های ملی و بین المللی دارند. یزدانی افزود: همچنین این اداره کل در 
جهت توسعه هنرهای اسلامی و ترویج صنایع دستی  ظرفیت و توانایی لازم جهت برگزاری 

کلاس های  آموزش صنایع دستی با حضور اساتید مجرب و متخصص را دارد.
او با بیان این که شهر قم به عنوان پایگاه انقلاب اسلامی ایران و شهر بیروت به عنوان 
مظهر مقاومت اسلامی در جهان شناخته می شوند اظهار داشت: این دو شهر می¬توانند 

در زمینه گردشگری و برگزاری تورهای فرهنگی – تاریخی مراوده و همکاری داشته باشند.
یزدانی گفت: برای حفظ میراث کهن سال و شیعی لبنان، این اداره کل از لحاظ فنی و 
حرفه ای این توانایی را دارد تا آثار تاریخی و میراث فرهنگی لبنان را مرمت و بازسازی نماید. 

فرماندار قم:

مهدهای کودک بدون مجوز 
چرا پلمب نمی شود

و  کودک  مهدهای  پلمب  برای  قهری  قدرت  از  استفاده  عدم  گفت:  قم  فرماندار 
پیش دبستانی های بدون مجوز در استان قم از جمله ضعف های این استان است.

رضا سیار سه شنبه شب در جلسه شورای آموزش و پرورش استان قم در سالن جلسات 
امام جواد)ع( استانداری با اشاره به وضعیت مهدهای کودک در استان قم اظهار کرد: 
حدود 500 واحد در استان به عنوان مهد قرآنی، مهد کودک و پیش دبستانی در حال 
فعالیت هستند. وی ادامه داد: برای اینکه کنترل های لازم بر روی مهدهای کودک صورت 
بگیرد، باید این مهدها تنها زیرنظر سازمان بهزیستی فعالیت کنند. فرماندار قم افزود: 
پیش دبستانی ها و مهدهای کودک غیرمجاز وضعیت نامناسبی به لحاظ فیزیکی دارند 
که شایسته کودکان و فرزندان نیست، عدم استفاده از قدرت قهری برای پلمب مهدهای 
کودک و پیش دبستانی های بدون مجوز در استان قم از جمله ضعف های این استان است.
و  کودک  مهدهای  از  بسیاری  متاسفانه  که  هستیم  شاهد  کرد:  خاطرنشان  وی 
پیش دبستانی های غیرمجوز دار در استان قم با وجود این که از سال ها قبل فعالیتشان آغاز 
شده است، اما هنوز به فعالیت خود در استان ادامه می دهند، در حالی که هیچ مجوزی از 

مراکز متولی همچون سازمان بهزیستی و اداره آموزش و پرورش ندارند.

آیت الله نوری همدانی: 

بسیج در فضای مجازی نقش آفرینی کند
آیت الله حسین نوری همدانی ازمراجع تقلید با تاکید بر لزوم ورود و نقش آفرینی بسیج در 
فضای مجازی گفت: بسیج همانگونه که در جنگ سخت با قدرت ورود پیدا کرد و دستاوردهای 

مهمی به دست آورد باید در حوزه جنگ نرم نیز با قدرت وارد میدان شود.
وی روز چهارشنبه در دیدار سردار غیب پرور رئیس سازمان بسیج مستضعفان، افزود: ارزش 
های اسلامی پر و بال نظام هستند و دشمن با استفاده از فضای مجازی به دنبال تضعیف آن می 
باشد که باید هوشیار بود. وی با بیان اینکه بسیج درعرصه های فرهنگی، سیاسی، اقتصادی، 
بهداشتی و محرومیت زدایی نیز دارای خدمات بسیار زیادی در سطح کشور است گفت: 
مستضعفان جهان چشم به بسیج دوخته اند زیرا این نهاد مردمی دنیا را از سلطه استکبار جهانی 
نجات خواهد داد. این مرجع تقلید، مدافعان حرم را تبلور یافته فرهنگ بسیجی دانست و گفت: 
بسیج در هر عرصه ای که نیاز کشور و نظام است در میدان حضور دارد که باید همه مردم و 
مسئولان قدردان آن باشند. آیت الله نوری همدانی با بیان اینکه آمریکا و صهیونیست ها هر چه 
در توان دارند به مقابله با نظام جمهوری اسلامی به میدان آورده اند گفت: امروز شاهد مصاف 
جبهه استکبار با ایران اسلامی در عرصه های مختلف هستیم که نمونه آن را در سوریه و یمن را 

شاهد هستیم و باید ما نیز هر چه در توان داریم به میدان بیاوریم. 
* این افتخار را دارم که بسیجی هستم 

وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه افتخار را دارم که بسیجی هستم اظهار 
داشت: بسیج شجره طیبه ای است که به واسطه فکر و اقدام امام راحل شکل گرفت و امروز 
بر درخت تنومند آن ثمرات بسیاری روییده است. آیت الله نوری همدانی ادامه داد: بنیانگذار 
جمهوری اسلامی مردم استکبارزده و استعمارزده را به میدان آورد و از دل آن بسیجی را شکل 
داد که استکبار را کنار زد، رژیم پهلوی را ساقط کرد و در هشت سال دفاع مقدس افتخارات 

بسیاری را رقم زد. 
وی با بیان اینکه بسیج با سلاح بصیرت، صداقت و معنویت به میدان آمده است و هرچه در این 
زمینه ها قوی تر شویم، به طور قطع در هر عرصه ای به پیروزی خواهیم رسید گفت: بسیج امری 
مذهبی، مکتبی، امانتی بزرگ و زمینه ای برای ظهور امام زمان)عج( است که وظیفه حراست و 

استمرار آن را داریم. 
* خدمت رسانی به مردم در صدر برنامه های مسئولان باشد 

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به نامه امام علی)ع( به مالک اشتر گفت: این نامه 
منشوری غنی از نحوه اداره و مدیریت جامعه است که باید رهنمودهای آن حضرت مورد تاکید 

همه مسئولان باشد. 
وی با بیان اینکه مردم سپری مستحکم دربرابر دشمن است گفت: در روزهای سخت خواص 
پراکنده می شوند و نمی توان برروی آنها حساب کرد و این مردم هستند که مستحکم در برابر 
دشمن می باشند به همین دلیل باید خدمت رسانی به آنان درصدر برنامه های مسئولان باشد .

سردار غیب پرور:

مسئولیت اصلی بسیج خدمت  به مردم است
رئیس سازمان بسیج مستضعفین گفت: مسئولیت اصلی بسیج خدمت به مردم است و همت 

خود را بر این امر گذاشته است و مردم هم این خدمت را به خوبی متوجه می شوند.
سردار غلامحسین غیب پرور پیش ظهر چهارشنبه در دیدار با آیت الله نوری همدانی گزارشی 

از فعالیت های بسیج مستضعفین ارائه کرد.
وی با بیان اینکه مسئولیت اصلی بسیج خدمت گذاری به مردم است و همت خود را بر این امر 
گذاشته است، گفت: خدمت رسانی زمینه ای است که مورد نیاز انقلاب است و مردم هم این 

خدمت را به  خوبی متوجه می شوند.
رئیس سازمان بسیج مستضعفین با بیان اینکه اگر با زبان خدمت با مردم صحبت کنیم قدر 
انقلاب را بیشتر می فهمند، افزود: یکی از مصادیق خدمت رسانی گروه های جهادی هستند که 
روز به روز بر تعداد آن ها افزوده می شود و استقبالی که مردم به ویژه جوانان نسبت به این گروه ها 

نشان می دهند بی نظیر است.
وی بیان کرد: ورود بسیج به آسیب های اجتماعی در سه محور مواد مخدر، طلاق و حاشیه 

نشیی نیز در راستای همین خدمت رسانی به مردم است.
سردار غیب پرور اظهار کرد: در بخش کشاورزی ما عقب افتادگی هایی داشتیم که به نظر آمد 
بسیج باید ورود محکمی در این زمینه داشته باشد و امیدواریم در یک برنامه چهار ساله بتوانیم 
یک کار اساسی راجع به اقلام مورد نیاز و استراتژیک مردم به خصوص در مورد 5 اقلام مورد نیاز 

گندم، برنج، جو، ذرت و دانه های روغنی انجام دهیم.
وی گفت: در بخش پزشکی نیز با ساخت درمانگاه و اعزام تیم های پزشکی و درمانی به نقاط 
مختلف اقداماتی انجام دادیم و در بخش های فرهنگی هم کارهای گسترده ای انجام شده است.
رئیس سازمان بسیج مستضعفین با بیان اینکه دشمن در فضای مجازی بسیار پر تلاش است، 
افزود: بر ما لازم است تا با قدرت در این عرصه ورود کنیم و در همین راستا هزاران نفر از فعالان 
بسیجی در فضای مجازی گرد هم خواهند آمد تا اقدامات لازم را انجام دهند و بتوان این فضا را 

به فرصت تبدیل کرد.

رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم :

شورای فیلم و تصویر قم اجرایی شد
رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: به منظور ایجاد هم افزایی 
میان دستگاه های متولی فرهنگی درحوزه تولید فیلم ، طرح تشکیل »شورای فیلم و تصویر« در 

این استان تصویب و اجرایی شد.
محمد کاظم رضوانی با بیان اینکه تجربه همکاری مشترک میان دستگاه های مختلف 
فرهنگی درقم بسیار کم است افزود: شورای فیلم و تصویر به منظور راهبری و برنامه ریزی منسجم 

در این زمینه تشکیل شده است.
وی ادامه داد: با تصویب تشکیل این شورا بسیاری از موازی کاری ها حذف، اولویت بندی ها 
تعیین و هدف گذاری های استان در حوزه تولید فیلم و تصویر به صورت منظم و با برنامه انجام 

می شود که این امر بخش مهمی از نابسامانی موجود در این حوزه را کاهش می دهد.
وی با اشاره به تشکیل نخستین جلسه شورای فیلم و تصویر قم گفت: در این جلسه تشکیل 

شورا و همچنین کلیات اساسنامه این شورا به تصویب رسید.
رضوانی با بیان اینکه فعالیت این شورا در استان ها با ابلاغ سازمان سینمایی کشور درحال 
اجرایی شدن است افزود: بهره گیری از فرهنگ و هنر اقوام ایرانی، ایجاد تولید محتوا و نظارت 

کلان بر تولیدات تصویری از جمله اولویت های آن می باشد.
وی با بیان اینکه 20 نهاد مختلف دولتی و خصوصی فعال درحوزه تولیدات تصویری عضو این 
شورا هستند ادامه داد: با نهایی شدن بررسی و تصویب اساسنامه این شورا شاهد تحول در حوزه 

تولید محتوای تصویری و حذف موازی کاری در این زمینه خواهیم بود.
حدود 500 هنرمند حرفه ای و متخصص در بخش های مختلف از جمله فیلمنامه نویسی، 
گریم، طراحی صحنه، کارگردانی، طراحی لباس، فیلمبرداری، صداربرداری، تدوین و بخش 

های مختلف مرتبط با تولید فیلم وجود دارد
در حال حاضر سینمای ونوس با 300 صندلی، سینمای تربیت با 500 صندلی و سینمای آیه 

با 140 صندلی سه سینمای فعال شهر قم می باشد.
12 موسسه فرهنگی هنری فیلم سازی، 9 آموزشگاه آزاد سینمایی و 2 انجمن سینما جوان 
و انجمن پویانمایی در قم فعال است و پیش بینی می شود تا پایان امسال تعداد موسسه های 
تک منظوره هنری سینمایی استان در زمینه های تجسمی، نمایشی، موسیقی، مد و لباس و 

فیلمسازی به طور میانگین رشد 170 درصدی داشته باشد.

سرپرست استانداری قم:

نرخ باسوادی در قم بالاتر از میانگین 
کشوری است

سرپرست استانداری قم گفت: ریشه کن کردن بیسوادی در استان نیاز به تلاش عمومی دارد و 
همه باید در این زمینه پای کار بیایند، البته نرخ با سوادی در قم بالاتر از میانگین کشوری است.
سید محمد رضا هاشمی سه شنبه شب در جلسه شورای پشتیبانی سوادآموزی استان قم در 
سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری با اشاره به لزوم تلاش برای کاهش نرخ بیسوادی استان 
قم اظهار کرد: جلساتی برای این خصوص باید به صورت ماهیانه در استان برگزار شود تا بتوانیم 
روزی جشن ریشه کن کردن بیسوادی در استان قم را برگزار کنیم، البته نرخ با سوادی در استان 

بالاتر از میانگین کشوری است.
وی ادامه داد: باید از ظرفیت فضای مجازی و صدا و سیما برای با سواد کردن افراد بی سواد در 
استان قم استفاده کنیم، امکان استفاده از ظرفیت دهیاران و کمیته امداد و سازمان عشایر در 

استان قم وجود دارد و اعتبارات خوبی برای روستاها پیش بینی شده است.
سرپرست استانداری قم افزود: ریشه کن کردن بی سوادی در استان قم نیاز به تلاش عمومی 

دارد و همه باید در این زمینه پای کار بیایند.
هاشمی حضور مدیران در جلسات استانداری را ضروری دانست و تصریح کرد: افرادی که 
در این جلسات حضور پیدا نمی کنند، باید پاسخگو باشند، حضور مدیران برای تصمیم گیری 

ضروری است.
وی خاطرنشان کرد: نهضت سواد آموزی در استان قم عملکرد خوبی داشته است، باید 
اعتباراتی از بودجه مقابله با آسیب های اجتماعی برای تبلیغ در صدا وسیما در زمینه سوادآموزی 

در نظر گرفته شود.

 مسیر جدید کاروان نمادین ورود
 حضرت معصومه)س( به قم اعلام شد

 مسیر جدید حرکت کاروان نمادین ورود حضرت فاطمه معصومه)س( در 23 ربیع الاول به 
شهر مقدس قم اعلام شد.

تجمع بزرگ اسقبال از کاروان نمادین حضرت معصومه سلام الله علیها ساعت 8 صبح روز 
شنبه، دهم آذرماه، در میدان معصومیه قم برگزار می شود.

حرکت کاروان نیز ساعت 8 و 30 دقیقه با حضور خادمان حرم کریمه اهل بیت و محبان اهل 
بیت)س( به سمت حرم مطهر انجام می شود. بر اساس این گزارش، مسیر جدید اعلام شده 
برای حرکت کاروان نمادین از میدان معصومیه، بلوار آیت الله کاشانی، خیابان امام خمینی)ره(، 
میدان شهید آیت الله سعیدی، سه راه خورشید، چهار راه بازار، میدان آستانه و حرم مطهر است.
شرکت کنندگان در این مراسم ساعت 10 صبح در صحن امام رضا علیه السلام حرم حضرت 
فاطمه معصومه سلام الله علیها تجمع می کنند و سالروز ورود کریمه اهل بیت)س( به قم را 
گرامی می دارند. در این مراسم که تولیت، معاونان و مدیران آستان مقدس و جمعی از مدیران 

استانی نیز حضور خواهند داشت، حاج احمد واعظی به مدیحه سرایی می پردازد.

نقاط عطفی که در تعاملات روزمره باید پررنگ تر شوند

آرامش اجتماعی در سایه تقویت فرهنگ مدارا

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم گفت: با وجود تمام زیرساخت های تامین 
شده برای برق شهرك های صنعتی قم بازهم نیاز به این زیرساخت احساس می شود و 
تنها شهرکی که برق لازم برای آینده خود را فراهم دارد شهرك صنعتی سلفچگان است.
امیرطیبی نژاد در خصوص آخرین وضعیت استقرار سرمایه گذار در شهرک های 
صنعتی شهاب و ICT اظهار کرد: دو شهرک صنعتی شهاب و ICT به عنوان دو فرصت 
ایده آل و مناسب با وجود هزینه های فراوان و تامین زیرساخت های لازم متاسفانه طی 

سالیان گذشته آن گونه که انتظار می رفت مورد استقبال قرار نگرفته است.
وی افزود: شهرک صنعتی شهاب از سال 90 رسما به بهره برداری رسید ولی از سوی 
فعالان صنعت چاپ و نشر بدلیل مشکلات و وضعیت پیش روی چاپ استان، اقبالی 

برای حضور را شاهد نبودیم.
و  از کمبودها  یکی  البته  اضافه کرد:  قم  مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
مشکلاتی که از نظر زیرساختی این عدم استقبال را از طرف سرمایه گذاران توجیه 
می کرد عدم دسترسی مناسب برای تردد کامیون و خودروهای سنگین به این شهرک 
صنعتی بود، زیرا واحدهای تولید برای ورود مواد اولیه و خروج محصولات خود مستلزم 
تردد خودروهای سنگین بودند که این امکان در اتوبان قم-تهران و بالعکس فراهم نبود.
وی ادامه داد: طی چند سال اخیر تمام تلاش خود را برای رفع این مشکل به کار 
بستیم و در خرداد 96 کلنگ احداث تقاطع غیرهمسطح ورودی این شهرک از جاده 
قدیم قم-تهران و بالعکس و همچنین اتوبان تهران به قم به زمین زده شد و در بخش 
اصلی این پروژه نیز با وجود مشکلات و اهمیت و موقعیت استراتژیک اتوبان قم-تهران، 
با فراهم شدن مقدمات لازم اقدام به بستن مقطعی اتوبان کردیم و امروز این پروژه با 

پیشرفت 98 درصدی روبه روست و به زودی شاهد بهره برداری آن خواهیم بود.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم در ادامه به ساختار شهرک صنعتی شهاب 
و ICT اشاره کرد و گفت: شهرک صنعتی شهاب در حال حاضر 200 هکتار و شهرک 
ICT، 44 هکتار در نظر گرفته شده است و این آمادگی را داریم تا در صورت استقبال 
سرمایه گذاران نسبت به توسعه این شهرک ها که در کنار یکدیگر قرار گرفته اند تا هزار 

هکتار اقدام کنیم.
*مشکلات پیش روی توسعه نواحی صنعتی قم 

وی در خصوص برخی مشکلات پیش روی توسعه نواحی صنعتی قم گفت: در 
ناحیه صنعتی طغرود از دو طرف به جاده یک طرف به رودخانه و از سوی دیگر با 
مستثنیات روبه رو هستیم که کار توسعه این ناحیه را با مشکل روبرو کرده است. ولی 
در سایر شهرک های صنعتی خوشبختانه این مشکلات وجود ندارد وامکان توسعه 
فراهم است و بر اساس مصوبه هیأت دولت توسعه شهرک صنعتی محمودآباد و شهرک 
صنعتی شکوهیه را هر کدام به 500 هکتار افزایش دهیم. طیبی نژاد به وضعیت تامین 
زیرساخت های شهرک های صنعتی قم اشاره و بیان کرد: استان قم خوشبختانه به 
دلیل تک شهری بودن که البته در مواردی مثبت و در برخی موارد نقطه منفی به حساب 
می آید سبب شده است تا از سوی مجموعه دستگاه های استان و مسؤولان مورد توجه 
قرار گیرد به گونه ای که امروز شهرک ها و نواحی صنعتی استان قم از شرایط مناسب و 
شایسته ای برخوردار هستند و هم اکنون شهرک های ما به شبکه گاز خط انتقال آب و 
برق و تلفن و راه دسترسی مناسب متصل هستند و شهرک صنعتی شهاب و ICT با 
توجه به نوع ساختاری که برای آنها تعریف شده است به شبکه فیبر نوری نیز متصل 

شده اند.
وی به افزایش و توسعه زیرساخت های شهرک های صنعتی متناسب با نیاز و توسعه 
واحدهای تولیدی را نیز مد نظر قرار داد و تصریح کرد: سفر ماه گذشته وزیر نیرو به 
استان فرصت خوبی بود که این نیاز به صورت فنی و دقیق تر مورد بررسی قرار گیرد. ما 
در استان با مشکل پست 400 در استان روبه رو هستیم که از وظایف حوزه وزارتی وزارت 
نیرو به حساب می آید که با همت استاندار و نمایندگان مردم قم در مجلس مقرر شد 

اعتبارات لازم برای تهیه این پست در سال آینده فراهم شود.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم افزود: در حال حاضر نیز برای تامین برق 
دو شهرک صنعتی مذکور از پست شهرک صنعتی ثامن الائمه)ع( یک خط 10 مگاواتی 

را منتقل کرده ایم. پیش بینی ما حداکثر 25 مگاوات برق است که البته شرایط و زمینه 
حضور سرمایه گذاران برای احداث تولید برق در مقیاس کوچک و همان سی اچ پی 

فراهم است و ما آمادگی همکاری با آنها و ارائه خدمات هستیم.
برق شهرک های  برای  تامین شده  زیرساخت های  تمام  با وجود  اضافه کرد:  وی 
صنعتی قم بازهم نیاز به این زیرساخت احساس می شود و تنها شهرکی که برق لازم 
برای آینده خود را فراهم دارد شهرک صنعتی سلفچگان است زیرا در کنار اقدامات ما 

یک واحد سی اچ پی با ظرفیت 25 مگاواتی احداث شده است. 
همچنین بر اساس برنامه های هدفمن شرکت برای تامین برق از انرژی های تجدید 
پذیر مطالعات خوبی را آغاز کردیم و نتایج مناسبی را نیز به دست آوردیم که می توان 
در سطح شهرک های صنعتی و به خصوص فضاهای سبز به صورت دومنظوره مورد 
استفاده قرار گیرد که این طرح آماده است و ما از سرمایه گذاران دعوت می کنیم که 
برای بهره مندی از این مطالعات و فوائد طرح به شرکت شهرک های صنعتی قم مراجعه 

کنند.
 وی در خصوص عدم استقرار واحدهای تولیدی در شهرک صنعتی ICT بیان کرد: 
شهرک ICT در زمان استقرار واحدها مشکلاتی را به وجود آورد به عنوان نمونه اینکه 
چه دستگاه هایی مجوز لازم را برای فعالیت این گونه واحدها در این شهرک می بایست 
صادر کنند و یا اینکه این واحدها خدماتی است یا تولیدی و صنعتی از جمله مشکلات 
بود؛ بر اساس قوانین این شرکت نحوه واگذاری حق بهره برداری از اراضی شهرک برای 
واحدهای خدماتی و صنعتی و تولیدی متفاوت است و ما با یک بروکراسی سختی 

روبه رو شدیم و برای رفع این مشکل یک سال زمان نیاز داشتیم تا به نتیجه برسیم.
 ICT مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم همچنین جابه جایی شهرک صنعتی
طی سال های گذشته را مد نظر قرار داد و اظهار کرد: در مرحله جانمایی و اخذ زمین 
شهرک صنعتی ICT قبل از بهشت معصومه بر اساس مصالح استانی توسط استاندار 
وقت پیشنهاد جابه جایی این شهرک در جوار شهرک صنعتی شهاب را مطرح کرده 
بود که از نظر فنی نیز کار خوبی بود زیرا به جای اینکه شهرک صنعتی ICT به صورت 
مستقل دارای خط انتقال آب، برق، تلفن، مخزن ذخیره آب و گاز و راه دسترسی باشد 
با قرار گرفتن در این مکان و استفاده مشترک بسیاری از هزینه ها کاهش یافته است و 

خود سبب کاهش هزینه تمام شده برای سرمایه گذاران را فراهم کرده است.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم مطرح کرد

آینده نگری در تامین برق مورد نیاز شهرک صنعتی سلفچگان

ردیف  گذاری  پایه  جمهوری،  رئیس  حقوقی  معاون 
بودجه  در  معاضدتی  و  تسخیری  وکلای  برای  بودجه 
کل کشور و ساماندهی حق الوکاله و تعرفه های وکلای 
دادگستری را از برنامه ها و هدف گذاری های معاونت 

حقوقی ریاست جمهوری برشمرد.
لعیا جنیدی در نشست با روسای کانون وکلای سراسر 
کشور با اشاره به اهمیت تعیین ردیف بودجه برای وکلای 
شدن  شناخته  رسمیت  به  و  تسخیری  و  معاضدتی 
جایگاه نهاد وکالت و نیز حق داشتن وکیل در بودجه کل 
کشور افزود: اجرای این قانون مزایای بسیاری برای همه 

آحاد جامعه خواهد داشت. 
وی ادامه داد: این کار علاوه بر پرداخت حق الزحمه 

وکالت های تسخیری و معاضدتی، موجب اجرای کامل 
تر اصل 35 قانون اساسی مبنی بر تامین حق انتخاب 
وکیل برای بخشی از مردم که از این فرصت در دادگاه ها و 
مراجع قضایی محروم هستند و تامین حقوق شهروندی، 
منجر به کمک بیشتر به وکلای جوان است تا با رغبت 
مسئولیت ها را به عهده بگیرند و این خدمت عمومی را 

انجام دهند.
معاون حقوقی رئیس جمهوری درباره ساماندهی حق 
الوکاله و تعرفه های وکلای دادگستری گفت: این اقدام 
به نفع جایگاه مادی و معنوی وکالت و همچنین دفاع از 
حقوق و اموال عمومی است زیرا در این صورت، فرصتی 
برای دولت فراهم می شود تا از وکلای حرفه ای در دولت 

استفاده شود.
به گزارش روز چهارشنبه ایرنا، در این نشست روسای 
کانون وکلای سراسر کشور به طرح و بحث دیدگاه ها و 

مسائل مرتبط با وکلای کل کشور پرداختند.
فریدون نهرینی، عضو کانون وکلای دادگستری مرکز، 
ساماندهی حق الوکاله و تعرفه های وکلای دادگستری 
را برای دولت و وکلای سراسر کشور بسیار حائز اهمیت 
و  مجرب  وکلای  از  تواند  می  دولت  افزود:  و  دانست 
همچنین وکلای جوان در دستگاه های دولتی استفاده 
سراسری  اتحادیه  رئیس  نیا،  شهبازی  مرتضی  کند. 
وکلای  برای  بودجه  ردیف  تأمین  نیز  وکلا  کانون های 
معاضدتی و تسخیری کمک بسیار زیادی به مردم است.

معاون حقوقی رئیس جمهوری:

تعرفه وکلای دادگستری ساماندهی می شود
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نگاهی به اولویت های اجرای سیاست های حقوق شهروندی 

نان مردم مهم تر است یا حقوق شهروندی آن ها؟
برخی فکر می کنند حقوق شهروندی، چیز شیک و دکوری است که به درد فضاهای 
انتخاباتی و شعارهای تند و تیز می خورد، بعضی هم می گویند آنقدر مشکلات بر سر 
مردم آوار شده که رسیدن به مسایلی مانند حقوق شهروندی، ضرورتی دست چندم است، 
ولی نکته اینجاست که تنها راه بیرون رفتن از مشکلات فعلی، ارتقای حقوق شهروندی 
است، چون حقوق شهروندی در آبی که می نوشیم، هوایی که تنفس می کنیم، نانی که 
به سفره می بریم، ماشینی که سوار می شیم، حساب بانکی مان، خانه مان، تلفن و موبایل 
مان و همه چیز زندگی مان دخالت دارد. پس با حقوق شهروندی باید چه کنیم؟از زمانی 
که منشور حقوق شهروندی در دولت یازدهم رونمایی شد تا امروز، بحث بر سر این که 
حقوق شهروندی چیست و چطور باید آن را استیفا کرد، بین حقوقدانان درگرفته است. 
برخی می گویند حقوق شهروندی همان حق های بشری است که هر انسانی دارد و 
دولتها باید به آن احترام بگذارند و اجرا کنند و عده ای هم می گویند تا تکالیف شهروندی 
انجام نشده باشد، مردم نباید انتظار داشته باشند دولت یک جانبه این حقوق را اجرا کند.

از دعواهایی این چنینی که بگذریم، منشور حقوق شهروندی در بیش از ۱۲۰ ماده، حق 
های متعددی را برای شهروندان ساکن در قلمرو ایران به رسمیت شناخته است. حقوقی 
مانند حق بر سلامت، داشتن حریم خصوصی، ارتباطات، آموزش، دادرسی عادلانه، محیط 
زیست سالم و ...مشکل اینجاست سطح و حجم مطالباتی که شهروندان با سند منشور 
حقوق شهروندی پیدا کرده اند، آنقدر بالاست که باید سالهای سال بگذرد و دولت، مجلس 
و قوه قضاییه تغییرات در روندهای کاری، رفتارهای سازمانی و فرهنگ عمومی خود ایجاد 
کنند تا بتوان گفت در ایران، حقوق شهروندی به صورت تمام و کمال اجرایی شده است. 
حالا با استعفای شهیندخت مولی وردی، دستیار ویژه حقوق شهروندی رئیس جمهور، 
این سئوال پیش می آید که با این سطح و حجم از مطالبات، اگر رئیس جمهور دستیار 
دیگری در حقوق شهروندی منصوب کند، اولین وظیفه و اولویت کاری او چه باید باشد؟

* اولویت هایی از نان و آموزش تا بهداشت و تلگرام
برخی از فعالان رسانه ای می گویند دولت باید در راستای اجرای حقوق شهروندی، 
اول از همه وضعیت معیشت شهروندان را بهبود دهد چون انسانی که معیشتش تامین 
نشود، کرامت او هم لکه دار می شود. انسانی که کرامت نداشته باشد، ابتدایی ترین حقوق 
شهروندی خود را ندارد.عده دیگری معتقدند باید وضعیت فرهنگ و آموزش شهروندان 
اصلاح شود و حقوق شهروندی آنها در زمینه آموزش رایگان، بدون تبعیض و همه جانبه 
حق عموم شهروندان است، تا سیستم آموزشی درست نشود و معلمان به دلایل مختلف، 
هر روز مجبور به اعتصاب و ترک کلاس نباشند، کاری درست نخواهد شد.برخی این نظر 
را قبول ندارند، می گویند عقل سالم در بدن سالم است، در زمانه ای که مصرف لبنیات 
۲۰ درصد نسبت به پارسال کمتر شده و دندان ها خراب می شود، مردم پوکی استخوان 
می گیرند و با تنفس هوای آلوده، دچار بیماری های سخت مانند سرطان می شوند، نباید 
به دنبال حقوق دیگری رفت. مهمترین حقوق شهروندی، تامین سلامت شهروندان است 
و سیستم بهداشت و درمان از ابتدا تا انتها باید اصلاح شود. تعدادی دیگر هم می گویند 
تا زمانی که انسداد گردش اطلاعات داریم و ابزارهای شفاف سازی و اطلاع رسانی مانند 
تلگرام و سایر شبکه های اجتماعی پرسرعت و برخط مثل توئیتر فیلتر هستند و سایه 
فیلتراسیون بر سر اینستاگرام و سایر سایتها و شبکه ها افتاده، نمی توان از حقوق دیگر 
شهروندی صحبت کرد. از دیدگاه آنها اطلاع داشتن، زیربنای دموکراسی است و اگر اطلاع 
داشتن و حق شهروندان بر اطلاع و شفافیت تامین شود، دولت مجبور خواهد شد آب 
و نان و آموزش و همه حقوق دیگر شهروندان را بهبود بخشد. در این میان، حداقل ۴۰ 
حق از حقوق شهروندی دیگر باقی مانده که توضیح هر یک از آنها به عنوان اولویت ارتقای 

حقوق شهروندی، کار چندان سختی نیست!
* نقشه راه مشخص است

اینجاست که باید گفت در دعوای بین اولویت های حقوق شهروندی، نباید خیلی راه 
دور رفت، نقشه راه مشخص است. همه چیز در دولت مشخص شده، نه با آن حجم و 
سطح سند منشور حقوق شهروندی که درباره توضیح و تشریح آن باید کتابها نوشت، 
بلکه در یک دستورالعمل اداری مشخص و معلوم که دست کم در ادارات دولتی تابعه 
قوه مجریه به عنوان دستورالعمل لازم الاجراست؛ این نقشه راه در شورای عالی اداری به 
تصویب رسیده است.در این مصوبه به روشنی مشخص کرده است دستگاه های دولتی 
درباره هر یک از حقوق شهروندی، چه وظایفی دارند. مصداقهای متعددی درباره هر یک 
از حقوق شهروندی در دستگاه های دولتی در این مصوبه مشخص شده است که آشنایی 

از وظایف هر کارمند دولت قلمداد شده است.
* آموزش حقوق شهروندی در ادارات

مهمترین نکته ای که باید درباره مصوبه شورای عالی اداری که برای تمامی دستگاه 
ها لازم الاجراست در نظر داشت، این است که اجرای این مصوبه با آموزش به کارکنان 
آغاز می شود. در ماده ۱۶ این مصوبه آمده است:  بالاترین مقام دستگاه اجرایی، مسئول 
اجرای این مصوبه بوده و مدیران و کارکنان دستگاه های اجرایی مشمول در تمامی 
سطوح سازمانی، مکلف به رعایت مفاد آن هستند؛ همچنین مدیران موظفند متناسب با 
اختیارات، مأموریت ها و وظایف محوله، در جهت حسن اجرای این مصوبه، رفع موانع و 
همچنین ارزیابی نحوه اجرای آن، اقدامات لازم اعم از برنامه ریزی، سازماندهی، بهبود روش 
ها، آموزش کارکنان و تجهیز واحدهای مدیریت عملکرد، بازرسی و رسیدگی به شکایات 
)یا عناوین مشابه( را مطابق با دستورالعمل های ابلاغی سازمان اداری و استخدامی کشور، 
از جمله دستورالعمل اصلاح فرآیندها و روش های انجام کار، دستورالعمل استاندارد 
تارنماهای دستگاه های اجرایی و درگاه های استانی، آیین نامه اجرایی تبصره )۱( ماده 
)۲۵( قانون مدیریت خدمات کشوری و سایر موارد ابلاغی، انجام دهند.در سال گذشته 
اولین دوره آموزش مربیان حقوق شهروندی در دبیرخانه دائمی حقوق شهروندی کشور، 
برگزار شد و طی آموزشهای لازم، نزدیک به ۱۵۰ نفر از مربیان حقوق شهروندی موفق 
به دریافت گواهی آموزش حقوق شهروندی شدند. لذا باید این مربیان با حضور در ادارات، 
آموزشهای لازم را به کارمندان ارائه کنند تا اولویت های اجرای حقوق شهروندی در ادارات 

به مرحله عمل  درآید.
* اولویتهای یازده گانه حقوق شهروندی در ادارات

در این مصوبه، یازده حق از حقوق شهروندی در ادارات مورد تاکید قرار گرفته و به 
صورت جزئی، مصادیق متعددی درباره هر یک از آنها بیان شده است.مثلا درباره مصادیق 
حق برخورداری از کرامت انسانی و رفتار محترمانه و اسلامی در خصوص ارباب رجوع در 
ادارات آمده است: ۱-دستگاه های اجرایی در تمامی فعالیت های اطلاع رسانی، دعوت 
نامه ها، آگهی ها، ابلاغ ها و هشدارها باید از ادبیات محترمانه و غیر تحکم آمیز استفاده 
نمایند.۲-دستگاه های اجرایی مکلفند محیط ارائه خدمت، امکانات و تسهیلات مناسب 
و شرایط حاکی از احترام به مراجعین را فراهم نمایند.۳-در مکان های ورودی و خروجی 
دستگاه های اجرایی، رعایت حرمت مراجعین ضروری است و در موارد خاصی که بازرسی 
مراجعین ضرورت داشته باشد باید تا حد ممکن به جای بازرسی بدنی، از وسایل و تدابیر 
بازرسی نامحسوس و الکترونیکی استفاده شود.۴-دستگاه های اجرایی موظفند دلایل 
منع همراه داشتن وسایلی نظیر گوشی تلفن همراه و... به هنگام ورود به دستگاه را حسب 
ضرورت های قانونی اطلاع رسانی نمایند و برای امانت سپاری وسایل همراه مراجعین، 
مکان مطمئنی در نظر بگیرند به نحوی که دسترسی به آن نباید مراجعین را دچار مشقت 
کند یا هزینه ای را متوجه آنان نماید.۵-مدیران و کارکنان دستگاه های اجرایی باید در 
گفتار، رفتار و مکاتبات خود با مراجعین، ادب و نزاکت را رعایت و از به کار بردن الفاظ و 
عبارات عرفاً اهانت آمیز و غیرمحترمانه و یا انتساب هر گونه اتهام یا عناوین مجرمانه به 
آنها احتراز نمایند.۶-رفتار توأم با احترام متقابل میان کارکنان و مراجعین در هر شرایطی 
باید رعیات و کرامت انسانی آنان حفظ گردد.برای سایر ۱۰ مورد حقوق شهروندی هم 
مصادیقی از این دست بیان شده که به صورت جزئی عملکرد دستگاه ها در این حوزه 
را مشخص کرده است.در این مصوبه، حقوق شهروندی دیگری با ذکر مصادیق متعدد 

تشریح شده که عبارتند از:
حق برخورداری از اعِمال بیطرفانه قوانین و مقررات، حق مصون بودن از تبعیض در 
نظام ها، فرایندها و تصمیمات اداری ، حق دسترسی آسان و سریع به خدمات اداری 
، حق حفظ و رعایت حریم خصوصی همه افراد، حق آگاهی به موقع از تصمیمات و 
فرآیندهای اداری و دسترسی به اطلاعات مورد نیاز، حق اظهارنظر آزاد و ارائه پیشنهاد در 
مورد تصمیمات و فرآیندهای اداری، حق مصون بودن از شروط اجحاف آمیز در توافق 
ها، معاملات و قراردادهای اداری، حق اشخاص توانخواه در برخورداری کامل و سریع از 
امتیازات خاص قانونی، حق رسیدگی به موقع و منصفانه به شکایات و اعتراضات ،  حق 
جبران خسارات وارده در اثر قصور یا تقصیر دستگاه های اجرایی و کارکنان آنها، اولویت 
دستیار ویژه، اجرای مصوبه شورای عالی اداری. اینجاست که می توان به روشنی بیان کرد 
اولویت های کاری دستیار ویژه آینده رئیس جمهور در حقوق شهروندی، اجرای دقیق و 

واضح مصوبه شورای عالی اداری درباره منشور حقوق شهروندی است. 
مصوبه ای که به صورت دقیق و مشخص تعیین کرده ادارات باید چگونه در مقابل 
شهروندان رفتار کنند و در صورتی که رفتار آنها، مطابق با این مصوبه نباشد، چطور می 

توان کارمندان را توبیخ کرد.
درباره نقض هر یک از مصادیق حقوق شهروندی در ماده ۱۹ این مصوبه آمده است: 
نقض یا عدم رعایت حقوق و الزامات مندرج در این مصوبه و دستورالعمل های آن؛ در 
چارچوب ماده )۲۰( آیین نامه اجرایی قانون رسیدگی به تخلفات اداری کارمندان، حسب 
مورد از مصادیق بندهای ماده )۸( قانون رسیدگی به تخلفات  اداری کارمندان محسوب 
می شود و شکایات واصله از مردم یا دستگاه های نظارتی، ضمن بررسی و تطبیق با 
مقررات توسط واحدهای ذیربط، بر احقاق حقوق آنان از منظر تخلفات مدیران و کارکنان 
دستگاه های اجرایی، در هیأت های رسیدگی به تخلفات اداری مربوط مورد رسیدگی 

قرار خواهند گرفت.
طبق مواد قانونی فوق، در صورت شکایت مراجعان از کارمندان درباره عدم اجرای هر 
یک از مصداق های مصوبه شورای عالی اداری و اثبات آن در هیات های رسیدگی به 

تخلفات اداری، مجازاتهای مشخصی در انتظار کارمندان خاطی است. 

نکتـه

رئیس جمهور با تأکید بر اینکه هیچ راهی به جز توسعه تولید، 
افزایش اشتغال، کنترل تورم، حمایت از اقشار ضعیف و کم درآمد 
و تأمین کالاهای مورد نیاز مردم، نداریم، تصریح کرد: این محورها 
برنامه اساسی و اصولی دولت در تنظیم بودجه سال آینده است تا 

مردم بتوانند احساس آرامش بیشتری داشته باشند.
روز  روحانی  حسن  دکتر  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
چهارشنبه در جلسه هیات دولت با اشاره به انتخاب استانداران 
جدید برای ۴ استان مرزی آذربایجان شرقی، مازندران، خراسان 
جنوبی و خراسان شمالی از سوی هیأت وزیران، گفت: استان های 
مرزی کشور در شرایط تحریم مسئولیت و بار سنگین ویژه ای بر 

عهده دارند.
روحانی با تأکید بر اینکه باید در راستای گسترش تبادلات 
مرزی و توسعه و فعال تر کردن بازارچه های مرزی تلاش کنیم، 
گفت: چند روز گذشته تصمیمی در راستای ارایه تسهیلات در 
مناطق آزاد اتخاذ کردیم تا به واسطه آن در موارد مشخص شده 
بدون انتقال ارز، بتوانند فرآیند واردات در این مناطق را داشته 

باشند.
رئیس جمهور ادامه داد: باید در آینده برای بازارچه های مرزی 
هم تسهیلاتی در حدی که نیاز باشد،  قایل شویم تا بانک مرکزی 

هم بتواند مدیریت خود را به خوبی اعمال کند.
روحانی با بیان اینکه استان های مرزی باید تبدیل به تامین 
کننده و دپوی کالاهای مورد نیاز کشور به ویژه مواد اولیه مورد نیاز 
کارخانه ها شوند، گفت: تولید به ویژه در بخش صنعت و خدمات 
بسیار حائز اهمیت است که گاهی نیاز به مواد، کالا و خدمات 
خارجی دارد و باید تسهیلات لازم در این راستا را فراهم کنیم تا 

به واسطه آن تولید در کشور، فعال شود.
رئیس جمهور اظهارداشت: استان های مرزی باید با فعال کردن 
بازارچه های مرزی و توسعه مناسبات تجاری با کشورهای همسایه 
در مسیر مبارزه با تحریم تلاش کنند و برخی از مشکلاتی که با 

آن مواجه هستیم توسط این استان ها حل و فصل شود.
وی با بیان اینکه در همه این استان ها تنوع قومی و مذهبی 
وجود دارد که بسیار حائز اهمیت است، گفت: استان هایی که 
دارای تنوع قومی هستند در حقیقت باید این تنوع را یک فرصت 
دانسته و به هیچ عنوان نباید آن را به عنوان یک تهدید تلقی کرد.

روحانی با اشاره به حوادث دی ماه سال گذشته در کشور، اظهار 
داشت: تنوعات قومی در روزهایی که برخی می خواستند برای 
کشور مشکلاتی را بوجود آورند، از نظام حمایت کردند و مشخص 
شد که ضدانقلاب و کسانی که می خواستند کشور را ناآرام کنند، 

نتوانستند بر این موج سوار شوند.
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه این تنوع قومی و مذهبی 
در ایران یک موج زیبای تحرک و فرصت برای کشور است، 
گفت: تنوع زبانی، آداب، رسوم، نشاط اجتماعی و تنوع در لباس 
قومیت ها همه دارای زیبایی های خاص خود است و این تنوع 

موجب نشاط جامعه خواهد بود.
روحانی با اشاره به اینکه نباید احساس هویت ملی دچار 
تضعیف شود، اظهار داشت: همه باید اول به ایرانی بودن و مسلمان 
بودن خود افتخار کرده و پس از آن، قومیت ها موجب افتخار ما 
خواهد بود و جابجایی آنها ناصحیح بوده و هر کدام باید در جای 

خود مدنظر و مورد احترام باشد.
رئیس جمهور افزود: هرگاه به استان هایی که در آن تنوع قومی 
و مذهبی وجود داشته، سفرکرده ایم، همواره با استقبال پرشور، 

لطف، مهربانی و وحدت مردم مواجه شده ایم.
به  پورمحمدی«  »محمدرضا  انتخاب  به  اشاره  با  روحانی 
عنوان استاندار آذربایجان شرقی، وی را فردی شناخته شده در 
این استان و از اساتید دانشگاه برشمرد و گفت: تبریز برای کشور 
شهری مهم بشمار می رود که در پیروزی انقلاب و سایر وقایع 
مهم از جمله پیروزی مشروطه و دوران دفاع مقدس نقش اساسی 

را داشته است.
تجارت،  مرکز  تبریز  امروز  اینکه  بیان  با  جمهور  رئیس 
گردشگری، صنعت، فناوری و فعالیت های ورزشی کشور است، 
اظهار داشت: آذربایجان شرقی و تبریز، جایگاه خاص و ویژه ای 

دارد و ما همواره به غیرت، ایستادگی و مقاومت، مردم آذربایجان 
نسبت به اسلام و ایران افتخار می کنیم.

روحانی افزود: امیدواریم استاندار جدید استان به خوبی بتواند 
توقعات مردم را برآورده کرده و موانع و مشکلاتی که در زندگی 
مردم و تولید، اقتصاد و ارتباط با کشورهای همسایه وجود دارد 

را برطرف کند.
رئیس جمهور تصریح کرد: یکی از افتخارات دولت یازدهم و 
دوازدهم این است که با احیاء دریاچه ارومیه در منطقه آذربایجان 
و شمال غرب ایران زندگی را تا حد زیادی برای مردم تضمین کرد، 
چرا که اگر این دریاچه رها شده بود و دولت اقدامات فعال خود 
را انجام نداده بود، امروز این دریاچه خشک شده بود و گرد و غبار 

نمکی کل منطقه را فرا گرفته بود.
در  شرقی  آذربایجان  پیشین  استاندار  داد:  ادامه  روحانی 
جلسه ای عنوان کرد که دولت کار مهمی را با احیاء دریاچه ارومیه 
در این منطقه انجام داده است، چرا که پیش از تصمیم دولت 
برای احیاء این دریاچه مهاجرت از تبریز و آذربایجان شرقی شروع 
شده بود و برخی مردم بخاطر مشکلاتی که خشک شدن دریاچه 
ارومیه برای زندگی و محصولات کشاورزی بوجود می آورد، از این 
استان می رفتند و هیچ کس حاضر به سرمایه گذاری در این استان 
نبود، اما آن زمانی که دولت، فعالیت های خود را آغاز کرد و به 
مردم اطمینان داد، تعدادی از کسانی که مهاجرت کرده بودند، 
بازگشتند.رئیس جمهور با اشاره به اینکه خوشبختانه امروز با 
دولت های همسایه از جمله جمهوری آذربایجان، ارمنستان، ترکیه 
و عراق که به نوعی با استان آذربایجان شرقی همجوار هستند، 
روابط خوب و نزدیکی داریم، افزود: توسعه روابط دوستانه با 
همسایگان شرایط را برای فعالیت در استان های منطقه آذربایجان 
تسهیل و فراهم کرده است که باید از این فرصت به خوبی استفاده 
کنیم.روحانی با اشاره به انتخاب »احمد حسین زادگان« به عنوان 
استاندار مازندران از سوی هیأت دولت گفت: استان مازندران امروز 
به دلیل وجود بندر مهم امیرآباد و محیط وسیع گردشگری خود 
بسیار حائز اهمیت است.رئیس جمهور با بیان اینکه شمال ایران، 
نقطه تنفس مردم ایران در ایام تعطیلات به شمار می رود، افزود: 
منطقه شمال کشور، اعم از گیلان، گلستان و مازندران، مناطقی 

سرسبز، آباد و سرزنده برای زندگی و نشاط مردم است.
روحانی با اشاره به اهمیت حفظ و حراست از محیط زیست 
در مناطق شمالی کشور، خاطر نشان کرد: البته حفظ محیط 
زیست نباید مانع از فعالیت های لازم و ضروری برای کشور شود، 
اما اصل حفاظت از محیط زیست برای دولت در این استان ها 

بسیار مهم است.
رئیس جمهور ادامه داد: از ابتدای دولت دوازدهم به رئیس 
سازمان محیط زیست سفارش تاکید داشتم که در رابطه با مسأله 

زباله سوزها در استان های مجاور آب از جمله مازندران، گیلان و 
گلستان، فعالیت فوق العاده باید انجام شود تا بتوانیم سرمایه داخلی 
و خارجی در این مناطق جذب کنیم و اجازه ندهیم آلودگی در 
این مناطق، گسترش یابد تا بتوانیم به خوبی از زیبایی این مناطق 

حفاظت کنیم.
روحانی حفظ جاذبه گردشگری مناطق شمالی کشور را 
یکی از مسئولیت های مهم استانداران ۳ استان گیلان، گلستان 
و مازندران دانست و ادامه داد: خوشبختانه استان های گلستان و 
مازندران دارای راه آهن هستند و در آینده نزدیک با رفع نواقص 
موجود گیلان هم از راه آهن برخوردار خواهد شد و با افتتاح 
رسمی راه آهن قزوین - رشت، مردم این منطقه نیز می توانند از 
آن استفاده کنند که در نهایت این راه آهن به آستارا در جمهوری 

آذربایجان خواهد رسید.
رئیس جمهور با بیان اینکه مناطق شمالی ایران در تأمین 
مواد غذایی مانند برنج، دانه های روغنی و محصولات باغی، نقش 
بسزایی دارند، افزود: شمال ایران از لحاظ کشاورزی، صنعتی 
و رفت و آمد با کشورهای همسایه در دریای خزر از جمله 
ترکمنستان،  قزاقستان، روسیه و جمهوری آذربایجان و جذب 

توریست برای ما اهمیت دارد.
روحانی با اشاره به انتخاب »محمدصادق معتمدیان«، به عنوان 
استاندار خراسان جنوبی از سوی هیأت وزیران، بر ضرورت تلاش 
در راستای توسعه هرچه بیشتر و بهتر این استان تاکید کرد و 
گفت: استان خراسان جنوبی استعداد بسیار خوبی در زمینه 
کشت محصولات صادراتی از جمله زعفران داشته و معادن غنی 
دارد که می توان با استفاده از آنها در زمینه آبادانی و توسعه استان 

گام های خوبی برداشت.
رئیس جمهور با اشاره به هم مرز بودن این استان با کشور 
افغانستان و نزدیکی به پاکستان، اظهار داشت: مرزهای شرقی 
کشور می تواند تاثیر خوبی در صادرات و واردات داشته باشد؛ 
در عین حال گسترش روابط با همسایگان در توسعه مناسبات 

سیاسی، فرهنگی و اقتصادی، گردشگری و علمی مهم است.
روحانی با اشاره به انتخاب »محمد علی شجاعی« به عنوان 
استاندار خراسان شمالی ازسوی هیات دولت، وی را فردی با 
سابقه مدیریتی خوب در استان اصفهان برشمرد و اظهار داشت: 
نسبت به مردم خراسان شمالی بواسطه آنکه در ایام انتخابات قرار 
بود خدمت آنها برسیم و بدلیل زیاد شدن برنامه ها نتوانستیم، 
بدهکاری داریم و امیدوارم بزودی با سفر استانی به این استان 
بتوانیم با مردم خوش ذوق و با نشاط خراسان شمالی دیدار کنیم.

رئیس جمهور ادامه داد: در این استان خوشبختانه نشاط و 
تنوعات بسیار خوبی در موسیقی محلی و سنتی و زمینه های 
مناسب برای توسعه کشاورزی و صادرات وجود دارد که بایداز آنها 

برای توسعه و آبادانی استان استفاده شود.
روحانی اظهار امیدواری کرد دولت با اقدامات خود در برابر 
ملت ایران شرمنده نباشد و در این شرایط سخت بتواند مشکلات 

مردم را حل و فصل کند.
رئیس جمهور در ابتدای سخنان خود نیز با اشاره به وقوع 
زلزله ۶.۴ دهم ریشتری در استان کرمانشاه، گفت: لازم می دانم 
همدردی دولت را با مردم آسیب دیده کرمانشاه در زلزله اخیر 
ابراز داشته و از همه بخش های امداد و نجات و اسکان موقت 
که اقدامات بسیار خوبی در ساعات اولیه انجام دادند، تشکر کنم.

برای  امتحانی  و  آزمایش  زلزله  این  اینکه  بیان  با  روحانی 
مسئولینی بود که در طول یک سال گذشته در کرمانشاه شبانه روز 
تلاش کردند، اظهارداشت: این زمین لرزه با قدرتی بالا و عمق کم 
رخ داد که می توانست به طور معمول آسیب های فراوانی را به 

زندگی مردم وارد کرده و تلفات بالایی را به همراه داشته باشد.
رئیس جمهور افزود: تمام خانه هایی که در طول یکسال 
گذشته در مناطق زلزله زده کرمانشاه ساخته شد، با زمین لرزه 
اخیر آزمایش و معلوم شد در ساخت این منازل بر روی طرح های 

مهندسی و انتخاب مصالح به درستی عمل شده است.
روحانی با تقدیر از تلاش های بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، 
وزارت راه و شهرسازی و سایر دستگاه های مسئول، خاطرنشان 
کرد: مشخص شد در ساختمان هایی که ساخته شده علم، دانش، 
تجربه، تعهد و درستکاری در کنار هم قرار گرفته است؛ چرا که 
اگر علم و دانش نباشد، کار ناقص شده و اگر علم و دانش باشد و 

درست عمل نشود باز دچار مشکل خواهیم بود.
رئیس جمهور همچنین با تشکر از همه کسانی که در چند 
روز گذشته برای کمک به زلزله زدگان و تأمین آب، برق و گاز 
این مناطق و تجهیز بیمارستان ها و مسکن موقت تلاش کردند، 
ادامه داد: بسیار خوشحالیم که این زمین لرزه، تلفات جانی نداشته 
و مردم در سلامت هستند و برای مصدومان آرزوی سلامتی و 

شفای عاجل داریم.
روحانی اظهار امیدواری کرد با تلاش همگانی در همه امور، 
اینگونه بوده و چیزی را بسازیم که با زلزله و تکانه  خراب نشود و 

مردم اعتماد خود را از دست ندهند.
وی با بیان اینکه امروز همه اقتصاد کشور در این آزمون قرار 
گرفته است، افزود: در تحریم، فشارهای اقتصادی و بیرونی وجود 
دارد و آن زمانی که اقدامات علمی و حساب شده بوده و بنای 
اقتصاد به درستی ساخته شده باشد، هیچ زلزله و تکان شدیدی 

نمی تواند در زندگی مردم تأثیری بگذارد.
رئیس جمهور تأکید کرد: امروز در شرایطی هستیم که باید 
کشور را در برابر آنهایی که علیه ملت ایران توطئه کرده و می کنند، 
مصون بسازیم و خوشبختانه در یکی دو ماه گذشته تلاش پیگیر 
بسیار خوبی از سوی مسئولان مربوطه صورت گرفته و مردم تا 

حدی احساس آرامش می کنند.
روحانی با اشاره به اینکه هنوز مردم در زمینه مسایل اقتصادی 
و معیشتی مشکلاتی دارند، اظهار امیدواری کرد که در بودجه 
سال آینده به بخش مهمی از این مشکلات پرداخته شده و مردم 
زندگی خود را با آرامش بیشتری ادامه داده و همه در این زمینه 

یکدیگر را یاری کرده تا بتوانیم از این مقطع عبور کنیم.
وی  با اشاره به اینکه گر چه در این ایام با سختی هایی مواجه 
بودیم اما مشخص شد برخی از تصمیمات بانک مرکزی در 
گذشته، چندان جایگاه خوبی نداشت، تصریح کرد: سال ها با بانک 
مرکزی بحث داشتیم که ورود طلا به کشور را آزاد کنیم و همواره 
بانک مرکزی با آن مخالف بود در حالی که وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، موافق آزاد شدن واردات طلا به کشور بود، چرا که 
صنعت طلاسازی در کشور بسیار مهم است و می تواند موجب 

ایجاد تحول خوبی باشد.
رئیس جمهور ادامه داد: بانک مرکزی معتقد بود اگر واردات 
طلا به کشور آزاد شود، قیمت ارز افزایش خواهد داشت، اما 
هنگامی که واردات طلا آزاد شد، دیدیم که قیمت ارز هم رو به 
کاهش رفت و نشان داد که فرمول های علمی گاهی نیاز به توجه 

بیشتر و تجدیدنظر در مقام عمل دارد.

تولید، اشتغال، کنترل تورم، حمایت از اقشار کم درآمد

محورهای اصلی بودجه ۹۸ از زبان روحانی

نماینـدگان مجلس، برای ظریف، شمشـیر را از رو بسـته اند. 
طـرح اسـتیضاح محمدجـواد ظریـف، وزیـر خارجه کشـورمان 
روز دوشـنبه بـا ۲۴ امضـا و در ۱۱ محـور تحویل هیات رییسـه 
مجلس شـده اسـت. نماینـدگان عصبانی "خانه ملـت" و طیف 
مخالفـان ظریـف در یکی از ۱۱ بند تأکید کـرده اند که: "مواضع 
وزیر خارجه دربارۀ وجود پولشـویی در کشـور ناصواب و ناصحیح 
اسـت" و در بندی دیگر در توجیه تقاضای اسـتیضاح بر" تهدید 
بنیه دفاعی کشـور و از بین رفتن توانایی آن" اشـاره شـده است. 
طرح، برای بررسـی بیشـتر به کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی ارجاع داده شـده، اما هنوز مشـخص نیست، چه دلایلی 
پشـت پرده، اسـتیضاح نابهنـگام و بی موقع وزیـر خارجه- آنهم 
در برهـه ای که کشـور بیـش از هر زمانی نیازمند وحدت اسـت- 
نهفته اسـت. اصولاً این طرح عجیب حاوی چه پیام هایی اسـت 
و چه پیامدهایی می تواند داشـته باشـد؟ رضا نصری، کارشناس 
مسـائل سیاسـی و متخصـص حقوق بیـن الملـل در گفتگو با 
خبرگزاری خبرآنلاین می گوید:  استیضاح ظریف یک »خطای 
سیاسـی و تاکتیکی« اسـت و می تواند پیامدهای ناخوشایندی 
داشـته باشـد. مشـروخ گفتگو ما با نصری را در ادامه می خوانید:  

* آقـای نصری در یـک جمله نگاهتان به طـرح ارائه 
شـده برای اسـتیضاح ظریف را بیان کنید؟  

صـرف برگـزاری جلسـه اسـتیضاح دکتـر ظریـف هـم یک 
»خطـای سیاسـی و تاکتیکـی« اسـت و هم نوعی »کارشـکنیِ 
عملی« در فعالیت های او و وزارت امور خارجه در مقطع حساس 

کنونی اسـت.

* در یکـی از بندها در توجیه اسـتیضاح ظریف آمده 
اسـت:" تهدیـد بنیـه دفاعی کشـور بـه از بیـن رفتن 
توانایـی آن" این چـه معنایی دارد؟ ایـن اتهام به ظریف 

زده شـده است... 
برگزاری جلسـه اسـتیضاح »خطـای سیاسـی و تاکتیکی« 
اسـت چرا کـه در این جلسـه وزیر امـور خارجه مجبـور خواهد 
شـد - بـرای آگاهی افکار عمومی و ثبـت در تاریخ - توضیح دهد 
چگونـه فعالیـت  موشـکی ایـران را از زیـر ضرب شـورای امنیت 
سـازمان ملـل خـارج کـرده اسـت؛ مجبور اسـت بگویـد چطور 
شـورای امنیـت را - کـه مهم ترین اهـرم بین المللی آمریکا علیه 
امنیـت ملـی ایران بود - از دسـت واشـنگتن خارج کرده اسـت؛ 
ناچار اسـت توضیح دهد چگونه سـه سـال اسـت هر بار آمریکا 
پای ایران را به این نهاد باز کرده، جلسـهٔ  شـورا به محل مواخذه 
آمریـکا تبدیـل شـده اسـت؛  مجبور اسـت توضیح دهـد چطور 
میـان دولت هـای غربـی و آمریکا شـکاف انداختـه و بـا درایت و 
اسـتفاده بهینه از ابزار دیپلماسی - علیرغم پیش بینی های همه 
منتقدین و تحلیل گران - پیوندهای سـنتی و راهبـردی آن ها را 
سُسـت کرده اسـت؛ ناچار است توضیح دهد چگونه با محوریت 
»برجـام« قدرتـی ماننـد آمریـکا را منـزوی کـرده و دولت هـا و 
سـازمان های جهانـی را به نفع ایران بسـیج کرده اسـت؛ مجبور 
اسـت بگوید چطور در دلِ بازیگران سیاسـت خارجه، قوهٔ مقننه، 
دسـتگاه های امنیتی و نظامی خود واشـنگتن نیز بر سر موضوع 
ایـران تفرقه انداخته اسـت؛ مجبور اسـت توضیـح دهد چطور با 
تلفیق دسـتاوردهای محـور مقاومت، اسـتعدادهای دیپلماتیک 
و تلاشـی کـه برای تطهیـر وجههٔ بین المللی ایـران انجـام داده، 
ایـران را بـه پای ثابـت مذاکرات منطقه ای تبدیل کرده اسـت به 

نحـوی کـه امروزه هیچ میـز مذاکره ای بـدون حضور ایـران وزن 
و اعتبـار نـدارد؛ مجبور اسـت بگوید چگونه قـدرت نرم ایـران را 
افزایش داده و با بهره برداری هوشـمندانه از سازوکارهای حقوقی 
و ابزار »روابط عمومی« - از دیوان بین المللی دادگسـتری گرفته 
تـا رسـانه های انگلیسـی زبان - افـکار عمومـی جهـان را به نفع 
ایـران متمایل کرده اسـت. آنگاه،  لاجرم دولت ترامپ و دسـتگاه 
تبلیغاتـی او بـه تمام این دفاعیـات - چنانچه از تریبون رسـمی 
مجلـس عنـوان شـود - اسـتناد خواهد کرد تـا خـروج از برجام، 
سیاسـت  »فشـار حداکثری« و سیاسـت »مهار ایران« را توجیه 
کنـد و بیـش از پیـش بـه »ایران هراسـی« دامـن بزنـد! اگر هم 
آقـای ظریـف از حـق تاریـخ و حق خودش بگـذرد و ایـن موارد 
را آنطـور کـه هسـت بیان نکنـد - یا بـا عنایت بـه ملاحظات و 
احتیاط هـای دیپلماتیک به مجلس و افکار عمومی پاسـخ دهد 

- بـه ترویج شـبهات کمک کرده اسـت. 

* ایـن اسـتیضاح چه پیامدهایـی می تواند داشـته 
باشد؟ 

برگزاری جلسـه اسـتیضاح به این دلیل »کارشکنی عملی« 
در فعالیت هـای دسـتگاه دیپلماسـی اسـت کـه در ایـن مقطع 
حسـاس وقـت و نیروی وزیـر را - بی آنکه ضرورتی در کار باشـد 
- بـرای پاسـخ به موارد این چنینـی تلف خواهد کـرد. به عبارت 
دیگـر،  دکتر ظریف مجبور خواهد شـد زمانـی را که باید قاعدتاً 
در ایـن روزهای حسـاس به هدایـت مذاکرات بـا اروپا، مطالعه و 
تحلیل جزئیات فنی و حقوقی سازوکار پیچیدهٔ »اس.پی.وی« و 
تلاش برای ایجاد یک مجرای تنفسـی بـرای نظام بانکی و مالی 
ایـران معطوف کند، به تهیه پاسـخ به پرسـش های غیرضروری 

جمع کوچکـی در مجلس بگذراند. 

* آیـا اسـتیضاح بـه صحن علنـی مجلـس خواهد 
؟ مد آ

در هـر حال، نتیجه اسـتیضاح هرچه باشـد، صـرف برگزاری 
ایـن جلسـه - بـه ویـژه در مقطع حسـاس فعلـی - به مصلحت 
کشـور نخواهـد بود و تاثیرات سـوئی بر موقعیت کشـور خواهد 
گذاشـت. کاش متقاضیـان اسـتیضاح دکتر ظریف بـا عنایت به 

شـرایط  بین المللـی از ایـن اقدام سیاسـی پرهیـز می کردند.

* تـداوم امیدزدایـی واعتماد سـوزی؛ رویه منتقدان 
ظریـف در خانه ملت

طرح اسـتیضاح رییس دسـتگاه دیپلماسـی روز سه شنبه با 
امضـای ۲۴ نفر از نمایندگان اصولگرای عمدتا وابسـته به جبهه 

پایـداری در ۱۱ محور به هیات رییسـه مجلس تقدیم شـد.
روزهای آغازین آبان امسـال ظریف در گفت و گویی نسـبت 
بـه وجود پدیده پولشـویی در کشـور هشـدار داد، پدیـده ای که 
یکـی از نمودهای فسـاد اقتصادی در کشـور اسـت که سـرمایه 
اجتماعـی و اعتماد عمومـی را در معرض تخریب و نابـودی قرار 

است. داده 
بخشی از سخنان رییس دستگاه دیپلماسی که مستمسک 
مخالفـان و منتقـدان دولـت در مجلس قرار گرفته اسـت به این 
شـرح اسـت که:» بالاخره پولشـویی یـک واقعیت در کشـور ما 
اسـت و خیلی ها از پولشـویی منفعت می برنـد. من نمی خواهم 
ایـن پولشـویی را به جایی نسـبت دهـم؛ اما جاهایی کـه هزاران 
میلیـارد پولشـویی می کنند حتمـا آنقدر تـوان مالـی دارند که 

ده هـا و صدهـا میلیـارد هزینه تبلیغات و فضاسـازی کننـد... با 
این وضعیت ما نمی توانیم با فضاسـازی ها مقابله کنیم. کسـانی 
کـه یـک قلم معامله شـان ممکن اسـت ۳۰ هزار میلیارد باشـد 
فضاسـازی کرده اند. آنها می توانند بودجه وزارت خارجه را هزینه 

یـک قلم فضاسازی شـان کنند«.
برای درک رفتار منتقدان دستگاه دیپلماسی باید به گذشته 
برگشـت؛ زمانـی کـه در جریـان مذاکـرات هسـته ای همنـوا با 
مخالفان منطقه ای و بین المللی توافق هسته ای ازهیچ اقدامی 
در تخریـب دسـتاوردهای دسـتگاه دیپلماسـی کوتاهی نکردند 
و بـا سـیاه نمایـی و بیان اینکه برجام هیچ دسـتاوردی نداشـته 
در مسـیر امیـد زدایی و اعتماد سـوزی گام برداشـتند. به دنبال 
خـروج آمریـکا از ، تـرک شـرکت هـا و سـرمایه گـذاران از ایران 
محمل تازه ای برای حمله به دولت و دسـتگاه دیپلماسـی شـد. 
در شـرایط کنونی دولت و دسـتگاه دیپلماسی به دنبال استفاده 
حداکثـری از فرصـت هـا و ظرفیـت هـای بین المللی ناشـی از 
اقدامـات یـک جانبه و قهری آمریکا در نظام بیـن الملل اقدام به 
یارگیـری می کند. تحقـق این امر در گرو پیش نیازهایی اسـت 
کـه مهمترین آن عملیاتی شـدن توصیه هـای گروه ویـژه اقدام 
مالی FATF اسـت که دولت از سـال ها قبل برای اجرایی شـدن 

آن تـلاش می کند.
بـا ایـن حـال و در شـرایطی که دولت در نشسـت هـای این 
نهـاد مالی رایزنـی های فشـرده ای برای جلوگیـری از فرورفتن 
ایران در سـیاه چاله فهرسـت اقدامات مقابله ای گروه ویژه اقدام 
مالـی انجـام داده و توانسـت از این نهاد مهلت چهارماهه دیگری 
دریافـت کنـد مخالفـان داخلی بـدون توجه بـه این کـه آرزوی 
آمریـکای ترامپ رژیم صهیونیسـتی و عربسـتان عـدم تصویب 
لوایـح مرتبـط بـا اف ای تی اف اسـت از هیچ کارشـکنی در این 

زمینـه کوتاهی نکردند.
ظاهـرا اظهـارات وزیـر امـور خارجه فضـای مسـاعدی برای 
تخریب دستگاه دیپلماسـی و فرصت سـوزی در فرآیند اجرایی 
کـردن توصیـه های گـروه ویـژه اقدام مالـی فراهم کرده اسـت. 
در شـرایطی کـه دربـازه زمانی تعیین شـده باید سرنوشـت این 
لوایح روشـن شـود و در غیر این صورت نه سـازوکار ویژه اروپایی 
هـا و نـه هرگونـه تعامـل بانکـی و تجـاری ایـران با کشـورهای 
حتی دوسـت و همسـایه اجرایی نخواهد شـد، تصمیم سـازان 
کشـور بایـد درگیر نمایش جدید منتقدان دولـت در قالب طرح 
اسـتیضاح وزیر امور خارجه باشـند. با این اوصاف فضای مجلس 
شـورای اسـلامی نشـان می دهد که نمایندگان با درک شرایط 
داخلـی و بیـن المللی، چندان با امضا کنندگان طرح اسـتیضاح 

محمدجـواد ظریف همراهـی نخواهند کرد.

* نمایندگان چه می گویند؟
»علـی ابراهیمـی« نماینده مردم شـازند در مجلس شـورای 
اسـلامی در ایـن زمینـه بـه ایرنا گفت: بـه نظر مـن در اظهارات 
دکتر ظریف، اشـکال جدی دیده نمی شـود؛ اسـتیضاح بیشـتر 
جنبـه سیاسـی در واکنش بـه اظهار نظـر وی درباره پولشـویی 
اسـت، باید بپذیریم وقتی در کشـور مسـئله قاچاق مواد مخدر 
وجـود دارد و پـول های کثیف از مبادی قانونی کشـور رد و بدل 
می شـود که نتیجه آن پولشـویی اسـت بنابراین نباید قضیه را 

خیلی سـخت بگیریم.
وی بـا بیان این که پنهـان کردن، انکار و پـاک کردن صورت 
مسـاله بیـش از خـود مسـاله برای مـا دردسرسـاز اسـت؛ افزود: 

زمانـی که مشـکلی در کشـور وجـود دارد، باید درصـدد رفع آن 
برآییم، نه این که به شـکل کنونی بخواهیم آن را کتمان کنیم؛ 
اگر در سـطح شـهر بچرخیم، حجـم انبوهی از کالاهـای قاچاق 
را می بینیم که اینها نمونه ای از پولشـویی اسـت که در کشـور 

دارد. جریان 
رییس کمیسـیون امنیـت ملی و سیاسـت خارجی مجلس 
هـم بـا تاکید بر این که من نقدهایی را بـه اظهارات دکتر ظریف 
وارد می دانم، گفت: از وی خواسـته شـد که مسـتندات خود را 
در ایـن زمینـه بـه مجلـس ارائه دهـد، امـا در شـرایط کنونی را 
اسـتیضاح بـه صلاح نمی دانـم؛ موضوع در حدی اسـت با تذکر، 

سـوال و شـفاف سـازی قابل حل است.
»حشـمت الله فلاحت پیشـه« با یادآوری این که »به شدت 
مخالف استیضاح هستم«، تصریح کرد: بیشترین دستورکارهای 
دولـت مربوط به سیاسـت خارجی کشـور اسـت و آقای ظریف 
در این رابطه بیشـترین تجربه، طـرح و برنامـه لازم را دارند، الان 

شـرایط مساعد این نیسـت که وارد فضای استیضاح شویم.
رمضانعلـی سـبحانی فر نماینـده مـردم سـبزوار در مجلس 
شـورای اسـلامی هم بـه خبرنگار ایرنا گفـت: آنچـه در اظهارات 
آقـای ظریـف مطـرح شـد، در کشـور اتفـاق افتـاده اسـت، وی 
مسـتندات خـود را ارائه دهند کمکـی برای مبارزه با پولشـویی 

در کشـور خواهـد بود.
سـیده حمیـده زرآبـادی نماینـده مـردم قزویـن در مجلس 
شـورای اسـلامی به ایرنا گفت: بعـد از اینکه آقای ظریـف درباره 
پولشـویی سـخن گفتند، تعدادی از نمایندگان بحث استیضاح 
ایشـان را مطـرح کردنـد؛ آنهـا اغلـب افـرادی هسـتند کـه در 
خصـوص موضوعات مختلف از دکتر ظریف سـوال پرسـیده اند 
و اصرار داشـتند که سـوال آنان به رای گذاشـته شـود، اما سـوال 

آنـان رای نیاورده اسـت.
وی افـزود: بـر خـلاف تصـور اسـتیضاح کننـدگان، من فکر 
می کنم که اسـتیضاح فرصت مناسـبی برای وزیـر امور خارجه 
خواهـد بـود به این معنا کـه وقتـی سـوالات از وی در این قالب 
پرسـیده می شـود، با دسـت بازتر و راحت تر می توانند به بیان 

مسـائل موجود بپردازند.
ایـن نماینـده مجلس به فضاسـازی ها علیـه دکتر ظریف 
در مجلـس و در فضـای سیاسـی کشـور اشـاره کـرد و گفت: 
یکـی از نقـاط قـوت دولـت روحانـی کـه اعتمـاد عمومـی و 
رضایـت مـردم را بـه همـراه دارد، وزیـر امـور خارجـه اسـت، 
بعضـی در پـی القـای ناکارآمـدی دولت به جامعه هسـتند و 
بـه همیـن جهت نشـانه و هدف آنهـا معطوف به نقـاط قوت 
دولـت اسـت؛ دکتر ظریف هم یکـی از این نقاط قـوت دولت 

به شـمار مـی روند.
بـا توجه به اظهارات برخی نمایندگان و فضاسـازی هایی که 
در دولت اول و دوم دکتر روحانی صورت گرفته اسـت؛ استیضاح 
وزیر امور خارجه با کارنامه قابل قبول دسـتگاه دیپلماسی کشور 
بـرای موافقان و منتقدان دولت، بیش از هر چیز جنبه سیاسـی 
دارد و هـدف طراحـان و موافقـان آن نیـز تداوم مانع تراشـی در 
برابـر برنامـه ها و سیاسـت های دولـت و انکار دسـتاوردهای آن 
در عرصـه سیاسـت خارجـی اسـت؛ رفتـاری کـه بیـش از این 
کـه از بابـت منافـع ملـی مطرح شـده باشـد، نشـانگر پیگیری 
اهـداف گروهی و جناحی اسـت. طبیعی اسـت کـه زیان چنین 
رفتارهایـی بیـش از آن کـه معطوف به دولت باشـد؛ منافع ملی 

را نشـانه می رود.

نصری: استیضاح ظریف تأثیر بدی بر موقعیت ایران دارد

پیامدهای خطرناک استیضاح وزیر خارجه 
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يك شب نگهبانى در راه خدا بر كرانه 
دريا، بهتر از هزار سال نماز و روزه مرد 

در ميان خانواده اش است 
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نامحـرمانه

اخبـار

وزیر آموزش و پرورش ا:مسال تعطیلات زمستانه مدارس نداریم
 وزیر آموزش و پرورش گفت: شواهد نشان می دهد که احتمال تعطیلی زمستانه مدارس ضعیف 
است و بعید می دانم امسال به نتیجه برسد.سید محمد بطحایی روز چهارشنبه در حاشیه جلسه 
هیات دولت و در جمع خبرنگاران اظهار داشت: در این میان دو نظریه وجود دارد یک نظر این است 
که باید از مجلس شورای اسلامی در این زمینه مصوبه بگیریم و نظر دیگر آن است که شورای آموزش 
و پرورش استان ها با توجه به وظایفی که در اختیار دارند، می توانند درباره تعطیلی مدارس تصمیم 
گیری کنند که هر دو نظریه دارای اشکالاتی است.وی افزود: تعطیلات زمستانه تقویم زمانی ما را به 
هم می ریزد اما همچنان کار کارشناسی در حال انجام است و اگر به نتیجه برسد اعلام خواهیم کرد 
اما بر اساس شواهد برای امسال این کار اتفاق نخواهد افتاد. وزیر آموزش و پرورش در خصوص شیر 
مدارس نیز بیان داشت: فقدان اجرای طرح توزیع شیر در مدارس به طور مستقیم مرتبط با اعتباراتی 
است که باید پیش بینی شده و تخصیص داده می شد اما با وجود تلاش سازمان برنامه و بودجه تا 

امروز اعتباراتی برای شیر مدارس تخصیص پیدا نکرده است.

خالق »باب اسفنجی« درگذشت
»استفن هیلنبرگ« انیمیشن ساز آمریکایی و خالق سریال محبوب و فیلم سینمایی »باب 
اسفنجی« در سن ۵۷ سالی درگذشت.»استفن هیلنبرگ« انیمیشن ساز آمریکایی و خالق سریال 
محبوب و فیلم سینمایی »باب اسفنجی« در سن ۵۷ سالی درگذشت.به گزارش ایسنا به نقل از 
ورایتی، شبکه تلویزیونی »نیکلدئون« که »استفن هیلنبرگ« یکی از بنیانگذاران آن است، با اعلام 
خبر درگذشت این چهره موثر در عرصه پویانمایی عنوان کرد وی یک رفیق دوست داشتنی و 
همکاری قدیمی و خلاق بود و ما با خانواده وی ابراز همدردی می کنیم.»هیلنبرگ« به بیماری 
اسکلروز جانبی آمیوتروفیک )ASL( که یک بیماری تخریب کننده سلول های عصبی است، مبتلا 
شده بود؛ همان بیماری که »استیون هاوکینگ«، فیزیکدان نامدار انگلیسی نیز به آن مبتلا شده بود.

کنایه مطهری به بیانیه خواندن وکیلی
مطهری در کنایه ای به وکیلی گفت: این خواندن شما باعث می شود نمایندگان در قرائت ترجمه 
آیات هم شک کنند.در جریان نشست علنی دیروز مجلس محمدعلی وکیلی عضو هیات رئیسه 
مجلس بیانیه 160 نماینده مجلس به حسن روحانی را در صحن قرائت کرد. او ضمن آنکه این بیانیه 
را شمرده شمرده می خواند در بخش هایی هم در تلفظ کلمات دچار اشتباه شد. همین مسئله موجب 
شد تا علی مطهری که ریاست مجلس را به عهده داشت در کنایه به او بگوید: آقای وکیلی شما با 
اینجور خواندنتان باعث می شوید نمایندگان در قرائت ترجمه آیات هم شک کنند.لازم به ذکر است، 

خواندن ترجمه آیات قران کریم در آغاز جلسات علنی به عهده محمدعلی وکیلی است.

انتخاب ۴ استاندار جدید 
در جلسه دیروز هیئت دولت ۴ استاندار جدید انتخاب شدند.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت 
کشور، در جلسه روز چهارشنبه هیئت دولت، استانداران آذربایجان شرقی، خراسان جنوبی، خراسان 
شمالی و مازندران تعیین شدند.بر اساس پیشنهادات وزارت کشور، »محمدرضا پورمحمدی« به عنوان 
استاندار آذربایجان شرقی، »محمدصادق معتمدیان« به عنوان استاندار خراسان جنوبی، »محمدعلی 
شجاعی« به عنوان استاندار خراسان شمالی و »احمد حسین زادگان« به عنوان استاندار مازندران 

تعیین شدند.

یک استیضاح دیگر در مجلس کلید زده شد
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: طرح استیضاح محمود حجتی وزیر جهاد کشاورزی 
امروز به هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی ارسال شد.سید راضی نوری نماینده نماینده مردم 
شوش و عضو کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی در حاشیه نشست علنی دیروز خانه 
ملت، اظهار داشت: تقاضای استیضاح محمود حجتی وزیر جهاد کشاورزی چندی پیش در مجلس 
شورای اسلامی کلید خورد.وی افزود: تقاضای استیضاح محمود حجتی وزیر جهاد کشاورزی به 

هیئت رئیسه مجلس خبر داد.
نوری ادامه داد: این طرح تنها به امضای اعضای کمیسیون کشاورزی رسیده است و با تقدیم آن 

به هیأت رئیسه روال قانونی خود را طی خواهد کرد.
 

نجار: تهران در برابر زلزله بزرگ آمادگی ندارد
 اسماعیل نجار معاون وزیر کشور در خصوص آمادگی کشور در برابر حوادث اعلام کرد: این 
موضوع به سطح حادثه بستگی دارد، اگر حادثه گسترده و در مراکز جمعیت بزرگ باشد سطح 
آمادگی پایین است، مثلا تهران برای یک زلزله بزرگ ۷.۵ ریشتری آمادگی ندارد، اما برای حوادث 

کوچک آمادگی داریم.

تکذیب شایعه  خودکشی »نجفی«
 بهروز شجاعی با تکذیب شایعه خودکشی شهردار اسبق تهران در توییتر خود نوشت: حاشیه 
سازی جریان خاص که دستش از شهرداری کوتاه شده برای دکتر نجفی گویا قرار نیست پایان یابد. 
همین چند دقیقه پیش با ایشان صحبت کردم خبر منتشرشده در برخی کانال ها کذب محض 

است.

چه کسانی امضای خود را از استیضاح لاریجانی پس گرفتند؟
 مهدی کیایی در صفحه توییتر خود نوشت: "آقایان سلیمی، اعزازی، نوری، پوربافرانی، کعبی، 
بدری، قاضی زاده، لارگانی و چند نماینده دیگر که اسم شان ذیل نامه موسوم به استیضاح رییس 
مجلس آمده، کتبا اعلام کردند چنین درخواستی نداشته اند. اعمال ماده ۲۴ منتفی است، اما استقبال 

چند رسانه اصولگرا از موضوع، جالب توجه است. واقعا دوستان دنبال چه اند؟ "

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف 120میلیارد ریال کالای قاچاق در قم 
فرمانده انتظامی استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان آبانماه، انواع کالای قاچاق به ارزش 

1۲0 میلیارد ریال در این استان کشف شده است.
سردار عبدالرضا آقاخانی در حاشیه کمیسیون قرارگاه جهادی مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان در 
گفت و گویی، اظهار داشت: باتوجه به تاکیدهای رهبر معظم انقلاب مبنی بر مبارزه جدی با قاچاق 
کالا و ارز، فرماندهی انتظامی قم نیز برای کمک به دولت، مبارزه با سوداگران و قاچاقچیان اقتصادی 

را در دستور کار خود قرار داده است.
وی افزود: پلیس قم در سال 9۷ نسبت به سال گذشته با همکاری خیلی از دستگاه ها، بویژه 
دستگاه قضایی در بحث مبارزه با قاچاق کالا و ارز اقدام های موثری انجام داده است.آقاخانی ادامه 
داد: در امر مبارزه با قاچاق، نسبت به سال گذشته شاهد افزایش 16/۵ درصدی، در حوزه دستگیری 

ها هشت درصد و در امر تشکیل پرونده ها نیز بالغ بر 10 درصد افزایش بودیم.
وی اضافه کرد: اقلام کشف شده شامل وسایل آرایشی، لوازم خانگی، طلا، خودرو، اقلام ضد 

فرهنگی و غیره بوده است.
وی تعداد دستگیری قاچاقچیان ارزی را نیز حدود ۷۲ تن عنوان کرد که ضمن تشکیل پرونده 

تحویل مراجع قضایی استان شدند.
آقاخانی اظهار داشت: یکی از وظایف پلیس برخورد با قاچاقچیان ارز می باشد و به خصوص در 
شهر قم افرادی که مبادرت به قاچاق انواع ارز می کنند، بدانند پلیس با آنها برخورد قانونی و جدی 

خواهد کرد.
وی گفت: در سال جاری بالغ بر 30 میلیارد ریال کشفیات ارز قاچاق داشتیم که نسبت به سال 

گذشته، 1۵ درصد افزایش یافته است.
فرمانده انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: خودروهای توقیفی حامل کالاهای قاچاق نیز حدود 

1۵ میلیارد ریال قیمت گذاری شده اند.
وی در پایان ابراز امیدواری کرد که در سال جاری نیز همانند سال های گذشته با همکاری سایر 
دستگاه های مرتبط بتوانیم گام های موثری برای رونق بخشیدن به اقتصاد نظام جمهوری اسلامی 

و دولت برداریم.

مدیرکل امور اجتماعی استانداری قم:

رونق صنایع دستی موجب
 افزایش درآمد روستائیان قم می شود

مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم گفت: مهارت پرداختن به هنر صنایع دستی در 
میان ساکنین روستاهای استان وجود دارد که با رونق یافتن این بخش، درآمد قابل توجهی برای 

آنان ایجاد می شود.
عطاء الله قاسمی ، بیان کرد: توجه به صنایع دستی علاوه بر اینکه موجب رونق اقتصاد در سطح 

روستاهای استان می شود، کاهش بیکاری و رفع آسیب های اجتماعی ناشی از آن را درپی دارد.
وی افزود: یکی از مهمترین مزایای رونق صنایع دستی در مناطق روستایی قم، افزایش نشاط 
اجتماعی در میان روستائیان است، چرا که محصولات مرتبط با آن بیشتر به صورت گروهی و 

دورهمی در فضایی آرام و شاد، تولید می شود.
وی ادامه داد: صنایع دستی تولید شده توسط روستائیان استان باید دربازارچه های محلی و 
دایمی برای علاقه مندان در معرض نمایش و فروش گذاشته شود تا گردش مالی این بخش که 

ارتباط مستقیم با روند توسعه اقتصادی قم دارد، تقویت گردد.
قاسمی گفت: همچنین رونق صنایع دستی در سطح روستاهای قم موجب جذب گردشگر بیشتر 

می شود که این امر اشتغال را در این مناطق بالا خواهد برد.
وی افزود: صنایع دستی، در کنار ظرفیت های اقتصادی، از جمله مهمترین سرمایه های تاریخی 
و اجتماعی مناطق روستایی قم است که با ساخت کارگاه های کوچک می توان از این گنجینه 

ارزشمند حفاظت کرد.
وی بیان کرد: تلاش برای ایجاد فرصت های شغلی پایدار از طریق پرداخت تسهیلات ارزان قیمت 
و تشویق سرمایه گذاران برای انجام فعالیت های اقتصادی در مناطق روستایی از دیگر اقداماتی 
است که به منظور رونق کسب و کار و کاهش آسیب های اجتماعی در روستاهای قم در دستور 
کار مسئولان استان قرار دارد. قم دارای یک شهرستان به همین نام و پنج بخش کهک، جعفریه، 
سلفچگان، خلجستان و مرکزی است؛ جمعیت ساکن در مناطق روستایی قم، کمتر از پنج درصد 

جمعیت کل استان است.
طبق سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال 139۵، قم دارای 1۲۷ روستا با جمعیت بالای 
۲0 خانوار است؛ جمعیت ساکن مناطق روستایی این استان بیش از ۵۵ هزار و 86۵ تن است که در 

قالب 1۷ هزار و 38۵ خانوار زندگی می کنند.

ایمان - مهدی مرادی
اشاره: مدیر درمانگاه شبانه روزی البرز خواستار همکاری 
مسوولان  ادره کل راه وشهرسازی استان قم جهت واگذاری 
زمین برای توسعه خدمات درمانی درپردیسان شد.درمانگاه 
شبانه روزی البرز با مدیریتی قوی و کارآمد و پرسنل متخصص 
و مجرب براساس نیاز منطقه به خدمات درمانی و بهداشتی در 
اردیبهشت سالجاری رسماً در منطقه 8 شهر قم ودر پردیسان 
افتتاح و مورد بهره برداری قرار گرفت.این درمانگاه به عنوان 
مجموعه ای کارآمد تخصص های مختلف در بخش های 
دندانپزشکی، زنان، مامایی ، تغذیه و اطفال و نظایر آن را تدارک 
دیده ودرصدد راه اندازی بخش های دیگر همچون اعصاب 
و روان وپوست، داخلی، بینایی سنجی، شنوایی را با توجه به 
درخواست های مردمی و نیازهای منطقه با حمایت وهمکاری 
دانشگاه  علوم پزشکی قم در دست اجرا دارند. مدیریت این 
مجموعه  مسوولان ذیربط ازجمله استاندار محترم وبانک ها 
انتظار حمایت ویژه دارند  تابتوانیم علاوه بر خدمات مطلوب یک 

دستگاه آمبولانس نیز برای این درمانگاه خریداری نمایند.
* هدف اصلی ما تخصصی شدن درمانگاه است

اسماعیل زاده مدیر درمانگاه شبانه روزی البرز در  گفت و 
گو با خبرنگارما  گفت :همه سعی و تلاش ما معطوف تخصصی 
شدن این مجموعه است.وی با بیان اینکه از ابتدای اردیبهشت 
سال جاری با مرکزآمبولانس خصوصی ایران امداد قرار داد 
همکاری منعقد کرده ایم اظهارداشت: براساس این قرار دادهر 
بیماری که به درمانگاه مراجعه  نماید پس از انجام اقدامات 
درمانی روتین و اولیه ؛ چنانچه نیاز به امکانات بیمارستانی داشته 
باشد بلافاصله با خودروهای امداد به بیمارستان اعزام خواهد شد.

اسماعیل زاده از اشتغال به کار ۵0 نیروی انسانی در هر 
شیفت کاری در بخش های مختلف این درمانگاه شبانه روزی 
خبرداد و یادآور شد که ۷  پزشک متخصص در هر بخش به 

صورت پاره وقت طی شبانه روز در این مرکز فعالیت دارند.

درمانگاه شبانه روزی البرز به عنوان مجموعه ای کارآمد 
تخصص های مختلف در بخش های دندانپزشکی، 

زنان، مامایی ، تغذیه و اطفال و نظایر آن را تدارک دیده 
ودرصدد راه اندازی بخش های دیگر همچون اعصاب و 
روان وپوست، داخلی، بینایی سنجی، شنوایی را با توجه 
به درخواست های مردمی و نیازهای منطقه با حمایت 
وهمکاری دانشگاه علوم پزشکی قم در دست اجرا دارد

* رضایت دانشگاه علوم پزشکی از عملکرد درمانگاه 
شبانه روزی البرز

وی همچنین از بازرسی کارشناسان بخش نظارت بر درمان 
دانشگاه علوم پزشکی از این مجموعه طی دو سه ماه اخیر 
خبرداد و تصریح کرد که بازرسان در این بازدیدها ، موارد فنی 
درمانگاه را تحت کنترل و بازرسی قرار داده و ابراز رضایت کرده 
اند. اسماعیل زاده در خصوص تعرفه ها نیز اظهار کرد: در منطقه 
ای که این درمانگاه واقع شده ؛ سطح درآمد اهالی محدود بوده و 
به منظور رفاه حال آنها کمترین میزان تعرفه ها در این درمانگاه 
دریافت می شود به طوری که حق ویزیت درمانگاه خیریه 8 
هزار تومان، اما در این درمانگاه ۷ هزار تومان است که پذیرش 

های آزاد فقط 1۲ هزارتومان محاسبه و دریافت می شود.
* فعالیت درمانگاه شبانه روزی البرز به سطح قابل 

قبولی رسیده است
وی با بیان اینکه با توکل برخدا و تلاش و پشتکار همکاران 
عزیز مجموعه را راه اندازی و در مدت زمانی کوتاهی آن را به حد 
قابل قبولی از خدمات دهی رسانده ایم ؛ تصریح کرد: هنگامی که 
نیت ها خیر باشد، خداوند کمک خواهد کرد کمااینکه تاکنون به 

این مجموعه کمک کرده است.
وی با بیان اینکه مشکل و مانع طرح توسعه درمانگاه نبود 
زمین با کاربری درمانی درمنطقه است،  گفت: در چند مرحله 
به مسوولان ذیربط مراجعه و خواستار واگذاری زمین به منظور 

اجرای طرح وتوسعه درمانگاه شدیم.

50 نیروی انسانی در هر شیفت کاری در بخش های 
مختلف این درمانگاه شبانه روزی  فعالیت دارند 

وی گفت:  ما برای خرید  زمین ازطریق برگزاری مناقصه 
آمادگی کامل داریم تا بتوانیم مجموعه درمانی کاملاً مجهزی که در 
خور شأن و منزلت مردم منطقه و شهرستان باشد احداث کنیم .

*  لزوم حمایت از کار آفرینان  حوزه سلامت
اسماعیل زاده سپس همکاری و تعامل دکتر ایرانی خواه 
رییس دانشگاه علوم پزشکی استان قم را مورد اشاره قرار داد و 

گفت: لازم است از همکاری و تعامل دکتر ایرانی خواه و نیز دکتر 
پرهام که همواره پشتیبانی بخش خصوصی در حوزه درمان بوده 

و هستند، صمیمانه تشکر و قدردانی کنیم.
وی با بیان اینکه سرمایه گذاری بخش خصوص در حوزه 
بهداشت و درمان ، باری از دوش دولت دراین بخش بر می 
دارد؛ افزود: حضور و فعالیت بخش خصوصی در حوزه درمان 
و بهداشت همچنین در اشتغالزایی و کاهش نرخ بیکاری نقش 
مؤثری دارد. که سیاست های کلان کشور نیز بر لزوم حمایت از 

کار آفرینان تاکید دارد.

از همکاری و تعامل دکتر ایرانی خواه و نیز دکتر پرهام 
که همواره پشتیبان بخش خصوصی در حوزه درمان 
بوده و هستند، صمیمانه تشکر و قدردانی  می نمائیم

وی ابراز امیدواری کرد همکاری و تعامل و نگاه حمایتی 
تیم مدیریتی دانشگاه علوم پزشکی و به خصوص دکتر پرهام 
از این مجموعه همچناناستمرار داشته باشد و در صدور مجوز 
راه اندازی بخش دندان پزشکی درمانگاه - که درخواست آن را 
به دانشگاه علوم پزشکی ارایه داده ایم - مساعدت ها همچنان 

ادامه داشته باشد.

فعالیت بخش خصوصی در حوزه درمان و بهداشت در 
اشتغالزایی و کاهش نرخ بیکاری نقش مؤثری دارد

وی همچنین واگذاری زمین مجاور درمانگاه را به منظور 
راه اندازی فضای گسترده جهت خدمات دهی بیشتر در حوزه 

بهداشت و درمان ضروری خواند.

* کاهش مراجعه بیماران به شهر قم با افتتاح درمانگاه 
شبانه روزی البرز

خانم سیده لیلا کریمی که پیش از این مسئولیت بهداشت 
درمانگاه شفا را به عهده داشت و فعالیت  در درمانگاه مرکز 
بهداشت را نیز در رزومه کاری خود دارد نیز در  گفت و گو با 
خبرنگارما گفت: از سال 9۴ مشارکت خود را در حوزه بهداشت 
و درمان با آقای اسماعیل زاده در قالب قراردادی با مرکز بهداشت 

شروع کردم که تا امروز ادامه یافته است.
وی با بیان اینکه در مهرماه سال 96 با کمک و مشارکت آقای 
اسماعیل زاده موفق به اخذمجوز این مجموعه شدیم گفت: در 
پی اخذ مجوز بلافاصله اقدامات لازم برای احداث و راه اندازی این 
درمانگاه را در دستور کار اجرا قرار داده و در حال حاضر در حوزه 

های مدیریتی و مالی این مجموعه با یکدیگر همکاری داریم.
خانم سیده لیلا کریمی آنگاه فعالیت ها و خدمات این 
درمانگاه را به دو بخش بهداشت و درمان تقسیم بندی کرد 
و گفت: در بخش بهداشت عمده فعالیت و خدمات ما معطوف 
پیشگیری از بیماری ها است که در این حوزه مبلغی از مراجعه 

کنندگان دریافت نمی کنیم.
وی افزود: در بخش درمان ، باید متذکر شویم که - ناحیه 
ی شهرداری در این منطقه تعریف شده که شامل دو درمانگاه 
لیلا کریمی  پردیسان و یک درمانگاه مهرگان است.سیده 
خاطرنشان کرد: تنها نقطه ای از منطقه که فاقد مرکز درمانی 
بوده و اهالی نیازشدیدی به خدمات بهداشتی درمانی داشتند 
؛ همین ناحیه بوده که البته پایگاه بهداشتی مستقر بوده اما 

خدمات چنین پایکاهی صرفاً در حوزه های بهداشتی است.
به بیان دیگر هنگامی که مریض مراجعه می کرد در سطح 
ابتدایی ویزیت می شد اما برای امور تخصصی نیاز به مرکز درمانی 
بوده که قبلًا در این منطقه وجود نداشت و این در حالیست که 
حداقل یک دوم جمعیت پردیسان در همین منطقه مستقر 
هستند.وی با بیان اینکه تا قبل از راه اندازی این درمانگاه مردم 
ناگزیر در طی مسافت های طولانی به مراکز درمانی بوده اند، 
تصریح کرد: با آغاز کار این مجموعه اهالی شریف منطقه از طی 
مسافت های طولانی جهت دسترسی به خدمات بهداشتی 

درمانی بی نیاز شده اند.
برای  دلیل   مهترین  مردمی  های  درخواست   *

تخصصی کردن  درمانگاه
خانم سیده لیلا کریمی همچنین با اشاره به استقرار دو پایگاه 
شهروند و بصیرت در این منطقه ادامه داد: درخواست های 
متعدد اهالی شریف منطقه ما را به سمت جذب متخصصین 
رشته های دیگر از جلمه متخصص زنان و زایمان و متخصص 
عمومی سوق داد چرا که شمار زیادی از اهالی منطقه در مراجعه 
به ما از نبود چنین تخصص هایی در سطح منطقه گلایه مند 
بوده و متذکر می شدند که با صرف هزینه های بالای رفت و 
آمد و کرایه خودرو باید مسافت های طولانی برای دسترسی به 

چنین تخصص هایی را طی کنند.

وی آنگاه از تعبیه صندوق نظرات و پیشنهادات و انتقادات از 
محل درمانگاه شبانه روزی البرز خبرداد و گفت: بررسی محتوی 
این صندوق بیانگر بازخورد بسیار مثبت این طرح است که مردم 
شریف منطقه پیشنهادات و نقطه نظرها و درخواست های خود 

را در رابطه با مسایل مختلف به ما منعکس می کنند.
* استقبال  مردم  از خدمات درمانگاه شبانه روزی 

البرز 
لیلا کریمی در ادامه استقبال اهالی از خدمات درمانگاه شبانه 
روزی البرز را مورد تأکید قرار داد و با بیان اینکه شب قبل از 
افتتاح رسمی این مجموعه  چند مریض به این واحد مراجعه 
کردند.وی از پذیریش روزانه بیش از 60 بیمار در این درمانگاه 
خبرداد و متذکر شد در روزهای خلوت این تعداد به حدود ۴0 
بیمار کاهش می یابد.سیده لیلا کریمی همچنین از راه اندازی 
بخش تخصصی زنان و اطفال و تغذیه در این درمانگاه خبرد داد 
افزود: برای تخصصی های مختلف بانوان زیادی مراجعه می کنند 
که بخش های مربوطه به تخصص زنان و مامایی تفکیک شده 
و در عین حال از همکاری کارشناس تغذیه در این مجموعه 
برخوردار هستیم.وی با بیان اینکه مسوولان دانشگاه علوم 
پزشکی از زمان آغاز به کار رسمی این درمانگاه تاکنون دو تا سه 
مرحله از این مجموعه بازدید کرده اند، افزود: از آنجایی که این 
درمانگاه از ابتدا براساس نیاز منطقه و اهالی شریف آن  چنین 
مجموعه ای تأسیس و راه اندازی شده است تمامی سعی وتلاش 
ما معطوف  به اضافه کردن بخش های مختلف و تخصصی است.
* ضرورت حمایت هرچه بیشتر مسوولان از درمانگاه  

البرز
بانو سیده لیلا کریمی سپس با تاکید بر ضرورت حمایت 
هرچه بیشتر مسوولان از این درمانگاه اعلام کرد: اختصاص 
تسهیلات ارزان قیمت جهت اجرای برنامه های توسعه ی این 
مجموعه ضروری ست که امیدواریم مسوولان ذیربط در این 
خصوص مساعدت لازم را با ما به عمل آورند.وی در همین زمینه 
لزوم نصب و تجهیز برخی دستگاه ها را مورد اشاره قرار داد که 
نیاز به تسهیلات ارزان قیمت را ضروری تر می سازد.بانو سیده 
لیلا کریمی از همکاری و تعامل دکتر ایرانی خواه رییس دانشگاه 
علوم پزشکی ، دکتر پرهام ، آقای محمدی و خانم ها ابراهیمی و 

امیدی صمیمانه تشکر و قدردانی کرد.
* راه اندازی بخش های جدید بر اساس خواسته و 

نیازمردم  
وی با بیان اینکه راه اندازی بخش های جدید بر اساس 
خواسته و نیاز اهالی صورت خواهد گرفت: از انجام اقداماتی برای 
راه اندازی بخش تخصصی اعصاب و روان و نیز داخلی در این 
درمانگاه خبرداد و گفت که با خانم دکتر شوشتری متخصص 
اعصاب و روان در این زمینه مذاکراتی داشته ایم و توافق هایی 
صورت گرفته همچنین برای بخش تخصصی داخلی نیز در حال 
مذاکره و رایزنی با یک متخصص داخلی هستیم که امیدواریم 

این بخش ها در آینده  نزدیک آغاز به کار کنند.
سیده لیلا کریمی همچنین اعلام کرد: با توجه به درخواست 
های اهالی شریف منطقه ظرف دو الی سه ماه آینده بخش 
های تخصصی دیگری علاوه بر اعصاب و روان و داخلی ، در این 
درمانگاه دایر و ظرف یکی دوسال آینده ظرفیت های بیشتری را 

در این خصوص محقق خواهیم کرد.
وی در همین حال با اشاره به اینکه درمانگاه شبانه روزی البرز 

فعلا در ابتدای یک مسیر طولانی قرار دارد.
افزود: براساس برآوردهایی که  داشته ایم تا پایان سال جاری 
مجموعه هیچ سوددهی نخواهد داشت و باید از منابع شخصی 

هزینه ها را تامین و پرداخت کنیم.

اختصاص تسهیلات ارزان قیمت جهت 
اجرای برنامه های توسعه ی این درمانگاه ضروری 

است که امیدواریم مسوولان ذیربط در این خصوص 
مساعدت لازم را به عمل آورند

* درآمدهای فعلی این درمانگاه  یک دهم هزینه ها را 
هم  پوشش نمی دهد

وی با بیان اینکه در حال حاضر درآمد های این مجموعه 
حتی یک دهم هزینه ها را پوشش نمی دهد؛ تصریح کرد: 
هدف ما ارایه خدمات بهداشتی درمانی به مردم شریف با بهترین 
کیفیت است که دریافت حق ویزیت را با مبالغ بسیار اندکی 
شروع کرده ایم تا از هرجهت رضایتمندی مردم شریف جلب 
شود.بانو سیده لیلا کریمی آنگاه با بیان اینکه طبق دستور 
العمل های صادره دانشگاه علوم پزشکی باید هر اتاق درمانگاه به 
ملزومات مختص به خود مجهز باشد؛ افزود: تمامی دستورالعمل 
های دانشگاه علوم پزشکی در این خصوص در درمانگاه شبانه 

روزی البرز اجرایی شده است.

وی سپس از همکاری این مجموعه با مرکز آمبولانس ایران 
امداد خبرداد و گفت: چنانچه مریض بدحال به این درمانگاه 
انتقال یابد، اقدامات روتین اولیه انجام و بلافاصله توسط مرکز 
آمبولانس ایران امداد اعزام می شود. وی گفت: یکی از مشکلاتی 
که در این زمینه با آن مواجه هستیم. تایم رسیدن  مرکز ایران 
امداد ، به این درمانگاه است که در قرار داد 18 دقیقه ذکر شده 

اما عملًا به ۲3 تا ۲۴ دقیقه بالغ می شود.

هدف ما ارایه خدمات بهداشتی درمانی به مردم شریف 
با بهترین کیفیت است که دریافت حق ویزیت را با مبالغ 
بسیار اندکی شروع کرده ایم تا از هرجهت رضایتمندی 

مردم شریف جلب شود

* مساعدت مسئولان برای توسعه  فضای فیزیکی و 
راه اندازی بخش های تخصصی

لیلا کریمی در همین زمینه از ارایه درخواست استقرار 
حداقل ۲ دستگاه خودروی ایران امداد در محل درمانگاه شبانه 
روزی البرز خبرداد و ابراز امیدواری کرد با استقرار این خودروها 
در محل درمانگاه مریض های بدحال در کوتاه ترین زمان به 

مراکز اورژانس و بیمارستان ها انتقال یابند.
وی در ادامه با اشاره به مبحث زمین مجاورت درمانگاه گفت: 
همانطوری که آقای اسماعیل زاده اشاره داشتند طبق قانون هیچ 
مرکز مشابهی به فاصله یک کیلومتری از این درمانگاه مجاز به 
تأسیس و راه اندازی نیست بنابراین از مسئولان اداره کل  ر اه 
وشهرسازی استان فم تقاضا داریم که زمینی که در مجاورت این 
درمانگاه که دارای کاربری درمانی است به قیمت کارشناسی به 

ما واگذار نمایند تا این مجموعه را توسعه دهیم
لیلا کریمی اظهار کرد: چنانچه این زمین در اختیار ما 
قرار گیرد. تمامی بخش های بهداشتی درمانی از جمله مرکز 
آزمایشگاهی در تصویربرداری دندان پزشکی و نظایر آن را راه 

اندازی خواهیم کرد.
وی در همین زمینه همکاری اداره راه و شهرسازی ودیگر 
مسوولان ذیربط را با درمانگاه البرز ضروری خواند. و در ادامه ابراز 
امیدواری کرد با استمرار همکاری و تعامل آقایان دکتر ایرانی 
خواه، دکتر پرهام و آقای محمدی در مباحث فنی این درمانگاه 
بخش های تخصصی را هرچه زودتر راه اندازی و پاسخ گوی 

نیازهای اهالی شریف منطقه و شهرستان باشیم.

طبق قانون هیچ مرکز مشابهی به فاصله یک کیلومتری 
از این درمانگاه مجاز به تأسیس و راه اندازی نیست 

بنابراین از مسئولان اداره کل  ر اه وشهرسازی استان 
فم تقاضا داریم که زمینی که در مجاورت این درمانگاه 

که دارای کاربری درمانی است به قیمت کارشناسی به ما 
واگذار نمایند تا این مجموعه را توسعه دهیم

* درخواست از شهرداری برای نصب  تابلو درمانگاه 
در سطح پردیسان

بانو سیده لیلا کریمی در همین حال همکاری بیشتر شهردار 
منطقه  8را با این مجموعه در رابطه با نصب تابلوی هدایت کننده 
مردم به سمت درمانگاه در سرکوچه اصلی  و ابتدای خیابان 
اقلیمی و نیز نصب بنر در برخی مراکز پرجمعیت شهر از جمله 

فروشگاه های زنجیره ای ، خواستار شد.
وی سپس با بیان اینکه در هر شیفت پرستاران زن و مرد و 
پزشک متخصص در درمانگاه حضور دارند؛ گفت: تاکنون هیچ 
شیفتی بدون پزشک نبوده است.وی در ادامه با بیان اینکه در 
زمان فعالیت در مراکز درمانی دیگر تا قبل از راه اندازی این 
درمانگاه همواره حساسیت خاصی نسبت به خدمات رسانی به 
مریض های بد حال و اعزام آنها به اورژانس و بیمارستان ها 

داشته ام.
* ایجاد مجموعه آب درمانی دردرمانگاه البرز

 کریمی اضافه کرد :یکی از مباحثی که در این درمانگاه در 
دستور کارقرار داده ایم بحث آب درمانی است چرا که مشکلات 
استخوانی  ومشکلات داخلی زنان در این منطقه آمار نسبتاً 
بالایی دارد و در خصوص اضافه وزن نیز چنین وضعیتی مشاهده 
می شود از این رو اصلاح سبک زندگی و تغذیه در کانون توجه 
ما قرار داشته و خوشبختانه  مورد استقبال مردم شریف قرار 
گرفته است . وی درهمین زمینه اعلام کرد همیشه تغذیه و رژیم 
درمانی را در ابتدا به صورت جدی شروع کرده و نیز در رابطه با 
سرطان سینه و مسایل رحم زنان که آمار نسبتا بالایی را شامل 
می شود، از ابتدا بخش تخصصی مربوطه را تدارک دیده و روی 
آن تمرکز کرده ایم.وی درپایان ضمن تقدیر وتشکر ازمسولین 
دانشگاه علوم پزشکی خواستار حمایت همه جانبه ازمجموعه 

درمانگاه شبانه روزی البرز شد.

مدیریت درمانگاه شبانه روزی البرز خواستارشد

همکاری مسوولان جهت واگذاری زمین برای توسعه خدمات درمانی درپردیسان


